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D A N A S  K A O  
I O N D A

\  Još u ognju borbe, ali već u praskozorju pobjede, sastalo se 
29. i 30. X I 1943. u Jajcu Antifašističko vijeće narodnog oslobođe
nja Jugoslavije, sastalo se i u »Deklaraciji I I  zasjedanja AVNOJ- 
a« i »Odluci o izgradnji Jugoslavije na federativnom principu« do
nijelo propise o privremenom uređenju nove Jugoslavije.

U HISTORIJSKOM DOKUMENTU DEKLARACIJE ISTAKNU
TO JE SLIJEDEĆE:

— samoopredjeljenje naroda Jugoslavije,
— potreba stvaranja demokratske federativne zajednice svih 

jugoslavenskih naroda, i to na bazi pune ravnopravnosti.
U ODLUCI JE SADRŽANA SVEČANA IZJAVA U KOJOJ SE 

ISTIČE:
— narodi Jugoslavije nisu nikada priznali i ne priznaju ko

madanje Jugoslavije od strane fašističkih imperijalista,
— Jugoslavija će se izgraditi na federativnom principu, koji 

će osigurati punu ravnopravnost naroda Srbije, Hrvatske, Slove
nije, Makedonije, Crne Gore i Bosne i Hercegovine,

— osnovne organe narodne vlasti predstavljaju narodnooslo- 
bodilački odbori i Antifašistička vijeća narodnog oslobođenja,

— nacionalnim manjinama osigurat će se sva nacionalna pra
va.

Tada je AVNOJ konstituiran kao vrhovni predstavnik suve
reniteta Jugoslavije kao cjeline, a Nacionalni komitet oslobođenja 
postao je organ sa svim obilježjima narodne vlade.

Od dalekosežnog značaja bile su i odluke da se oduzmu prava 
jugoslavenskoj izbjegličkoj vladi u Londonu i da se zabrani po
vratak u zemlju Petru I I  Karađorđeviću.

To su bili temeljni akti državno-pravnog konstituiranja nove 
Jugoslavije, koji su nakon oslobođenja bili potvrđeni donošenjem 
prvog Ustava FNRJ 1946. godine.

Tako je Jugoslavija prije 23 godine bila na domaku ne samo 
vojne nego i političke pobjede, jer je već uskoro, 1944. godine, do
šlo do priznanja nove Jugoslavije na međunarodnom planu, a ve
liki državnici odavali su tada borbi Jugoslavije i drugu Titu svo
ja prva priznanja.

Načela koja su bila proklamirana 1943. nikada kroz ove 23 
godine nisu bila napuštena, već su se dalje razvijali na osnovama 
borbe, slobode i nezavisnosti, na osnovama onoga što danas ima
mo. Radi te svoje konzenkventnosti ova zemlja i danas u svijetu 
uživa jednaki ugled i simpatije kao i u vrijeme rata.

' Zato mi godišnjicu Republike slavimo s velikim ponosom i 
željom da je — još više izgrađujemo. J.C.

Oko izrade statuta u radnim organizacijama

DO
OVE

K R A J A
GODI\E

Od ukupno 78 privrednih organizacija, svoje statute je izradi
lo i uskladilo ih s Osnovnim zakonom o poduzećima i Osnovnim 
zakonom o radnim odnosima 67 kolektiva, dok ih osam to još nije 
učinilo. Samo tri radne organizacije nisu donijele statut. To su 
poljoprivredne zadruge u Primoštenu i Kaprijama, te zanatsko — 
stolarska zadruga u Zlarinu. To je nakon svestrano provedene 
analize uočila Komisija za razmatranje statuta radnih organiza
cija iz oblasti privrede.

Mile! „Piovih šljema"
Tačno prije deset godina, tj. 

24. studenog 1956. godine, u je
ku burnih i dramatičnih dana 
sueske krize, otplovio je za Uje
dinjenu Arapsku Republiku, u 
misiju mira, odred Jugoslaven
ske narodne armije, koji se još 
i danas nalazi na Sinaj skom po
luotoku u sastavu snaga Ujedb 
njenih naroda. Odluka o slanju 
toga odreda donesena je nakon 
poziva Generalne skupštine UN 
i uz suglasnost i odobrenje vla
de Egipta. Svega tri dana prije 
odlaska odreda, tj. 21. studenog, 
u Zagrebu je formirana glavni
na odreda. Toga dana odredu 
je svečano predana zastava i taj 
dan se smatra za datum formi
ranja odreda.

Bilo je tačno 15 sati 24. stu
denog 1956. godine kad je pod 
zastavom Ujedinjenih naroda 
krenuo iz šibenske luke konvoj 
što su ga sačinjavale naše plov
ne jedinice »Partizanka«, »Tri
glav« i »Čelik«. Tisuće građana 
Šibenika i roditelja, koji su se 
sakupili na putničkoj obali da 
isprate vojnike mira na putu za 
Egipat, srdačno su i oduševlje
no pozdravili pripadnike Jugo
slavenskog motoriziranog odre
da.

Neposredno pred odlazak, na 
arod »Partizanku«, na kojoj je 
već bila izvješena zastava Uje
dinjenih naroda, zajedno sa ta
dašnjim predsjednikom kotara 
Šibenik Perom Skaricom i on

dašnjim predsjednikom NO op
ćine Petrom Rončevićem, stu
pio je kontraadmiral Stanko 
Parmač. Tom prilikom oni su 
se oprostili s komandantom o- 
dreda, pukovnikom Nikolom 
Radoševićem, i ostalim rukovo
diocima odreda — zaželivši im 
sretnu misiju mira na Sinaju.

Nekoliko dana prije odlaska 
naših vojnika na Sinaj Šibenik 
je, kao domaćin plavih šljemo
va, bio svečano ukrašen i raspo
ložen. Mnogi su se opraštali od 
svojlih najmilijih, izražavaju
ći pri tom svoje želje da uz ostale 
snage Ujedinjenih naroda — i 
naš odred pridonese uspostav
ljanju mira na Srednjem isto
ku. M. M.

U tim statutima, ili kako ih 
još nazivaju »ustavi u malom«, 
utvrđena je politika i temelji 
razvoja radne organizacije. N ji
ma su obuhvaćena i temeljna 
načela raspodjele, dok su poseb
nim aktima, koje čine pravilni
ci o raspodjeli dohotka i osob
nih dohodaka, detaljnije razra
đeni principi raspodjele na rad
ne jedinice i pojedince. Poje
dini statuti išli su još dalje, u- 
toliko što su u njima postavlje
ne organizacione sheme radnih 
jedinica, te pitanje upravlja
nja i međusobni odnosi radnih 
jedinica. Posebno su dobro o- 
brađena pitanja prava radnog 
kolektiva, organa upravljanja i 
dmgih kolegijalViih tijela.

Što se tiče prava i dužnosti, 
u statutima su regulirana, sva 
pitanja koja teže pravilnom 
razvoju radnih jedinica. Uočeno 
je, međutim, da raspodjela do
hotka na radne jedinice nije sa
svim dovoljno obrađena, pa će 
ubuduće trebati da radni kolek
tivi više pažnje posvete baš tom 
pitanju, s obzirom da se osobito 
na njemu ogleda samouprav
ljanje radnih jedinica. Naroči
ta p„KiOiijeuu je pravi
ma i dužnostima članova komi
sije za unutrašnji nadzor.

Jedno od centralnih mjesta 
dato je planiranju i trošenju 
ostvarenih sredstava. Raspodje
la tih sredstava u većini sluča
jeva razrađena je na nivou rad- 
>ne jedinice, čime se ujedno 
stvaraju uvjeti za mogučnost 
raspodjele po radnim jedinica
ma.

U primjedbama što ih je 
Privredno vijeće dostavilo rad- 
nmi organizacijama od poseb
nog su značaja one koje se od
nose na radno mjesto direkto
ra. Vijeće je mišljenja da se za 
radno miesto direktora predvi
di visolja ili viša stručna sprema 
sa 5 god. radnog staža ili srednja 
stručna sprema s deset godina 
radnog staža, ili visokokvalifici
rani radnik sa 15 godina radnog

staža. Iz toga je sasvim uočljiva 
jedna novina, a ta je da za to 
mjesto nije predviđen staž na 

i rukovodećim radnim mjestima. 
Time se daju veće mogućnosti 
natjecanja i onim kadrovima 
koji imaju potreban staž i škol
sku spremu, a prethodno nisu 
zauzimali rukovodeće radno 
mjesto. Primjedbe su upućene 
onirri' kolektivima koji takve 
uvjete nisu predvidjeli u svo
jim statutima.

Po svemu sudeći, svi statuti 
u cjelini bit će dovršeni do kra
ja ove godine, ( j j )

S v e č a n a  a k a d e 
m i j a  u  k a z a l i š t u

Povodom praznika Dana Republike u Šibeniku će se organizirati ne
koliko prigodnih svečanosti. U pripremama za ovogodišnju proslavu. Iz
vršni odbor Općinskog odbora Socijalističkog saveza zaključio je na svo
joj posljednjoj sjednici da se u ponedjeljak, 28. o.m. održi svečana aka
demija u Narodnom kazalištu.

Na akademiji če nastupiti mješoviti zbor RKUD »Kolo« i Centar za 
scensku kulturu, koji če u drugom dijelu programa izvesti »Klupko« od 
Pere Budaka. U koncertnom dijelu programa »Kolo« če otpjevati nekoli
ko kompozicija, a predviđen je i nastup solistice Anke Kalauz.

U svim bivšim općinskim centrima također če se održati tradicional
ne priredbe, drugarske večeri i paljenje kresova po okolnim brdima. Uz 
Dan Republike organizirat če se više kulturnih i sportskih manifestacija.

(i)

NA NAGRADNOM NATJE
ČAJU »BORBE« ZA ARHI
TEKTURU I m o s t  
kra i Š ib e n ik a

Na osnovu ovogodišnjeg na
gradnog natječaja za arhitektu
ru, kojeg je raspisala »Borba«, 
mogu se natjecali sva arhitek
tonska ostvarenja u našoj zem
lji dovršena u toku ove kalen-

-Više od 1.400 korisnika turističkih kredita

I ZA KOMFOR
Od 1963. godine, kada je Komunalna banka u Šibeniku stala 

odobravati turističke kredite, do danas je evidentirano 1.442 ko
risnika. U nepune četiri godine isplaćeno je više od 750 milijuna 
starih dinara. Najintenzivnije korištenje turističkih kredita regi
strirano je 1964. i 1965. godine. Samo u te dvije godine 1.071 kori
snik podigao je na šalteru Komunalne banke ukupno 558,000.000 
dinara.

Kroz te dvije godine najveći 
broj korisnika evidentiran je u 
Šibeniku, Primoštenu, Vodica
ma, Murteru, Tijesnu i Skradi
nu. Osim u poboljšanju kom
fora, kreditima je u znatnoj mjeri 
povećan i broj ležaja u objekti
ma kućne radionosti. Utvrđeno 
je isto tako da je izvjestan broj 
domaćinstava koristio te kredite 
nenamjenski, uglavnom za gra
dnju vikendica za vlastite po
trebe. To se posebno odnosi na 
Šibenik i Primošten. Ali, isto 
tako je zapaženo da su odobre
ni krediti postigli veoma zapa
žene rezultate ne samo u pora
stu ležaja nego i po ostvarenju 
broja noćenja u kućnoj radino
sti. Primijećeno je također da

DNEVNO PO OSOBI SAMO 2.400 STARIH DINARA

Najjeftiniji!
Šibenik se ne može pohvaliti 

da je prošle sezone primio ve
ći broj domaćih i inozemnih 
turista. Razloga za to ima više, 
međutim, mi ih ovom prilikom 
nećemo iznositi, već se osvrće
mo na jednu inicijativu Odjela 
za privredu Skupštine općine 
Šibenik — koja ima za cilj da

Kamo na izlet
u svim radnim kolektivima obavljaju se pripreme za što 

svečaniji doček praznika Dana RepulDlike. Osim kolektivnih 
skupova i prigodnih svečanosti, mnoge radne organizacije 
upriličit če za svoje članove izlete u mjesta na obalnom 
području i u unutrašnjosti zemlje. Velik broj građana pro
vest će praznike u turističkim mjestima šibenskog područja, 
zatim u Splitu, Makarskoj, Zadru, Biogradu, na Kornatima 
ili slapovima Krke.

Jugoslavenske željeznice daju popust od 25 posto, koji 
u polasku vrijed i od 25. studenog u 12 sati do 30. studenog u 
24 sata, a u povratku od 27. studenog u 11 sati do 1. prosinca 
u 12 sati. Uobičajene vikend —  karte vrijed it će i na brodovi- 
ma,,»Jadrolinije«, i to od 26. studenog u 12 sati do 1. prosinca 
u 12 sati. ( j )

intenzivira turistički promet u 
našem gradu.

Radi se o tome da je ovih 
dana Odjel za privredu Skupšti
ne općine sugerirao ugostitelj
skom poduzeću »Šubićevac« i 
Turističkom društvu Šibenik — 
da ispitaju svrsishodnost za
jedničkog angažiranja na pora
stu turističke privrede u Šibeni
ku.

Prema kalkulacijama što ih 
je izradio Odjel za privredu, 
»Šubićevac« i Turističko društ
vo mogli bi, kad bi došlo do su
radnje, omogućiti domaćem i

inozemnom posjetiocu da u Ši
beniku ima cjelokupan pansion 
za — samo_ 2.400 starih dinara.

Evo kako'je Odjel to predlo
žio: Turističko društvo trebalo 
bi da se pobrine da posjetioci
ma osigura smještaj u kućnoj 
radinosti, a »Šubićevac« bi pre
uzeo na sebe prehranu. Računa 
se da bi u slučaju takvog aranž
mana — kroz čitavu sezonu, a 
dijelom i u predsezoni i posezo
ni — kapaciteti od oko 600 leža
jeva u kućnoj radinosti bili stal
no iskorišteni. U slučaju reali
zacije te varijante Šibenik bi 
imao višestruke koristi, a do
maćem turistu pružilo bi se ve
oma prikladne uvjete za ljeto
vanje.

Da li će ta inicijativa biti 
prihvaćena, saznat ćemo usko
ro. Ovog puta napominjemo da 
ozbiljnijih prepreka za taj 
aranžman zaista nema. (B )

su krediti više upotrebljavani 
za opremu i instalacije nego 
za stvarno povećanje smještaj
nog kapaciteta.

Dok je broj ležaja u 1963. 
godini iznosio oko 6 tisuća, dot
le se u 1965. godini popeo na 
blizu 9 tisuća. I u ostvarenim 
noćenjima postignut je dobar 
efekt. U objektima kućne radi
nosti u 1963. godini ostvareno 
je 330.000, a u 1965. god. čak 406 
tisuća noćenja. Nadalje, odobre
nim kreditima izmijenjena je 
struktura ležaja u korist viših 
kategorija, što je pridonijelo 
kvalitetnijoj usluzi smještaja 
domaćih i inozemnih gostiju. 
Dok je, na primjer, u 1963. go
dini evidentirano 234 ležaja prve 
kategorije, prošle godine ih je 
bilo čak 988. Usporedo s pove-

darske godine.
Među prvima, na natječaj se 

prijavilo beogradsko građevin
sko poduzeće »Mostogranja« sa 
objektom: most preko šiben
skog zaljeva, za kojega struč
njaci kažu da je pravo dostig
nuće našeg građevinarstva. Za 
taj isti objekt konstruktor inž. 
Ilija Stojadinović nedavno je u 
Beogradu dobio Oktobarsku na
gradu.

Čitav most izgrađen je iz ar
miranog betona. Glavni nosač, 
sa ukliještenim lukom, ima im
pozantan raspon od 246 m, dok 
čitava dužina mosta iznosi 390 
metara. Zbog pomorskog pro
meta, visina luka iznad vode iz
nosi nešto više od trideset me
tara. Radovima, koji su trajali 
tačno 28 mjeseci, rukovodio je 
poznati gradi teli mostova ši
rom naše zemlje inž. Stanko 
Sram.

Most predstavlja značajan 
privredni objekt na Jadranskoj 
magistrali, a u građevinsko- 
arhitektonskim relacijama je
dinstven. pothvat u svjetskoj 
mostogradnji, zbog čega i zaslu
žuje naziv jednoga od najljep
ših objekata u našoj zemlji.

M. M.

ćanjem broja ležaja u drugoj i 
trećoj kategoriji, zabilježen je 
pad ležaja u IV  kategoriji. Isto 
tako uočeno je da su se lanjske 
godine raspoloživi kapaciteti u 
kućnoj radinosti koristili 47 da
na ili za sedam dana više nego 
u društvenom sektom i da je 
time postignut daleko veći fi
nancijski efekt, ( j j )

Još 15 vatrogasaca
Prema informaciji što smo je dobili u Profesionalnoj vatrogas 

noj straži, u ovoj godini zabilježeno je 50 požara, u kojima je 
pričinjena šteta u ukupnoj vrijednosti od 27 milijuna starih di
nara. Međutim, zahvaljujući brzoj intervenciji vatrogasne jedi
nice i članova Dobrovoljnog društva u Šibeniku, na društvenom 
i privatnom sektoru spašeno je imovine u vrijednosti od preko 
1,7 milijardi dinara.

•  Svim svojim čitaoci
ma i suradnicima

•  Orrima koji nam pomažu da
svestranije informiramo javnost

•  i svim građanima na
še komune

čEsTITAmt dan r e p u b l i k e
NIP ŠTAMPA Šibenik i redakcija ŠIBENSKOG LISTA

Najveći broj požara izbio je na 
šumskim površinama — 15, tri
deset i jedan požar prošao je bez 
materijalne štete, a ostali su pri
činili štetu, od kojih je najveća 
registrirana u požam željeznič
kog vagona u stanici Perković. 
Karakteristično je da je ove go
dine izbio znatno manji broj 
šumskih požara, upravo zahva
ljujući većoj budnosti i jačoj 
kontroli na kupalištima ili mje
stima gdje se zadržava veći broj 
ljudi. Ne samo broj požara nego 
i ostala šteta osjetno je manja u 
odnosu na prijašnje godjne. To
me su pridonjjele bolje preven
tivne mjere i suvremenija sred
stva za gašenje požara.

Profesionalna valrogasna stra
ža raspolaže danas sa tri nova 
vatrogasna vozila i isto tolikim 
brojem suvremenih agregata, ali 
ne i dovoljnim brojem ljudstva:

21 čovjek premalen je broj pre
ma vrlo razvijenoj industriji i 
drugim djelatnostima na šiben
skoj komuni, pa prema tome ne 
daje dovoljno garancije u lokali
ziranju i gašenju vatre većih raz
mjera.

Dogodilo se ne jedanput da su 
profesionalnim vatrogascima u 
pomoć priskočili članovi Dobro
voljnog vatrogasnog diiištva i je
dinice Jugoslavenske narodne ar
mije. Njihova pomoć je dobro 
došla naročito u gašenju šum
skih požara, do kojih često dola
zi u vrijeme turisličke sezone. 
Stoga se ukazuje prijeka potreba 
da se sadašnji broj ljudstva po
jača za još 15 vatrogasaca, kako 
bi zadaci na preventivnoj zaštiti 
imovine bili u cijelosti izvršeni.

( j j )



Piše Bogoljub Rapajić
se n e  z a b o r a v i

OVAJ N A P IS  POSVEĆUJEM SJEĆANJIMA NA IZ V A N R E D N O  K R U P N I  ZNAČAJ DO
LASKA D A LM A T IN S K IH  PA R T IZA N  A-HRV AT A IZ  Š IB E N IK A  I  O KO LIC E  —  U SRP
SKA NASELJA L IK E  U JESEN 1941. G O D IN E  KAO PR ILO G  H ISTORIJSK OJ ULO ZI  
TOGA DOGAĐAJA U POSTAVLJANJU TE M E LJ  A BRATSTVA I  JED IN STVA  N A Š IH  NA
RODA U NAJSUDBONOSNIJIM  D A N IM A  NJIH O VA OPSTANKA.

nje, jer su prva paljenja sela, u vrijeme spre
mljene zimnice, stvarala priličnu paniku, suoča
vajući pogorelce sa crnom perspektivom bijede 
i neimaštine u najteže doba godine. Tu bojazan 
razbila je činjenica da su prvi pogorelci naišli 
svuda na široko otvorena vrata i srca svojih go- 
stoprimalaca, a ta i takva susretljivost imala je 
i kasnije odlučan značaj.

Stanje zastrašivanja paljenjem okolnih sela 
potrajalo je sve do pred kraj godine, kada su 
Talijani bili odlučili da od riječi prijeđu na dje
la.

U

Da hi se dobila što jasnija predodžba o 
nastalom stanju nakon raspada stare Jugo
slavije, smatram za potrebno da u ovom u- 
vodu osvijetlim neke događaje u Lici, a po
sebno one u razdoblju od kapitulacije do 
ustanka. Na taj način čitaoci će moći pra
vilno ocijeniti kolika i kakva je bila uloga 
šibenskih partizana na tome razjedinjenom  
tlu naše domovine.

Za vrijeme stare Jugoslavije, svojini zlo
činačkim djelima, stvorili su protunarodni 
režimi u Lici razdor između Srba i Hrvata 
(č i j i  je broj stanovništva približno podjed
nak), da takvog antagonizma nije bilo ni u 
jednoj pokrajini Jugoslavije. Takvo stanje 
samo je išlo u prilog talijanskom okupatoru, 
da podstrekne bratoubilačku borbu, koja je 
prijetila totalnim međusobnim istrijeblje- 
njem tamošnjeg življa.

U nastojanju da šio konkretnije prika
zem događaje iz 1941. godine, a na temelju 
dosta živog sjećanja, zadržat ću se prvenstve
no na prilikama koje su vladale na područ
ju današnje Titove Korenice i okolice, gdje 
su posebnu ulogu izvršili šibenski partizani.

P roljetni dani 1941. godine. U Liku su prvo do
šli nakočopereni i nacifrani talijanski fašisti. 
Stanovnici varošica i većih mjesta, gdje su Tali
jani uspostavili svoje garnizone, prvi put su i- 
mali prilike da vide tenkove, topove i ostalo mo
derno oružje kojim su Talijani znali često pro- 
drndati cestama i putovima, samo da bi izazvali 
što veći respekt. Kad su smatrali da su ustaše 
dovoljno organizirane i da su jaki, da mogu po
četi svoj krvavi zanat, neprimjetno su se povla
čili i ustupali vlast ustašama, zadržavajući za 
sebe ulogu promatrača — koji če ocjenjivati 
vrijednost svojih učenika.

Osim Gospića, Perušića i Otočca, gdje su već 
prvog dana ustaše uspostavile svoju vlast, nešto 
kasnije počele su, uz asistenciju Talijana, da je 
uspostavljaju i u drugim kotarima i općinama.

Seljaci su nastavili svoj svakidašnji rad, ali 
neki unutrašnji nemir predskazivao je da se pri
prema nešto strašno. Kad bi se poveo razgovor
0 »novoj vlasti«, znali bi se međusobno tješiti, 
da svaka vlast ima svoje zakone koje treba po
štivati. »Podaj bogu božje, a caru carevo — pa 
se ne treba bojati!« — govorili su. Za to su se 
mnogi požurili u svoje općine da podmire da
nak (porez), kako ni s te strane ne bi bilo pri
govora. Kad bi se zatražila kola za »voršpan« — 
prevoz, išlo se bez ikakvog zatezanja. Na pri
mjer, jednog dana u lipnju 1941. bila su mobili
zirana sva prevažna sredstva u čitavom korenič- 
kom kotaru. Do određenog dana i sata sva su 
vozila bila na predviđenom mjestu. Iako je pre
ma propisu trebalo doći oko 1.800 zaprega, taj 
broj je premašen, jer su se sparivala i ždrebad, 
samo da se ljudi »ne zamjere vlasti«. Tom prili
kom vozila su bila upotrijebljena za iseljavanje 
srpskog stanovništva iz okolice Plitvičkih jeze
ra u Bosnu, u Petrovac i Drvar, jer je Pavelić že
lio da ljetuje na tim »biserima« pa je trebalo to 
»pogano sjeme« ukloniti. Poslije ovog događaja 
počelo se govorkati o hapšenju i mrcvarenju Sr
ba, ali je stvar bilo teško provjeravati, jer se 
nitko nije usuđivao kretati izvan svoga sela. No, 
tu i tamo bi se ipak uputila po koja žena u po
sjete svojoj rodbini u udaljenija sela, pa bi us
put pokupila sve novosti za koje je čula, a onda 
bi na povratku u svoje selo bila upravo opsjed
nuta od mještana, željnih da čuju šta se to do
gađa u »svijetu«.

Dotadašnja pritajena uznemirenost počela je 
poprimati svu ozbiljnost i narod je s velikom 
zebnjom išao u susret događajima koji su nado
lazili- Zalijetanja ustaša u sela postala su sada 
redovna, svakodnevna pojava. Tražilo se oružje
1 kod onih koji ga, takoreći, nikada u životu ni
su ni vidjeli. U takvim prilikama muškarci su 
redovno bježali u šikare i gajeve iza kuća ili se 
zavlačili u sijeno, samo da izbjegnu susret sa 
naoružanim banditima. Tek po gdjekoji naivčina 
dočekao bi ih kod kuće, no kada bi mu kunda
cima naravnali rebra, ni sam đavo ga ne bi za
držao da ih i slijedeći put dočeka.

Strava i užas obuzeli su narod. Tada su već 
počele stizati vijesti iz Gospića i Otočca, a spo
minjana su i imena onih koje su ustaše, već pr
vih dana svoje vlasti, zvjerski mučili i zatim do
tukli. Njihov broj bio je prilično velik, a njiho
va irnena bila su poznata gotovo čitavom naro
du Like. Pri tome je veliko iznenađenje bilo sa
znanje, da se među ubijenima nalaze i imena 
pojedinih uglednih Hrvata, koji su bili poznati 
kao pobornici bratstva i jedinstva između Srba 
i Hrvata. Te vijesti ponukale su na dublja raz
mišljanja o svemu što se događa, jer se do tada 
vjerovalo da su ustaške žrtve samo Srbi.

^  rpanj se s punim pravom može nazvati kao 
krvavi mjesec srpskog naroda ti Lici.
U svojoj paklenoj namjeri ustaše taktiziraju 

na taj način što bi poneke uhvaćene pojedince, 
naročito uticajnije ljude, pustili na slobodu, po
kušavajući na taj način kod širokih masa stvo
riti uvjerenje kako se, tobože, ne treba bojati 
njihova »uredovanja«, jer oni traže samo one 
koji su prije počinili neku »nepravdu« hrvat
skom narodu. Taj pakleni plan uspijeva im u 
priličnoj mjeri, jer se opet našlo naivčina, svjes
nih činjenice da nikada u životu nisu učinili ne
što nevaljalo, zašto bi morali u novim prilikama 
odgovarati. Takvo uvjerenje povratilo im je hra

brost da dočekuju kod kuće ustaška patrolira- 
nja po selima.

Međutim, pod izgovorom »da se ide na rad«, 
ustaše su tek tada započele pravu hajku na sve 
muškarce od 15 do 70 godina. Uhvaćene bi prvo 
sprovodni u kotarska sjedišta, a onda u većim 
skupinama u Gospić ili u šume, da bi ih nakon 
najstrašnijeg mrcvarenja polužive stropoštali u 
bezdane jama.

Sva nastojanja i oprez ustaških zločinaca da 
ne ostave nikakvog traga svojim zvjerskim po
stupcima — ostala su uzaludna, jer je svako mu- 
čilište i svaka masovna grobnica u bezdanim 
jamama — ostavila ponekog živog svjedoka, da 
kao očevidac priča o tim strahotama. Bezdane 
jame Prijeboja, logor smrti Jadovno u Velebitu, 
oštre klisure Paga, užarene peći Jasenovca, nasi
pi Save kod Jasenovca, Gradiška i bezbroj dru
gih mučilišla, vječno će podsjećati narode Jugo
slavije, da su tu polomljene kosti njihovih naj
boljih sinova, koji su postali žrtve najpodlije 
pohlepe za uspostavljanjem fašističkog »novog 
poretka«-

Masovna hapšenja i priče o grozotama koje 
su doživljavali oni koji su bili ulovljeni, trglo je 
narod iz sanjarenja o svojoj nedužnosti. Mu
škarci su bježali u šume, a ustaše su se zadovo- 
Ijavale lovinom pokojeg nemoćnog starca ili 
dječačića. Stanje je postajalo iz dana u dan sve 
nepodnošljivije. Ljudi su se počeli dogovarati 
kako da se zaštite životi nedužnog stanovništva, 
ali je na to pitanje teško bilo naći neki spaso
nosni odgovor. I  baš u to vrijeme, kada se nije 
mogao naći izlaz iz te strašne situacije, bljesnuo 
je kao meteor dolazak u Liku legendarnog juna
ka i prvog ličkog ustanika Marka Oreškovića — 
Krntije. O njemu su se brzinom munje pronijele 
vijesti po čitavoj Lici, da je došao čovjek koji 
će učiniti kraj fašističkim zločinima i povesti 
narod u borbu za slobodu i spasenje od poko
lja. Prolazeći kroz sela Like, on bi svojom poja
vom ulijevao veliku nadu u bolje dane, a na 
skupovima naroda povišenim tonom govora za
grmio bi: »Šta čekate, braćo i drugovi, hoćete li 
dozvoliti da vas ustaška paščad potamani? Ne 
bojte se, nismo sami! S nama je naša majka 
Rusija! Sve će nas povesti u oslobodilačku bor
bu Komunistička partija! Hvatajte sjekire i ro- 
gulje, pa iidrite po skotovima«. Njegove riječi

međuvremenu, nekako krajem studenoga,
u Liku su stigle u kratkim razmacima dvije
grupe dalmatinskih partizana — Hrvata iz 

Šibenika i okolice — njih oko 150. Taj događaj 
bio je neocjenjivo krupan prilog postavljanju 
granitnih temelja na kojima su se počeli kovati 
i izgrađivati novi odnosi bratstva i jedinstva na
ših naroda, a posebno u konkretnom slučaju iz
među Hrvata i Srba u zajedničkoj domovini Hr
vatskoj, i to baš u pokrajini u kojoj su suprot
nosti između njih bile dostigle svoj vrhunac.

Visoka patriotska svijest tih boraca, koje je 
Komunistička partija odgojila u svojim njedri
ma, došla je do svoga punog izražaja u novoj 
sredim. Nezaboravan će ostati njihov dolazak u 
selo Krbavicu, gdje im je bilo određeno prvo bi- 
vovanje. A tko i da zaboravi moment kada je 
pred okupljenim narodom, gdje se sjatilo svo 
stanovništvo, od najmlađeg do najstarijeg, nji
hov predstavnik izgovorio ove historijske riječi: 
»Braćo Srbi, čuli smo za vaša stradanja i pat
nje koje su vam nanijeli ustaški izrodi. Mi dalje 
nismo mogli podnositi ravnodušno ta zlodjela, 
nego smo na poziv naše Partije krenuli sa našeg 
plavog Jadrana i došli, evo, među vas, da vam 
pomognemo u pravednoj borbi za slobodu i op
stanak i da našom krvi zamijenimo vašu krv.«

Ne vjerujem da postoji umjetnik pera koji 
bi dočarao djelovanje tih riječi na sve prisutne! 
Trebalo je samo promatrati izbrazdana lica o- 
nih mrkih gorštaka koje jê  kroz čitav život ši
bao bič nepravde i bijede, čije oko nije zatrepe.- 
rilo ni pred najpotresnijim događajem, a tada, 
prvi put u muževnoj dobi, ti kosmati prkosni di
vovi, raznježeni do ganuća, stidljivo kao mlada 
nevjesta, kradom okretahu lica u stranu — da 
sakriju nezadrživo naviranje suza radosnica. Još 
istog dana u selu se razvila pjesma: »Sastala sa 
Dalmacija s Likom, Pa se ne da pokoriti ni
kom«.

Videći da prijetnje samo učvršćuju odluč
nost u istrajnosti okolnih sela, Talijani su pre
ko svojih veza uputili i posljednju poruku ta
mošnjem stanovništvu, da će sačekati još do 
slijedeče subote, kada je u Korenici sajmeni 
dan, pa ako i toga dana ne budu dopremljene 
nikakve namirnice, da će odmah slijedećeg da
na, u nedjelju, izvršiti svoju odmazdu nad se
lom Bjelopoljem, koje se nalazi istočno od Ko
renice, udaljeno 6 km. Na poduzimanje nekih 
odlučnijih mjera prisiljavala ih je i jaka zima
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svuda su nailazile na plodonosno tlo i već neko
liko dana nakon njegova dolaska u Liku planu
la je prva uslanička puška u lapačkom kotaru 
— na Srpskom klancu — 27. srpnja. Taj dan sla
ve narodi Socijalističke Republike Hrvatske kao 
dan oslobodilačkog ustanka.

Nuzgredno ću ovdje napomenuti da je veliki 
revolucionar Marko Orešković u lim danima na
stupao pod svojim nadimkom »Krntija« i da ga 
je narod iz milja prozvao »Neznani delija«, a 
kada se doznalo za njegovo pravo ime i nacio
nalno porijeklo. Likom su odjeknule pjesme za
hvalnog naroda:

»Drug je Marko hrvatskoga roda,
AV je majka srpskoga naroda.«
»Da nam ne bi Orešković Marka,
Još bi mnoga zakukala majka.«

■ alijanski okupator tišap je u Korenicu neko
liko dana nakon kapitulacije stare Jugosla
vije. Bezbrižno, kao da su došli u neku svoju 

koloniju radi razonode, Talijani su odmah pri
stupili izgradnji teniskih i drugih igrališta, ba
zena za kupanje, i tome slično. Brojno stanje 
njihova garnizona, prema približnoj ocjeni, iz
nosilo je nešto više od tisuću vojnika i oficira. 
Ustaška uporišta u manjim mjestima uglavnom 
su likvidirana već prvih dana ustanka, pa su 
preživjeli ostaci potražili utočište u jačim tali
janskim garnizonima.

Krvavi sukobi s Talijanima u Crnoj Vlasti, 
na Pogledala kod Korenice, u Srednjoj Gori i 
nekim drugim mjestima, razbili su svaku iluziju 
o njihovoj dubokoj zavjetrini u mjestima poro
bljenog, ali nepokorenog naroda. Pored spome
nutih napada na Talijane, prve represalije pri
mijenjene prema talijanskom garnizonu u Ko
renici, bile su tzv. »ekonomske blokade«, kako 
su te mjere nazvali neki promućurni seljaci. Na
ime, naše političko-vojno rukovodstvo upozorilo 
je stanovnike toga kraja, u jesen 1941. godine 
da je po interesu naše borbe veoma štetno od
nositi u Korenicu ma i najmanju stvarčicu koja 
može korisno poslužiti okupatoru.

Stopostotni uspjeh te naoko bezazlene akcije 
razjario je Talijane do kiptećeg bjesnila. U ne
moći da ma šta drugo poduzmu, oni su počeli 
hvatati slučajne navratnike iz okolnih sela u 
Korenicu i preko njih slati poruke stanovništvu, 
da će popaliti sva okolna sela ukoliko i nadalje 
ostane-na snazi »blokada«. Svoju prijetnju pot
krepljivali su činjenicom da oni odmazde vrše 
bez ikakvog milosrđa, kako su to već učinili sa 
selom Vrelo, koje su do temelja spalili nakon 
našeg napada na njihovu kolonu na Pogledala 
u rujnu 1941. godine.

Pri ocjeni tadašnjeg stanja u našim selim.a 
bilo bi nepravilno potejenjivati efekt te prijet

s visokim snijegom, zbog čega su bili odsječeni 
od svoje glavne baze za snabdijevanje, tako da 
im je ponestalo mnogih namirnica.

Na osnovu toga upozorenja i prijetnji, naše 
vojno rukovodstvo je, radi osiguranja Bjelopo- 
Ija, nekoliko dana prije uputilo tamo dalmatin
ske borce, koji su ujedno bili i najbolje naoru
žani. U daljnjem iščekivanju događaja, došla je 
i nedjelja, 29 .prosinca, dan kada je najavljeno 
paljenje Bjelopolja. I  z.bilja, oko 2 sata poslije 
podne na horizontu od Korenice — pojavile su 
se na bijelom sniježnom plaštu dvije crne mrlje 
šio su se kotrljale prema selu. Naše izvidnice su 
odmah obavijestile centar zasjede i za nekoliko 
minuta svaki borac je zauzeo već unaprijed o- 
dređeno mjesto, upućen do tančina šta treba da 
učini pri dolasku palikuča.

Dvije velike saonice sa 18 Talijana i sa do
bro uzobljenim konjima jurile su kao vihor. 
Njihovo veselo potcikivanje i pjesma više su 
priličili svatovskoj povorci nego kaznenoj ek
spediciji. Nedugo zatim kroz nijemo selo začulo 
se snažno frktanje pomamnih atova. Posada se 
zaustavila u sredini sela, iskačući iz saonica s 
praznim vrećama u rukama. Začas su se razmi- 
lili po okolnim kućama. Vreće su brzo bile napu
njene suhim mesom i slaninom i strpane u sao
nice, pa su palikuće krenule na izvršenje svoga 
glavnog zadatka. No, kada su se pojavili sa buk- 
tećim ugarcima, da ih s vanjske strane postave 
pod krovove kuća, sručila se na njih plotunska 
paljba na komandu komesara čete Ante Banine. 
Polovica se stropoštala u samrtnim grčevima 
kod prvog plotuna, dok su preostali moljakali 
milost.

Što se više približavala noć to je bivalo i ve
će nestrpljenje u susjednom garnizonu, jer se 
ekspedicija nije pojavljivala sa svoga »tr ijum
falnog pohoda«. Obuzeti crnom slutnjom, Tali
jani su u prvi suton uputili na izviđanje prema 

 ̂ Bjelopolju stotinjak vojnika. Ali, ni naši borci, 
Dalmatinci, nisu čekali skrštenih ruku. Predvi
đajući da će Talijani krenuti u potragu, brzim 
manevrom, u rastegnutom streljačkom stroju, 
naši su se prebacili na Keljevo brdo, na polovi
nu puta između Korenice i Bjelopolja, gdje su 
se kamuflirali u dubokom snijegu i sačekali na
dolazeće Talijane, koji su se uz najveće napore 
probijali kroz. visoki snijeg, pa kada se smanji
lo odstojanje na svega dvadesetak metara, na 
neprijatelja se sručila ubitačna paljba. Borba je 
bila veoma kratka, jer su se Talijani dali u bi
jeg — ostavljajući iza sebe veći broj mrtvih i 
ranjenih i odbacujući oružje.

I  tako je započela bitka za Korenicu, koja je 
potrajala ravno tri mjeseca, do 29. I I I  1942. go
dine.

Vijest o izvršenom napadu na Talijane dje
lovala je u neprijateljskim redovima kao grom 
iz vedra neba, jer tko je mogao očekivati, bar 
po njihovoj računici, da je u takvim vremen

skim uvjetima moglo doći do bilo kakve protu- 
akcije s naše strane.

Već slijedeći dan, na zapomaganje blokira
nog garnizona u Korenici, učinjen je pokušaj 
prodora iz Otočca, gdje je bio stacioniran štab 
divizije »RE«, uz pomoć garnizona u Vrhovina- 
ma, kako bi se pružila pomoć ugroženom garni
zonu u Korenici. I  u ostalim okolnim garnizoni
ma: Bihaću, Gospiću, Gračacu i Lapcu nastalo 
je živo komešanje uz pokušaje izviđanja s ve
ćim snagama u pravcu Korenice.

Naše operativno rukovodstvo reagiralo je iz
vanredno brzo i efikasno. S relativno malim
brojem naoružanih boraca, svega oko 250, za

tečenih na užem sektoru oko Korenice, trebalo 
je blokirati ne samo Korenicu nego i sve prila
ze koji su gravitirali prema njoj. Naša kurirska 
služba odigrala je u tome momentu briljantnu 
ulogu. Sedamnaest kurira u sedamnaest raznih 
pravaca krenulo je toga dana uveče s naređe
njima operativnog štaba. Tako su već u toku no
ći postavljene zasjede na Vratniku prema Biha
ću, na Sijanovu klancu prema Otočcu, na Ljubo- 
vu prema Gospiću i na Gorici prema Udbini, 
Gračacu i Lapcu.

Svi pokušaji Talijana i ustaša da se probiju 
do Korenice ostali su samo pokušaji koji su im 
nanijeli velike gubitke u ljudstvu i ratnom ma
terijalu, a nama donijeli obilno jačanje u nao
ružanju. f

Bitka za Korenicu rasplamsala se punom že
stinom. Istovremeno dok su vođene borbe na 
pojedinim prilazima Korenici uslijedio je i naš 
prvi juriš izravno na opkoljeni garnizon. No, ja
ke utvrde oko mjesta i u mjestu, s velikim bro
jem mitraljeskih gnijezda, dočekalo je naše bor
ce ubitačnom vatrom. Svega stotinjak naših 
boraca koliko se moglo izdvojiti za taj napad, 
i pored največe hrabrosti nije bilo dovoljno da 
savlada garnizon sa više od tisuću ljudi. U tome 
jurišu desetak mrtvih i ranjenih naših boraca 
pomiješalo je svoju bratsku krv. Obistinile su 
se riječi izgovorene u Krbavici, da su hrvatska 
braća iz Dalmacije došla »da svojom krvi zami
jene krv svoje srpske braće«. Bili su to nadasve 
potresni momenti, kada je jedna majka, oplaku
jući svoga jedinca, sina Jovu, istim bolom maj
činskog osjećaja naricala i nad mrtvim Ivom  
Dalmatincem, koji je kod nje bio raspoređen 
na stanovanje.

Talijani najupornije pokušavaju svojim pro
dorom u Korenicu iz pravca Vrhovina, ali svaki 
put bivaju tučeni do nogu. Tri pokušaja tim 
pravcem zasjekla su duboku ranu na tijelu o- 
kupatora. Ranjena zvijer ne odustaje od nasr
taja, nego i četvrti put pokušava, na prvi po
gled, istim pravcem. Nakon izvršene koncentra
cije u Vrhovinama, služeći se lukavošću, Talija
ni fingiraju isti pravac kretanja, da bi zatim iz
vršili neočekivani zaokret zaobilaznim putem u 
pravcu Crna Vlast-Turjanski-Trnavac-Krbavica- 
Korenica. Znajući da su ta sela naša veoma važ
na pozadinska baza, gdje su bile smještene i pr
ve bolnice, Talijani su pokušali pošto-poto da u- 
nište taj naš oslonac, i to paljenjem sela, s ob
zirom da taj sektor nije bio dovoljno siguran. 
No, i tu ih je računica prevarila.

Ne usuđujući se da u kasno poslijepodne 
krenu u susret klancu koji ih je očekivao na pu
tu za Turjanski, oni su zanoćili u Crnoj Vlasti, 
a to je za njih bilo fatalno.

N' aš operativni centar u Krbavici bio je još i- 
ste večeri obaviješten o pokretu Talijana. 
Prethodni zaključak o njihovim namjerama 

pokazao se potpuno ispravan, što su kasnije po
tvrdili i njihovi zarobljeni vojnici. Trebalo je, 
dakle, raditi najvećom brzinom da se »začepi« 
velika pukotina na klancu između Crne Vlasi i 
Turjanskog, koji je zbog svoje terenske forma
cije upravo idealno odgovarao našoj obrambe
noj taktici. Postavilo se, međutim, veoma deli
katno pitanje otkuda uzeti neku jedinicu za o- 
branu klanca, jer je postojala velika udaljenost 
između toga mjesta i naše najbliže operativne 
jedinice, a izgubiti u tome trenutku taj klanac 
— značilo je opasno ugroziti čitavu našu poza
dinu. U takvoj situaciji nije preostalo drugo ne
go da se digne s položaja opsade Korenice je
dan dio borbenih efektiva. Da stvar bude još 
kompliciranija, vladala je strašna sniježna vija
vica, koja je zatrpala sve prtine, a temperatura 
je pala na više od 20 stepeni ispod nule.

Te večeri smijenjena je Dalmatinska četa s 
položaja oko Korenice i iste noči stigla u bazu 
na Vrpilama, da malo predahne. Međutim, kao 
najbližoj jedinici stiglo je naređenje štaba gru-

Nastavak na 3. strani

Marko Orešković
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SVESTRAHIJi NAPREDAK 
U NAREDNOM PERIODU
'^dređena razvijenost u industriji, saobraćaju

i trgovini, zbog niskog stupnja razvitka sred
stava za proizvodnju i proizvodnih snaga, nije 
dolazila do izražaja u vrijednosti proizvodnje, 
prometa i usluga. U tim djelatnostima privre
đivalo je svega 1.500 osoba, od čega oko 890 u 
industriji, gdje su lični dohoci bili veoma niski.

Ako stanje promatramo i sa bilo kojega dru
gog gledišta, svi pokazatelji govore isto: da se 
privredna i društvena razvijenost nalazila na ni
skom stupnju.

— Popis stanovništva izvršen 1931. godine 
pokazao je nepismenost kod više od 47 posto 
stanovnika. U 1939. godini, kod stanovništva iz
nad 10 godina života, bilo je 41 posto onih koji 
su bili bez ikakve školske spreme.

— Loše životne i zdravstvene prilike odraža
vale su se na visoku stopu mortaliteta. Tako jc 
smrtnost dojenčadi u periodu između 1934 — 
1938. godine iznosila 141 na 1.000 rođene djece, 
a to je bilo više od jugoslavenskog prosjeka.

— Od ukupno 89 naselja samo su dva (Šibe
nik i Skradin) bila elektrificirana. Ta dva mje
sta jedino su imala (premda loše) i snabdijeva
nje pitkom vodom iz vodovoda.

— O ostalim komunalnim i drugim uređenji
ma nije potrebno ni govoriti, jer ona nisu ni 
postojala.

— Prema tome, nije čudno što se narodni 
dohodak po jednom stanovniku kretao oko 
predratnih 2.500 dinara (tadašnji jugoslavenski 
prosjek iznosio je — 3.028 dinara), što — obra
čunato po današnjem paritetu — odgovara vri
jednosti od oko 60.000 starih dinara.

— Zatečeno stanje poslije oslobođenja bilo 
je još više pogoršano uslijed ogromnih fizičkih 
i materijalnih razaranja što ih je ovaj kraj do
živio za vrijeme rata. N ije bilo gotovo nijednog 
objekta koji nije bio oštećen od ratnog pusto
šenja u bilo kojem obliku.

— Zbog toga je trebalo učiniti mnogo napo
ra da bi se u periodu obnove podiglo makar ono 
što je ratom uništeno ili da se bar uklone posto
jeće ruševine.

U.'brzani proces cjelokupnog privrednog i osta
log razvitka u oslobođenoj domovini, što je do
šlo do izražaja osobito u prvom petogodišnjem 
planskom razdoblju, bio je i na našem podru
čju usklađen sa razvojem u cijeloj zemlji. Opća 
politika industrijalizacije i elektrifikacije dovo
di do izgradnje nekoliko značajnih objekata, 
među kojima na prvom mjestu — izgradnju 
tvornice lakih metala »Boris Kidrič« u Ražina- 
ma.

Svestrani razvoj još je ubrzanije nastavljen 
u narednim godinama. Kada danas o tome go
vorimo, teško je nabrajati sve ono što su radni 
ljudi podigli u socijalističkoj domovini. Zbog 
toga ću nastojati da iznesem samo najznačaj
nije rezultate u pojedinim djelatnostima pri
vrednog života. Najznačajniji objekti podignuti 
su u idustriji, pa ta oblast danas ima najdomi- 
nantniji položaj u privredi općine.

Tvornica lakih metala u Ražinama proizvo
di danas više od 25.000 tona aluminijskih polu
proizvoda. U tvornici u Crnici izgrađeni su no
vi kapaciteti za proizvodnju ferolegura, kao i 
novi pogon za proizvodnju elektroda i masa, a 
u Lozovcu su prošireni, rekonstruirani i moder
nizirani pogoni za proizvodnju glinice i alumini
ja.

Podignut je i novi pogon za proizvodnju rib
ljih konzervi u Prvić — Luci, zatim nova vina
rija u Šibeniku i poduzeće »Palk« za proizvod
nju finalnih aluminijskih proizvoda u Ražinama. 
Osim toga, prošireni su i modernizirani i ostali 
kapaciteti u industriji, kao u tvornici tekstila 
»Jadranka«, u industriji za preradu žitarica 
»Krka« u Šibeniku, itd.

U skupnom pokazatelju, industrijska proiz
vodnja danas je veća za 10 puta nego prije rata 
i u njoj danas privređuje više od 5.000 radnika.

* znoseći te podatke, želim da svi skupa vidi
mo što smo postigli u ovih 20 godina i da nagla
sim da smo to postigli svojim radom — za do- 

I bro svih nas, za podizanje našeg životnog stan- 
I darda, za daljnju afirmaciju naš êg puta u soci- 
jalizam. Ti rezultati ujedno govore da su naše 

I društvene, socijalističke snage — sposobne da i 
ubuduće ostvaruju još veće uspjehe. Stoga je 
potrebno da se dade kratak osvrt i na osnovne 
smjernice privrednog razvoja do 1970. godine, 
koje je Općinski sabor usvojio krajem 1963. go
dine.

Prirodni uvjeti kojima raspolaže naše podru
čje, kao i njegov saobraćajno — geografski po- 

 ̂ ložaj, bili su — uz historijsko-političke uvjete — 
dominantni faktori koji su opredjeljivali naš 
dosadašnji privredni razvitak. Na osnovu tih 
specifičnih faktora formirala se i postojeća pri
vredna stniktura.

Analiza tih faktora i stupnja u kojem su oni 
dosadašnjim privrednim razvitkom iskorišteni 
— pruža mogućnost da se u svjetlu suvreme
nih privrednih kretanja utvrde smjernice i za 
daljnji privredni razvitak i, što je naročito važ
no, da se pronađu ključni sektori privredne ak
tivnosti koji će u sklopu konkretnih uvjeta sa- 
Tiog područja i općih privrednih kretanja — 
davati impuls cjelokupnom razvoju naše komu
ne.

Na temelju svih potrebnih naučnih izučava
nja i ocjena dolazi se do zaključka da su ključ
ni faktori privrede kojima treba dati prioritet 
i deiljnjem razvitku slijedeći: aluminijska in- 

: lustrija i industrija elektroda i ferolegura, za- 
im pojedine grane saobraćaja, turistička pri- 
>reda i specifične grane zanatstva.

^ b o jen a  metalurgija predstavlja najrazvijeni
ju granu industrije u općini, veoma važnu i 

za razvitak privrede u općejugoslavenskim raz
mjerima. U toj grani djeluju dva industrijska 
poduzeća — TLM »Boris Kidrič« i Tvornica e- 
lektroda i ferolegura — koje usprkos svoje raz
vijenosti — imaju niz neriješenih problema, 
(tako se npr. Tvornica elektroda i ferolegura 
bori sa niz složenih problema izazvanih mjera
ma privredne reforme i čestom redukcijom e- 
lektrične energije, ali se unatoč toga rješenja 
te složene situacije mogu očekivati već u 1967. 
godini). Stoga se u narednom periodu kao o- 
snovni zadatak postavlja proširenje, rekonstruk
cija i modernizacija tih objekata.

U tom pravcu predviđa se izgradnja nove 
elektrolize u Ražinama, a u skladu s tim i pro
širenje i modernizacija valjaoničkih kapaciteta 
do 45.000 tona proizvodnje godišnje. Tako snaž
na materijalna baza u proizvodnji aluminijskih 
poluproizvoda otvara mogućnosti za daljnje 
povećanje proizvodnje finalnih aluminijskih 
proizvoda, što je neobično važno sa stanovišta 
zapošljavanja.

Upravo tu nam se pružaju najšire mogućno
sti razvoja, jer je primjena aluminija već odav
na prisutna u raznovrsnim privrednim grana
ma, s jedne strane, i, s druge strane, finalni a- 
luminijski proizvodi po svojoj kvaliteti, estet
skom izgledu i namjeni mogu vrlo uspješno za
dovoljavati razne potrebe koje donosi suvre
meni život. Te objektivne mogućnosti, koje su 
kod nas već odavna prisutne, predstavljaju re
alnu osnovu da se, s obzirom na postojeću i po
tencijalnu potražnju, a posebno na finalizaciju 
i primjenu aluminija, uvrstimo u red najvećih 
proizvođača te vrste u našoj zemlji. Činjenica 
je da je izgradnjom poduzeća za aluminijske 
konstrukcije »PALK« — okosnica takvog razvo
ja već stvorena, u čemu je od osobitog značaja 
već izrađeni pogon za eloksiranje aluminija. Sve 
to, naravno, znači da imamo solidnu osnovu za 
brži razvoj proizvodnje na bazi finalizacije a- 
luminija, ali da bismo te pogodnosti što svrsi- 
shodnije iskorištavali i da bismo bar donekle 
nadoknadili sve ono što smo u tom pogledu do 
sada propustili, potrebno je da se više nego ika
da prije najefikasnije organiziramo, u čemu naj
značajnije mjesto pripada tvornici lakih metala 
»Boris Kidrič« i poduzeću »PALK«.

'^obzirom  na potrebe naših čeličana, povećat
će se i proizvodnja ferolegura, a naročito a- 

nodnih masa i elektroda — u skladu sa odgova
rajućim potrebama elektrokemije, elektrome- 
talurgije, elektrotermičke i aluminijske indu
strije u Jugoslaviji. I u ostalim industrijskim 
poduzećima, koji danas rade sa zastarjelim 
sredstvima za proizvodnju, prvenstveno u tek
stilnoj tvornici »Jadranka«, poduzeću za pro
met i preradu žitarica »Krka«, u Drvnom kom
binatu, itd. potrebno je izvršiti rekonstrukciju, 
modernizaciju i proširenje kapaciteta, da bi te 
privredne organizacije održale konkurentnu 
sposobnost na tržištu.

Nadalje, potrebno je da se u tekućem raz
doblju, i to što prije, izuče i utvrde mogućnosti 
razvoja industrije na bazi onih pogodnosti koje 
nam se u tom pogledu pružaju u komuni (do
bar primjer za takav put je dosadašnji razvoj 
poduzeća za izradu odjeće »Revija«) ili pak da 
takav naš budući razvoj povežemo s mogućno
stima u industriji dalmatinske regije (projzvod- 
nja i prerada na bazi plastike, kooperacija u 
brodogradnji, u građevinarstvu, itd.), odnosno 
da šire u okvirima Republike i cijele zemlje sa
gledamo što bi uz već utvrđene pravce razvoja 
industrije u našoj komuni doprinosilo njezinu 
daljnjem razvoju. Ovdje u pn'om redu mjslim 
na manje investicione zahvate i na takvu indu
striju, tj. industrijska poduzeća (postojeća ili 
nova) — u kojoj bi se, uz najracionalnija i uz 
naša moguća ulaganja — moglo korisno upo
sliti što više novih radnika. Pogodnosti za 
takav osmišljeni razvojni put pružaju nam se i 
zbog postojania suvremeno opremljene luke, jer 
iskustva drugih, i kod nas i u svijetu, upućuju 
na mogućnost stvaranja jedne takve koncepcije 
budućeg privrednog razvoja Šibenika.

Iznalaženje takvih puteva razvoja, fundira
nih na našim objektivnim prilikama i mogućno
stima, u prvom redu imalo bi za cilj stvaranje 
takve osnove — u kojoj bi se uspješniie mogli 
rješavati danas već toliko akutni problemi za
pošljavanja stanovništva ovoga kraja.

U ostalim privrednim djelatnostima također su 
postignuti dobri rezultati. Među najznačajni

je zahvate u saobraćaju treba spomenuti proši
renje i modernizaciju svih lučkih kapaciteta, što 
uvjetuje da šibenska luka po obujmu prometa 
stoji uz bok Rijeke i Splita, zatim modernizaci
ju i izgradnju novih kapaciteta u željezničkom 
saobraćaju, na primjer ranžirne stanice u Raži
nama, nove putničke stanice u Šibeniku, Man- 
dalini i na Ražinama, kao i remont pruge od Ši
benika do Perkovića.

Treba navesti i nove kapacitete u cestovnom 
saobraćaju, među kojima ie najznačajnija Ja
dranska magistrala i priključci na nju, zatim 
nove kapacitete u javnom cestovnom saobraća
ju, modernizaciju i proširenje kapaciteta ptt sa
obraćaja. i slično. Nabavkom pomorske flote 
modemziran je i prijevoz robe morem.

Brodarsko poduzeće »Slobodna plovidba« po
vratilo je pomorske tradicije ovom kraju. U o- 
blasti saobraćaja obujam prometa veći ie za vi
še od 6 puta u odnosu na predratni. Danas u 
toj oblasti privređuje oko 2.500 radnika.

Slični, iako nešto manji, uspjesi postignuti 
su i u ostalim privrednim djelatnostima, kao u 
građevinarstvu, robnom prometu, ugostiteljstvu 
i u zanatskoj privredi. Tim privrednim djelat
nostima u narednom periodu treba dati još ve

K A R A K T E R IS T IK E  privrede predratne Jugoslavije —  vrlo nizak stupanj razvije
nosti proizvodnih snaga, zaostalost poljoprivrede i ostalih privrednih djelatnosti —  u 
potpunosti su se manifestirale i na području općine Šibenik. Staviše, u odnosu na sa
dašnji jugoslavenski prosjek, ako se usporedi struktura stanovništva, pismenost, razvi
jenost službi društvenog standarda, kao i visina narodnog dohotka po jednom stanovni
ku —  stanje na ovom području bilo je znatno teže.

Od ukupnog broja stanovnika više od 70 posto otpadalo je na poljoprivredno sta
novništvo, koje nije moglo, zbog ograničenih poljoprivrednih površina, loših strukturnih 
posjedovnih odnosa (više od 55 posto posjeda bilo je do 2 ha), veoma loše agrotehnike 
i niske produktivnosti, da osigura ni vlastitu egzistenciju iz toga vida privređivanja. 
Zbog takvog stanja u poljoprivredi i nemogućnosti da se nađe zaposlenje u drugim dje
latnostima, stanovništvo je bilo prisiljeno na konstantnu ekonomsku emigraciju.

ći značaj, jer one imaju sve uvjete za budući ra
zvoj.

Izlaz iz toga je s i^rno  u koncentraciji, tj. u 
udruženom i organiziranom djelovanju, i to na
ročito u trgovini i ugostiteljstvu, čemu bi od
mah i što neposrednije trebalo pristupiti. Bit će, 
nadalje, potrebno da se, a posebno u robnom 
prometu, vodi takva politika koja će omoguća
vati stalno povećanje prometa prisustvom pri
vrednika, tj. privrednih organizacija i izvan o- 
kvira naše komune. Takve mogućnosti sve su 
više prisutne i kod nas, pa ih u nastojanju dalj
njeg razvoja naše privredne aktivnosti treba što 
pri je i što uspješnije ostvarivati.

Proširenje aktivnosti u svim djelatnostima 
privrednog života potpuno je izmijenilo lice o- 
vog područja, što u tekućem razdoblju treba još 
brže nastavili. Tako sada ima samo 30 posto 
poljoprivrednog stanovništva, u odnosu na 70 
posto prije rata. Ukupna zaposlenost u vanpo- 
Ijoprivrccinim djelatnostima povećana je od 
1.500 na više od 15.000 osoba, tj. za 10 puta. U 
općem mjerilu, nacionalni dohodak je povećan 
od 60.000 dinara na oko 360.000 ili za 6 puta.

^obzirom  na zaostajanje saobraćaja u odno
su na realne mogućnosti, a imajući u vidu 

važan geografski položaj područja, kako u po
morskom, tako i u željezničkom, cestovnom i 
turističkom pogledu, veću pažnju treba pokloni
ti i unapređenju svih saobraćajnih grana.

Akcija će u tome sigurno biti usmjerena u 
nekoliko pravaca: u željezničkom saobraćaju — 
na rekonstrukciju željezničke pruge Šibenik — 
Perković — Knin, s ciljem povećanja propusne 
moći i ekonomičnije eksploatacije; u pomor
skom saobraćaju — radit će se na zamjeni za
starjelih i neekonomičnih brodskih kapaciteta 
suvremenijim plovnim jedinicama, a to će omo
gućiti rentabilnu eksploataciju i poslovanje uz 
znatno niže troškove prijevoza; u pretovarnim 
poduzećima — potrebno je usavršiti organizaci
ju pretovara, s ciljem postizanja što kvalitetni
jih i jeftinijih usluga.

— U poduzeću »Luka« — potrebno je moder
nizirati pretovarnu mehanizaciju, izgraditi nova 
skladišta i druge pretovarne objekte, da bi se 
sve više mogli prihvaćati generalni tereti. Među
tim, otvaranjem i većim aktiviranjem naših lu
ka na Jadranu, a u pn'om redu luke Ploče, i na
šu i splitsku luku to sigurno stavlja u jedan dosta 
složeniji položaj, pa je i tu potrebno ulagati o- 
gromne napore ne samo da se postojeći promet 
preko naše luke i dalje zadrži — nego i da se 
stalno povećava.

— U poduzeću »Šipad« — potrebno je da se 
nabavkom lake mehanizacije i suvremenih teh
ničkih sredstava poboljša sadašnja tehnološka 
organizacija rada.

— U cestovnom saobraćaju, poslije završet- 
■ ka radova na Jadranskoj magistrali, potrebno je
izvršiti rekonstrukciju i modernizaciju ostalih 
saobraćaj nica, a pn'enstveno put Šibenik-Drniš- 
Knin, sa vezom za Skradin, kao i modernizaci ju 
drugih puteva i gradskih saobraćajnica.

— U javnom cestovnom saobraćaju — po
trebno ie proširiti kapacitete za remont i ser
vis vozila, izgraditi autobusne stanice u Šibeni
ku i drugim značajnijim turističkim mjestima. 
Također treba sprovesti bolju saobraćajnu 
gradsku i prigradsku povezanost.

— U PTT saobraćaju — osnovna orijentaci
ja treba da bude ka proširenju i automatizaciji 
magistralnih i lokalnih telefonsko-telegrafskih 
veza, itd.

'^obzirom  na potencijalne mogiićnosti, poseb
nu pažnju i buduće naše akcije (koje treba 

da budu više smišljene) moramo orijentirati na 
ovu veoma važnu i za naš kraj značajnu priv
rednu djelatnost. Bez ikakvog pretjerivanja o 
privređivanju u ovoj djelatnosti, s i^rno je da 
imamo presudne šanse, koje, s obzirom na fe
nomen turizma u svijetu i kod nas, u tekućem 
razdoblju treba u potpunosti iskorištavati. Sve
strani značaj ove privredne aktivnosti i u tome 
je — što turizam — osim ugostiteljstva — akti
vira i niz drugih djelatnosti — poljoprivredu, 
saobraćaj, trgovinu, zanatstvo, komunalne dje
latnosti, kućnu radinost i ostale društvene služ
be. Prema tome, sagledavajući kompleksnije 
značaj koji naša zemlja pridaje ovoj privrednoj 
aktivnosti, apsolutno je nužno da i mi u nepo
srednom tekućem razdoblju još više razvijemo 
komercijalno ugostiteljstvo i ojačamo ličnu ini
cijativu u turizmu, tako da ova djelatnost što 
prije dobije prvo mjesto u privređivanju na na
šoj općini. Dakako, uz ostalo — i ovdje mislim 
na veće mogućnosti zapošljavanja u tekućem 
razdoblju.

Sigurno je da se, naročito u zadnje vrijeme, 
bolje upućujemo u ove vidove privređivanja (u- 
spjesi Primoštena), ali su još veći i bolji rezul
tati izostali zbog toga što taj razvoj ne sagleda
vamo cjelovitije i što je do sada izostajao zajed
nički i organizirani pristup u rješavanju svega 
onoga što ova veoma važna privredna aktivnost 
sobom donosi. Pokušaji koji se već danas čine 
u smislu organizirane akcije na nivou komune 
— posredstvom Jadranske banke, poduzeća 
»Plan« i drugih faktora u općini (Zablaće, Mur- 
ter. Vodice i drugi značajni punktovi za razvoj 
turizma kod nas) — treba da u svakom slučaju 
budu ona nužno potrebna i početna okosnica 
koja će omogućavati da organizirano i zajednič
ki nastupamo u razvoju turističke privrede na
šeg područja.

Ti pokušaji organizirane akcije upućuju i na 
to — da se i u pogledu ostalih razvojnih moguć
nosti naše privrede, u skladu sa samoupravlja
njem, organiziramo na sličan način (koji oblici 
samoorganizacije za realizaciju svih navedenih 
zadataka treba da budu prihvaćeni — pitanje je 
za sebe, ali da već jednom u tom pogledu treba

učiniti korak naprijed — više je nego sigurno 
i nužno).

Jer će, ukoliko u tome budemo još kasnili, 
privredni i društveni razvoj, mimo snaga koje 
su prisutne i koje djeluju na ovom području, 
sam od sebe učiniti svoje, a to znači da će neu
moljivi ekonomski zakoni vršiti normalnu selek
ciju.

^anatska djelatnost nije se razvijala usporedo
s razvojem privrede kao cjeline, a posebno 

sa intenzivnom građevinskom izgradnjom, sa e- 
lektrifikacijom mjesta i sela, sa saobraćajem i 
životnim standardom stanovništva. Stoga una
pređenju pojedinih grana, a posebno uslužnih, 
treba posvetiti posebnu pažnju.

Razumljivo je, a na to sam prethodno i mi
slio, da se u sklopu takvih koncepcija ne smije 
zanemariti ni unapređenje drugih privrednih o- 
blasti, a prvenstveno poljoprivrede, jer na po
dručju općine postoje povoljni uvjeti za proiz
vodnju određenih specifičnih kultura, potrebnih 
i lokalnom stanovništvu i za daljnji razvitak tu
rističke privrede.

U narednom razdoblju neophodno je da osi
guramo brži i potpuniji razvitak svih djelatno
sti društvenog standarda, a naročito onih dru
štvenih službi koje će imati neposredniji uticaj 
na porast proizvodnje, produktivnosti rada i ži
votnog standarda.

Intenzivnije i šire nastavljanje već započetog 
procesa uvođenja najsuvremenijih tehničkih 
sredstava i naučne organizacije rada u sve o- 
blasti proizvodnje, prometa i usluga — jedan je 
od osnovnih preduvjeta za ostvarivanje obim
nog programa tekućeg razvoja. U tom pravcu 
potrebno je osigurati i odgovarajuće povećanje 
broja stručnih kadrova, uz bitno poboljšanje 
kvalifikacione strukture zaposlenih.

Razumljivo je da te neposredne zadatke tre
ba ostvarivati daljnjim razvojem našeg samo
upravnog mehanizma, u čemu značajno mjesto 
pripada i društveno-političkim organizacijama 
— sindikatu i posebno osnovnim organizacijama 
Saveza komunista u našoj općinskoj organiza
ciji.

„SASTALA SE DALMACIJA 
S LIKOM"

Nastavak sa 2. strane
pe da smjesta krene usiljenim maršoin pravcem 
Krbavica-Trnavac-Turjanski, gdje će je dočeka
ti novo naređenje. Taj zadatak predstavljao je 
zaista ogroman napor i za odmorne ljude, jer 
su zimske noći sa užasnom vijavicom, u onom 
krševitom bespuću, tražile od čovjeka maksi
mum fizičke i moralne snage — da bi se uputio 
u borbu s takvom stihijom. Bio sam prisutan 
kad im je saopćeno tek stiglo naređenje. Očeki
vao sam da ću čuti primjedbe na svu težinu 
predstojećeg zadatka, s obzirom na njihovu is
crpljenost i promrzlost. No, umjesto toga, bila 
je divljenja vrijedna njihova visoka svijest i dis
ciplina i za nekoliko minuta su desetari i vodni
ci raportirali da su borci spremni za pokret. Tu 
i tamo čule su se duhovite doskočice na račun 
Talijana i njihove izjave: da će biti opet »Naga- 
ri, nagari, pobro!«, što su bili usvojili od ličkih 
partizana.

Uz natčovječanske napore dalmatinski su 
borci stigli u predviđeno vrijeme. Na spomenu
tom klancu već su bile započele borbe između 
talijanskih prethodnica i jedne naše desetine, 
koja se tu nalazila u zasjedi.

Dolazak Dalmatinaca, o čijoj su hrabrosti u 
borbama kod Korenice stanovnici Turjanskog 
bili već obaviješteni do tančina, izazvalo je nji
hovo veliko oduševljenje. Čitave povorke mje
štana krenule su za njima na položaj, noseći im 
toplu domaću odjeću i pune torbe raznih bira
nih jela i pića. Dirnuti ovom bratskom paž
njom, u borcima se razbuktala nova snaga. Ne 
osjećajući više ni umora ni zime, prihvatili su 
borbu svom žestinom mržnje prema porobljiva
ču koji je krenuo da razori ognjišta ovih neduž
nih stanovnika. Konačnica i ove borbe bila je 
još jedna sjajna pobjeda naših boraca i slavna 
repriza bitke na Pogledala, a Talijanima krvava 
lekcija da će biti tučeni na svakom koraku u 
zemlji, čiji su sinovi »za slobodu mrijet’ viknu
ti«.

N* eposredno nakon dolaska prve grupe šiben
skih partizana, a nešto kasnije i druge grupe 

Ižana, formirana je Dalmatinska četa s koman
dirom Stankom Parmačem i komesarom Antom 
Baninom, te je uklopljena u bataljon »Ognjen 
Priča«, čiji sam bio komandant, a Srđan Brujić 
komesar. Još za vrijeme borbi kod Korenice, 
prema ukazanoj potrebi, izvršena je prekoman- 
da glavnine dalmatinskih partizana u sastav ba- 
taljona »Marko Orešković«, o čemu postoji op
širna dokumentacija u knjizi »Krntijaši«, koju 
je uredio Danić Damjanović, komandant toga 
bataljona u to vrijeme a kasnije načelnik štaba 
X IX  sjeverodalmatinske divizije. Jedan dio tih 
boraca bio je upućen u razne krajeve Hrvatske, 
gdje su im bili određeni rukovodeći položaji.

Treba napomenuti i to da je bitka za Kore- 
nicii, zimi 1941-42. godine bila jedna od najvećih 
dotadašnjih borbi u Hrvatskoj gdje je pored ve
likog broja poginulih, ranjenih i zarobljenih ne
prijateljskih vojnika i oficira, uhvaćen i ogro
man plijen njihova oružja: 4 topa, 2 tenka, veli
ki broj bacača i teških i lakih mitraljeza, neko
liko stotina pušaka, te velike količine razne mu
nicije i drugog ratnog materijala. U svim tim 
borbama posebno su se isticali dalmatinski par
tizani svojom visokom političkom svijesti i pri
mjera vrijednom borbenosti. Iz njihovih redo
va ponikao je kasnije impozantan broj boraca 
koji nose naziv Narodnog heroja.
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Dr Miljenko Protega

U Šibeniku je 18. i 19. o.m. održan simpozion najemineiilnijiii 
naučnika i hisloričara .!up,oslavije, kojei; je urga\nziralo i’ovije.-i- 
nu druiivo Hrvatske u suradnji s Odborom za proslavu 900-godi- 
šnjice prvog spomena Sihetiika. Uz veći broj jugoslavenskih hi
sloričara i osialih učenjaka, svečanom otvaranju dvodnevnog sku
pa u dvorani Društvenog doma prisustvovali su i dr Ivan Ribar, 
dugogodišnji narodni poslanik ovog kraja, dr Orga Novak, pred- 
.•tjednik .lugoslavenske akademije znanosti i umjetnosti, dr Miljen
ko Protega, predsjednik Pravnog savjeta Izvršnog vijeća Hrvat
ske, dr Ivo Božić, predsjednik Saveza društava historičara Jugo
slavije i šibenski biskup dr Josip Arnerić, te akademici prof. dr 
Cvito Fisković i dr Stipe Gunjača, društveno — politički i kultur
ni radnici Šibenika.

Naučni skup otvorio je predsjednik Skupštine opčine Šibenik hi- 
kov Gruhišić, koji'je pozdravio naučnike i goste, te im zaželio u- 
godan boravak u našem gradu, a zatim je dr Ivo Božić pozdravio 
prisutne, istakavši da među jugoslavenskim povjesničarima pre 
vladava uvjerenje da se pristupi studioznijem proučavanju naših 
gradova. Ovaj eminentni skup, rekao je Ivo Božić, predslavljal će 
značajni doprinos i jednu od stepenica ka sislematskijem prouča
vanju ovog grada. Akademik Cvito Fisković je, pozdravljajući pri
sutne, izrazio želju za boljom suradnjom između Konzervatorskog 
zavoda za Dalmaciju i kulturnih institucija u Šibeniku.

Prvi je uzeo riječ dr Ivan Ribar, koji se u svome jednosatnom 
izlaganju osvrnuo na prve godine svoga djelovanja u svojstvu sa
veznog narodnog poslanika ovog kraja, a zatim je u detaljima iz
nio ekonomski, društveni i kulturni razvoj šibenske komune, po
sebno grada Šibenika, te njegova zagorskog i primorskog dijela.

U svome vrlo zanimljivom referatu na temu: Ime grada Šibe
nika — podrijetlo i značenje, prof. dr Miroslav Kravar je odbacio 
dosadašnja mišljenja o podrijetlu i imenu Šibenika, zadržavši se 
na pretpostavci po kojoj se najvjerojatnije radi o slavenskom po
drijetlu imena, i to prema korijenu svib (sib) što znači dren, pa 
otuda Šibenik, odnosno Šibenik. Prof. dr Dujo Rendič — Mioče- 
vič je, uz projiciranje, govorio o Danilu, jednom od najstarijiii 
naselja na ovom području, nastalom u neolitsko doba — iznoseći 
rezultate iz, dosad izvršenih radova na iskapanjima. Prof. dr Mi- 
lan Prelog prikazao je portrete najčuvenijih šibenskih umjetnika
— graditelja Jurja Dalmatinca, humaniste Jurja Šižgorića i slika
ra Jurja Culinovića, te njihovu ulogu u kulturno — umjetničkom 
životu Šibenika 15. i 16. stoljeća. Iznoseći Šibenik i njegovu oko
licu u djelu zadarskog pjesnika Jurja Barakovića, prof. dr Franjo 
Švelec je prisutne upoznao da je Baraković svoju »Vilu Slovinku« 
napisao za svoga boravka u Šibeniku,

Prvog dana naučnog skupa još su govorili prof. Frano Dujmo- 
vič o razvoju šibenskog distrikta do 15. stoljeća, o Šibeniku i Mle- 
čanima izlagao je prof. Slavo Grubišić, o vezama Šibenika i Du
brovnika u srednjem vijeku osvrnuo se prof. dr Josip Lučić, dok 
je prof. dr Košta Milutinović govorio o ulozi šibenskog filozofa, 
pisca i političara Nikole Tommasea na prilike u Dalmaciji i Šibe
niku sredinom prošlog stoljeća.

Drugog dana skupa prvi je uzeo riječ prof. Rade Petrovič, 
predsjednik Povijesnog društva Bosne i Mercegovine, koji je go
vorio o nacionalnom previranju u Šibeniku 70-tih godina prošlog 
stoljeća, a zatim je docent dr Ivo Karaman prikazao ulogu Šibe
nika u dalmatinskoj privredi potkraj 19. i početkom 20. stoljeća
— s osvrtom na gradnju prve željezničke pruge Šibenik — Knin
— Split, osnivanje parobrodarskog društva, stovarišta građe na 
Šipadu i na početke prve industrije (tvornica »Sufid« u Crnici). 
Prof. dr Mirjana Gross je u svome referatu iznijela ulogu i značaj 
šibenskog pravaštva na razvoj hrvatske politike u Dalmaciji i Ši
beniku do I svjetskog rata, dok je,dr Bogdan Kriz.man, govoreći 
o prilikama u Šibeniku za vrijeme I svjetskog rata, prikazao bunt 
Šibenčana protiv Austro-ugarske monarhije — pobunu mornara 
na torpiljerci T - 11 i njezina bijega u Italiju, pripremanje puča na 
brodu »Švarcenberg« i povezivanje revolucionarnih mornara s na
prednim snagama u gradu, te na stvaranje prvog revolucionarnog 
odbora. Prof. dr Dinko Forelić govorio je o razvoju radničkog po
kreta do 1918. godine, a prof. Hrvoje Matković o stranačkom živo
tu Šibenika između dva rata. Vitomir Gradiška se u iscrpnom 
izlaganju osvrnuo na borbenu aktivnost NOP-a 1942-43. godine na 
.sektoru Vodica, te na osnivanje i djelovanje Primorske čete, pi-ve 
vojne operativne jedinice narodnooslobodilačkog rata u ovom 
kraju. Posljednji predavač bio je prof. Ivo Bilan koji je govorio o

poslijeratnom razvoju Šibenika.

Završna riječ dr Miljenka Protege

Program
predavanja

Predsjednik Pravnog savjeta Izvršnog vijeća SRH i počasni 
član Povijesnog društva Hrvatske dr Milfenko Protega je u svo
joj završnoj riječi vrlo povoljno ocijenio značaj i ulogu ovoga sku
pa u daljnjem ntuičnom osvijetljavanju svih etapa 90i)-godi;njcg 
razvoja Šibenika, lako pod nepovoljnim okolnostima u svojoj du
gogodišnjoj historiji, Šibenik se vrlo uspješno uklapa u čitav niz 
gradova Dalmacije, razvijajući tekovine kulture i civilizacije.

Kroz referate smo vidjeli, rekao je dr Miljenko Protega, da je 
Šibenik veoma uspješno stvarao svoju ekonomsku, društvenu i 
l^olitičku fizionomiju, i da je vrlo sretna misao Povijesnog dru
štva Hrvatske i Odbora za proslavu bila da se organizira ovakav 
skup, kako bi se historija Šibenika mogla sistematizirati i konač
no realizirati. Zadatak JAZU je da inicira i poradi na konačnom 
sredenju historije grada.

S ovog mjesta, izjavio je dr Miljenko Protega, upućujem apel

Sku)),štini općine Šibenik i organima koji brinu o sudbini grada — 
da ulože veće napore na oćuvanju starina i kulturnih vrednota, da 
ih se naučno eksploatira, odnosno revalorizira, posebno radi toga 
što među naučnicima i historičarima postoji veliko zanimanje za 
naučnu obradu Šibenika.

Dužnost mi je da izi'ekncm posebnu hvalu svim referentima, 
te priznanje za pomoć koju su pokazali Skupština općine Šibenik 
i Odbor za proslavu na uspješnoj organizaciji ovog skupa. Može
mo se razići s uvjerenjem da smo zadatak zaista dobro obavili i 
da je ovaj skup pružio nadu da ćemo dobiti potpunu naučno pisti- 
nu historiju Šibenika. Pozitivno je također i to što je ovaj naučni 
skup pratio oveći broj srednjoškolaca i studenata, t) želji da ubu
duće vidimo korisne rezultate, ja u ime predsjedništva proglaša
vam ovaj dvodnevni skup zatvorenim, završio je svoje izlaganje 
dr Miljenko Protega.

ŠIBENIK IZMEĐU DVA RATA
Stranački život u Šibeniku u razdoblju između dva rata, bila je tema 

predavanja koje je održao prof. Hrvoje Matković, kustos Povijesnog mu
zeja Hrvatske. Govoreći o ekonomskim i društvenim uvjetima života pred
ratnog Šibenika, on je spomenuo da je nakon odlaska Talijana 12. lip
nja 1921. godine u gradu živjelo oko 14.000, a 1931. godine 16.079 sta
novnika. Od toga broja 7.149 žitelja živjelo je isključivo od poljoprivre
de, dok su blizu 9 tisuća ljudi saćinjavali obrtnici, trgovci, radnici, činov
nici i oficiri ratne mornarice.

Medu većim industrijskim i trgovačkim objektima djelovali su Tvor
nica karbida i cijanamida u Crnici sa 500 zaposlenih radnika, zatim sto- 
varišfe drvene građe na Šipadu, lučka postrojenja za pretovar robe i ban- 
karsko-trgovačko-industrijska djelatnost koju je vodio Stipe Šare i sinovi. 
Pred drugi svjetski rat izgrađena je Tvornica aluminija u Lozovcu. šiben
ska luka je po ostvarenom prometu, poslije Splita i Sušaka, zauzimala 
treće mjesto na Jadranu. Postojala je i tzv. mala industrija što su je vodi
li privatnici. To je proizvodnja tekstila, sapuna, svijeća, užadi, narodnih 
rukotvorina i ledena. Grafička industrija također je bila prilično razvije
na, jer su tada u gradu djelovale četiri tiskare. Broj gradskog stanovni
štva rastao je dosta sporo, pa je tako prema popisu stanovništva u sta
roj Jugoslaviji od 1931. godine Šibenik brojao 16.079 stanovnika, da bi 
taj broj uoči drugog svjetskog rata porastao na tek 17.400. osoba.

Da je stranački život u Šibeniku bio vrlo razgranat i živ, za to do
voljno govori velik broj listova koji je izlazio između dva rata. Već 1921. 
godine pojavljuje se »Hrvatska straža«, glasilo pučke klerikalne stranke, 
zatim radikalno-demokratski »Demokrat«, pa onda »Hrvatski samohran«, 
i »Dalmatinski Hrvat«, glasila Hrvatske republikanske seljačke stranke i 
drugi.

Stranački život Šibenika između dva rata, usprkos lokalnim obilježji
ma, bio je dio šireg, hrvatskog i općejugoslavenskog unutrašnje-politić- 
kog gibanja. Stranke koje tada djeluju u Šibeniku iste su one stranke 
koje poznajemo iz političke historije stare Jugoslavije, samo što su njiho
va jočina i utjecaj ovisili o ekonomskim prilikama i društvenoj strukturi 
grada i njegove okolice. U njihovoj djelatnosti, pored općih političkih pro
blema države, našli su odraza i svi lokalni problemi.

Činjenica da je u Šibeniku poslije 1918. godine prevlodavao još du

go težački sloj i da se ostali dio njegova stanovništva bavio obrtom, tr
govinom i sitnom industrijom, tj. pripadao je sitnoj buržoaziji, odrazila 
se i na stranačko grupiranje.

Najjaču političku grupu predstavljali su zemljoradnici na ćelu s D a 
nom Škaricom. Toj grupi, koja je po svome programu bila unitaristička, 
jugoslavenska, pripadali su šibenski težaci, dok se ostali, građanski ele- 
menat, podijelio u više stranaka: radikali i demokrati, koji su branili cen
tralizam i Vidovdanski dktav, klerikalci s programom revizije Vidovdan- 
skog ustava i davanja autonomije pokrajinama, zatim grupa oko dr Mate 
Drinkovića s federalistićkim programom i najzad HRSS s poznatim Radi- 
ćevim anticentralizmom i republikanstvom.

Hrvatska republikanska seljačka stranka postepeno prodire u Da l
maciju, osvajajući prvo sela, a onda i gradove. Tako je i u Šibeniku 
HRSS, na čelu s Markom Kožulom, jačala, ali tako da su u okolici sela 
potpuno prešla Radićevu pokretu, a u gradu, pored očitog napredova
nja, zemljoradnici i dalje ostaju najjača snaga sve do skupštinskog aten
tata 1928. godine. Prilaženjem zemljoradnika Hrvatskoj seljačkoj stranci, 
ovn grupa postaje prva politička snaga grada i okolice. Kako je Marko 
Kožul već prije 1928. godine napustio Radića, HSS u Šibeniku sada vo
de dr Šime Vlašić i Dane Škarica.

Političko-stranačka aktivnost u Šibeniku naročito se odrazila u bor
bi za Općinsko vijeće. Od odlasko Talijana 1921. pa do 1925. godine na 
čelu općine nalazi se imenovani komesar, a kad su provedeni prvi izbori 
HSS je dobila najviše vijećnika i iz njenih redova je izabran načelnik. 
Rascjep u HSS-u, odvajanjem Marka Kožula, omogućio je zemljoradnici
ma da preuzmu općinu u svoje ruke.

Nastup šestojanuarske diktature prekinuo je stranački život Šibenika, 
a kad se kasnije počeo ponovo javljati, stajao je u znaku polarizacije za 
ili protiv diktature. Na jednoj strani je HSS, koja sada okuplja sve pro
tivnike diktature, a na drugoj sljedbenici režima okupljeni u novim poli
tičkim formacijama JNS i kasnije, od 1935. godine, u JRZ. Novost u stro- 
načkom životu grodn predstavlja uspostava banovine Hrvatske 1939. go
dine, kada HSS preuzima pozicije vlasti. Za prvog načelnika Šibenika 
imenovan je Karlo Vidovič, koji na toj dužnosti ostaje sve do početka 
drugog svjetskog rata. (jj)

Prvog dana:
Dr Ivan Ribar: Moj rad u svojstvu šibenskog narodnog posla

nika 1945 — 1963. godine,
Prof. dr Miroslav Kravar: Ime grada Šibenika — podrijetlo i 

/načenje.
Prof. dr Dujo Rendić-Miočević: Danilo kraj Šibenika u svjetlu 

arheoloških istraživanja.
Prof. dr Milan Prelog: Kulturno-umjetnička djelatnost Šibe

nika u XV i XVI stoljeću.
Prof. dr Frano Švelec: Šibenik i njegova okolica u djelu' Jur

ja Barakovića.
Prof. Franjo Dujmović: Razvoj šibenskog distrikta do XV 

sloljeća.
Prof. Slavo Grubišić: Šibenik i Mlečani.
Prof. dr Josip Lučić: Veze Šibenika i Dubrovnika u srednjem 

vijeku.
Prof. dr Košta Milutinović: Tommaseo i Dalmacija.

Drugog dana:
Doc. dr Ivo Karaman: Uloga Šibenika u dalmatinskoj privre

di potkraj X IX  i na početku XX stoljeća.
Prof. Rade Pelrović: Nacionalno previranje u Šibeniku se

damdesetih godina XIX sloljeća.
Prof. dr Mirjana Gross: Uloga šibenskog pravaštva u hrvat

skoj politici uoči prvog svjetskog rata.
Dr Bogdan Krizman: Šibenik u prvom .svjetskom ratu.
Prof. Dr Dinko Foretić; Radnički pokret u Šibeniku do 1918. 
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I ZA ZBORNIK GRADA ŠI
BENIKA
U Odboru za proslavu 900- 

'0 ,, -godišnjice prvog spomena Šibe
nika informirani smo da će se 
dio priloga — referata — što su 
ih istaknuti naučnici i histori- 

* čari podnijeli na ovom skupu,
objaviti i u Zborniku grada Ši
benika koji će izaći krajem idu
će godine. To su, mečtu ostali- 

 ̂ ma, i prilozi Miroslava Krava
ra, Duje Rendića, Milana Prelo- 
ga, Frane Dujmovića, Slave Gru- 
bišića, Mirjane Gross i Dinka 
Forelića. C) tome nas je infor
mirao prof. Ivo Livaković, taj
nik Odbora za prosla\u.

Za vrijeme održavanja dvo
dnevnog skupa histoi ičara orga
nizirano je nekoliko značajnih 
manifestacija. Tako su prvog 
dana ovog skupa učesnici i go
sti razgledali prigodnu izložbu 
»Lice Šibenika u prošlosti«, što 
ju je organizirao Muzej grada 
Šibenika, a navečer je predsjed
nik Skupštine općine Šibenik 
Jakov Grubišić priredio svečani 
prijem u Gradskoj vijećnici.

Drugog dana učesnici skupa 
razgledali su najvažnije kullur- 
no-historijske znamenitosti Šibe
nika, među ostalim: Katedralu i 
izložbu crkvenih predmeta u 
Sv. Barbari. ■

Trećeg dana priređen je izlet 
u Biibir, gdje je grupa od 40 
naučnika i historičara, pod vod
stvom akademika dr Stipe Gu- 
njače, razgledala tamošnje ar
heološke iskopine. Istog dana 
priređen je zajednički ručak na 
Brodarici.Dr Grga Novak



Piše SVETO MANDIĆ

S T O Č A R S K
D I N A R  V E Ć

Prošlo je otprilike godinu dana otkako djeluje privredna i društvena reforma sa svojim mjera
ma. Za ti  ̂ godinu dana naglo je porasla i poljoprivredna proizvodnja. Jednim dijelom je to zasluga i 
klimatski povoljnih uvjeta, ali je većim dijelom takvom stanju pogodovala upravo reforma, što se 
dokazuje znatnim smanjenjem troškova proizvodnje i svakodnevnim otkrivanjem ogromnih rezervi 
koje krije ova proizvodnja.

■ Dovoljno je, na primjer, istaći činjenicu da se akumulacija podvostručila, te da je kod nas, na 
našoj komuni, porast neto-produkta u poljoprivredi povećan za prvo polugodište 1966. godine u od
nosu na prethodni period za 74 posto, dok je za isto razdoblje porast troškova poslovanja iznosio sve
ga 14 posto. Porast cijena poljoprivrednih proizvoda u odnosu na 1964. godinu predviđen je za 32 po
sto. Cijene se u principu formiraju slobodno, prema uvjetima tržišta, iako za neke osnovne poljopri
vredne proizvode postoje i garantirane otkupne cijene radi sigurnosti proizvođača. Pa ipak su takve 
cijene još uvijek ispod svjetskog nivoa cijena poljoprivrednim proizvodima.

*zvan svake je sumnje da stočarska proizvodnja 
u našoj zemlji stoji danas na izvanredno važnoj 
prekretnici, koju je uvjetovao upravo skokovit na
predak u ratarskoj proizvodnji, s kojom je stočar
stvo nerazdvojivo povezano. To je i razumljivo, jer 
samo visoka proizvodnja kukuruza i drugih krm
nih kultura, odnosno kvantitativno i kvalitativno 
visoki nivo krmne baze, može stvoriti solidnu i re
alnu osnovu za suvremenu i dobru stočarsku pro
izvodnju. Naša današnja orijentacija u stočarskoj 
proizvodnji ide za tim da se proizvođači osposobe 
za industrijski način proizvodnje mlijeka, mesa, 
jaja i drugih stočarskih proizvoda. Takva proizvod
nja nosi sa sobom i niz novih problema, od čijeg 
pravilnog rješavanja ovisi da li će ova privredna 
grana dati društvu i privredi ono što se od nje o- 
čekuje. Ti se problemi ne pojavljuju samo kod nas, 
već su oni sastavni dio animalne proizvodnje, gle
dane gotovo u svjetskim razmjerima, pa se u tim 
okvirima i traže odgovarajuća rješenja, koja se če
sto usvajaju i U našim uvjetima.

Paralelno sa ostvarivanjem planova p upravo 
rekordnom povećanju stočarske proizvodnje, nuž
no se nameće potreba i za što kvalitetnijom obra
dom i preradom sirovina u finalne industrijske 
proizvode namijenjene prvenstveno za ishranu lju
di, a onda i za preradu u čitav niz proizvoda. Na
vedena potreba uvjetovala je izgradnju čitavog ni
za objekata prehrambene industrije, pi-venstveno 
klaonica i mljekara, u kojima se teži za što većom 
mehanizacijom i automatizacijom svih tehnoloških 
procesa proizvodnje.

Da bi se razumjelo sadašnje stočarenje na na
šem području, potrebno je da se osvrnemo i ne
što unazad.

^  točarstvo, svakako, predstavlja jednu od naj
starijih privrednih grana našeg zagorskog di
jela općine. Ne možemo tačno znati kakvo je 

ono izgledalo u srednjem stoljeću, ali brojna pre- 
danja govore da je u tom periodu stočarenje bilo 
glavno zanimanje. Pašnjaci, šume i naše kraške li
vade pružali su dovoljno ishrane stoci. Mogućnost 
ispaše preko čitave godine bila je  jedan od važnih 
činilaca koji su uvjetovali povoljne mogućnosti za 
bavljenje tom djelatnošću.

Dalje, izgleda da je narodu u to doba, za vrije
me povremenih sukoba i stalne nesigurnosti, bila 
nužna pokretljivost, pa nije jače mogao biti vezan 
za zemlju. Tada se stanovništvo češće kretalo i živ
jelo »sa stokom«. Sijač nije bio siguran da će biti 
i žetelac. Estenzivno stočarenje bilo je najrentabil
niji oblik privređivanja. Biti bogat u ono doba zna
čilo je imati dosta stoke. Ona je narodu pružala go
tovo sve: od ishrane i odijevanja do novca da se 
podmire i druge dažbine i potrebe. Stočni sajmovi 
uz primorska naselja bili su najbolja tržišta za pro
daju stoke i stočnih proizvoda. Poznato je da su i 
naši prekomorski susjedi dolazili i kupovali, za vla
stite potrebe, stoku s našeg područja.

Ljudi su uzgajali sve vrste stoke. Ovca je ipak 
bila najvažnija. To je i prirodno, jer je ona najbo
lje iskorištavala ekstenzivne pašnjake kojima je 
Dalmacija obilovala. Osim toga, ovca je bila i naj
korisnija, jer je davala razUčite proizvode. Govedo 
je  po broju i ulozi u stočarenju zaostajalo za ov
com, ali je ipak uzgajano u znatnom broju, ne sa
mo radi kućnih potreba (tegleća stoka, koža i dru
go) nego i radi trgovine. Konj je bio važna trans
portna životinja, bez koje se nije moglo zamisliti 
ni jedno domaćinstvo, ne samo na selu već i u gra
dovima. Gajenje koza bilo je veonia rašireno, jer 
su se na prostranim brdskim predjelima sa šikara
m a — čak i zimi koze mogle prehranjivati. Njih su 
naročito uzgajala ona sela koja nisu držala dovo
ljan broj ovaca. Svinjarstvo se razvilo znatno kas
nije, jer se ograničenom zemljoradnjom nastojalo 
zadovoljiti osnovne potrebe stanovništva u ishrani. 
Od'davnine je vrlo važnu ulogu na našem podru
čju imao uzgoj magarca, i po broju i po svome

značaju, jer su za njegov uzgoj bili izuzetno po
voljni nvjeti, kako u vezi s konfiguracijom tla, ta
ko i u vezi s mogućnošću prehrane, koja je bila do
sta povoljna.

Stoka je manje-više i ljeti i zimi bila na otvo
renom. Rijetke su bile (na žalost, u priličnoj mjeri 
je još i danas takvo stanje u mnogim zagorskim 
selima) dobre nastambe za stoku. S obzirom na 
oskudnu ljetnu ispašu uslijed suše, većina naših 
sela tjerala je svoju stoku na planinsku ispašu — 
na južne obronke Dinare. Stoka je obično išla na 
ispašu sredinom lipnja, a vraćala se početkom li
stopada. Taj običaj održao se sve do danas, kad 
veći dio ovaca iz Grebaštice, Vrpolja, Jadrtovca, 
Danila, Dubrave, Konjevrata i Dubravice ide na 
planinsku ispašu.

Stočarstvo između dva rata na našem podru
čju stagnira, a dijelom i opada. Cijena stoci opa
dala je u odnosu na industrijske proizvode. Razvi
ja se vinogradarstvo, a stočarstvo mu jednim di
jelom ustupa svoje mjesto.

■ oslije drugog svjetskog rata dolazi do naglog
razvoja industrije i gradova. Naročito je za
pažena velika migracija stanovništva sa sela u 

gradove, čime nestaje i patrijarhalna seoska civili
zacija. Najproduktivnije seosko stanovništvo, pa i 
čitave porodice, okreću se sada »gradskim poslovi
ma«, čime je u prvom redu pogođeno stočarstvo. 
Dolazi do raznih otkupa, likvidiranja koza, formira
nja SRZ, opadanja cijene stoci i stočarskim proiz
vodima. Sve to, i pored naših deklarativnih »zaklju
čaka« o unapređenju sela i poljoprivredne proiz
vodnje, dovodi do zaostajanja razvitka poljopri
vrede, jer stvarne mjere pogađaju baš selo i poljo
privrednu proizvodnju. Sve naše snage bile su o- 
krenute industriji, koja je trebala da riješi proble
me naše privrede.

Društvo nije na našoj općini uložilo sredstva 
za razvitak poljoprivrede, a posebno stočarstva. 
Tako mi na općini nemamo uopće ni jedne socija
lističke farme suvremenog tipa, a sitna seljačka 
proizvodnja identična je onoj od prije 100 godina. 
Uvjeti do danas nisu bili takvi da su dozvoljavali 
drukčije stanje. Karakterističan je primjer situaci
je u proljeće prije nekoliko godina, poslije kata
strofalne sušne godine, kada je cijena jednog kilo
grama sijena odgovarala cijeni jednog kilograma 
mesa žive težine.

Interesantno je konstatirati da smo svi mi po
malo bili uvjereni da na našoj komuni uvjeta za 
poljoprivrednu proizvodnju nema i da smo mislili 
kako sitna isparceliranost, suša, nemogućnost na
vodnjavanja i drugi uvjeti, a naročito bježanje sa 
sela u industriju, dovode do mat-pozicije — što se 
tiče napretka poljoprivredne proizvodnje.
, Kod toga smo zaboravljali osnovne činjenice: da 
i pored svih nedaća, na općini egzistira 80.000 ova
ca, više tisuća svinja, goveda i druge stoke, i da po
red svega toga nije došlo do znatnijeg opadanja 
brojnog stanja, da i pored zapošljavanja u indu
striji seljak nije u potpunosti napustio poljopri
vrednu proizvodnju — nju je uvijek držao u rezer
vi, činila mu se sigurnija, da je tržište tražilo o- 
gromne količine poljoprivrednih proizvoda, i to na
ročito mesa, mlijeka i jaja, a selo mu to nije dava
lo — iako je moglo.

Trebalo je da dođe reforma i da nam ona otvo
ri oči i sve postavi na svoje mjesto.

Navedeno stanje i povoljne okolnosti koje su 
nastale u sadašnjem periodu ukazuju na činjenicu 
da je neminovno potrebno mijenjati dosadašnji si
stem proizvodnje u stočarstvu. Primjena novih te
hnoloških procesa u proizvodnji, borba za kvalitet, 
obezbjeđenje' plasmana po ekonomski povoljnim 
cijenama, korištenje unutrašnjih rezervi — to su 
zadaci koji stoje pred nama na polju stočarske pro
izvodnje.

S obzirom na konfiguraciju tla, krmnu bazu i 
tržište, po našem mišljenju, perspektiva stočarske 
proizvodnje na našoj općini u prvom redu se od
nosi na sitnu stoku i perad. Izgradnja sve većeg 
broja tvornica stočne hrane u zemlji, a i u našoj 
neposrednoj blizini, omogućava nam da uz mini
malne prevozne troškove proizvodimo mnoge sto
čarske proizvode.

r  o svome broju danas je kod nas još uvijek naj- 
zastupljenije ovčarstvo. Nemogućnost većeg 
uzgoja goveda na našem području, povećava 

značaj uzgoja ovaca. Međutim, naše ovčarstvo, o- 
nakvo kakvo je danas, u cjelini je ekstenzivno i 
slabo produktivno. Izlaz iz te situacije treba traži
ti u kvalitetnom poboljšanju pasminskog sastava i 
u pravilnom korištenju pašnjačkih površina putem 
pregonskog pašarenja.

Ali ne samo to, mi moramo nastojati da stvo
rimo društvene farme ovaca, s obzirom da je veći
na pašnjačkih površina općedruštvena svojina. Ve
ći broj zadružnih organizacija ima potrebne uvjete 
da stvori vlastitu ovčarsku farmu, koja će se po 
svome pasminskom sastavu i produktivnosti znat
no razlikovati od sadašnjih ovaca. Redovnim ko
rištenjem planinskih pašnjaka, kao i pregonskim 
pašarenjem na postojećim — moguće je intenzivno

uzgajati oko 50.000 ovaca. Uvođenjem tova jagnja- 
di i mogućnošću dobijanja dvoje jagnjadi po ovci, 
povećali bismo rentabilnost sadašnje proizvodnje, 
za oko tri puta.

Dosadašnji rad veterinarske stanice na meri- 
nizaciji imao je pozitivne rezultate utoliko što su 
tim radom stečena značajna iskustva za daljnji rad 
u ovčarstvu. Ne treba zaboraviti da na našoj općini 
u nekim mjestima (Zlarin, Prvić, Zablaće i drugo) 
postoje merinizirana stada koja bi uz izvjesna po
boljšanja putem križanja sa kvalitetnim pasmina
ma ovaca mogla poslužiti kao osnov za daljnje u- 
napređenje ove stočarske grane. Veterinarska sta
nica mornentano raspolaže kompletnim progra
mom za intenzifikaciju stočarstva.

U

u zadnje vrijeme bilo je nekoliko pokušaja u 
raznim dijelovima zemlje da se izmijene i pro
pisi o držanju kozu, jer je danas manje-više svi

ma, jasno da nije trebalo prići onako drastičnoj li
kvidaciji jedne životinjske vrste na čitavom podru
čju Jugoslavije, tim više što smo na taj način od 
jednog od najvećih izvoznika ševroa (kozje kože) 
postali uvoznici toga artikla, da bismo mogli pod
miriti našu kožarsku industriju. Danas se stoji na 
stanovištu, kojeg i mi u potpunosti podržavamo, 
da je potrebno izvršiti rajonizaciju uzgoja koza, i 
to u onim predjelima gdje kozarstvo stvarno ne 
može napraviti veliku štetu šumarstvu, a zajednici 
može pružiti ogromnu korist. Na našoj općini po
stoje, po našem mišljenju i mišljenju stručnjaka 
iz Šumskog gospodarstva, područja na kojima bi 
se bez štete po uzgoj šume moglo uzgajati više ti
suća koza u društvenom vlasništvu. Ne treba pri 
tome zaboraviti da su troškovi uzgoja koza najniži, 
a da je korist vrlo velika, jer pored vrijednih pro
izvoda za kožarsku industriju osiguravamo znatne 
količine traženog mesa na našem području.

U toku posljednjeg decenija ostvaren je veliki 
napredak i u svinjogojstvu. Postignuta visoka 
plodnost i ranozrelost svinja činile su da se za 

godinu dana od potomstva jedne krmače može do
biti više od dvije tone mesa i masti. Smanjenjem 
prosječnog utroška hrane za kilogram prirasta na 
2,5 do 3,5 kg, učinilo je da je proizvodnja mesa kod 
svinja postala još jeftinija nego kod drugih vrsta 
životinja. Mi smo zainteresirani za svinjogojstvo 
u prvom redu zbog kvalitetne proizvodnje pršuta. 
Zbog toga je preorijentacija našeg uzgoja svinja na 
mesnate pasmine dijelom već učinjena, a dijelom 
stoji pred nama uvođenjem još mesnatijih pasmi
na iz Holandije i Švedske.

Uzgoj svinja trebao bi se orijentirati u dva 
pravca. Prvo, trebalo bi obezbijediti priplodni ma
terijal preko organiziranog prasilišta u društvenom 
sektoru, i to najkvalitetnijih pasminskih osobina. 
Drugo, trebalo bi prići iskorištavanju svih nuspro- 
dukata koji se mogu iskoristiti u tovu svinja, a ko
jih gradsko područje ima u većim količinama. 0- 
sim toga, uvođenjem u ishranu suvremenih smje
sa iz tvornice stočne hrane umnogome će se po
boljšati kvalitet mesa i skj-atiti vrijerhe potrebno 
za tov svinja.

U vođenjem suvremene mehanizacije u poljopri
vredi znatno će opasti broj tegleće stoke — ko
nja i volova. Uostalom, to se dogodilo u čita

vom svijetu. U svim slučajevima tegleću stoku su 
zamijenile krave. Tome i mi težimo. Zabrinjujuće 
mala potrošnja mlijeka po glavi stanovnika na na
šoj općini, imperativno nam nalaže da osiguramo 
jednim dijelom mlijeko sa vlastitog područja. Sa
dašnji fond krava predstavlja glavni izvor mlijeka 
za gradsko stanovništvo. Organizirano snabdijeva
nje mlijekom sa našeg područja već je prilično sta
ra tema, koja nikako da se jednom pravilno riješi. 
Kod toga u prvom redu mislim na organizaciju ot
kupa. Tu nam se kriju nevjerojatno velike rezerve. 
Ukoliko bismo riješili problem otkupa mlijeka to 
bi svakako bio veliki stimulans za povećanu pro
izvodnju u govedarstvu. Samo sa područja Konje
vrata i bliže okolice Skradina moglo bi za kratko 
^vrijeme biti dnevno otkupljivano isto toliko mlije
ka koliko i iz najbližih prigradskih sela, a to znači 
ukupno od 4 do 5.000 litara mlijeka.

Zadruge bi, svakako, na svim tim djelatnosti
ma mogle odigrati vrlo veliku ulogu, kako formira
njem vlastitih zapata, tako i organiziranjem koope
racije sa individualnim proizvođačima. Veterinar
ska je stanica već 1957. godine uvela umjetno osje- 
menjivanje goveda radi poboljšanja pasminskog 
sastava fonda krava na našem području. Isto tako, 
u zadnje vrijeme, s obzirom na teško provođenje 
ove mjere usljed malog broja goveda u pojedinim 
selima, a i nepovjerenja prema ovoj akciji od stra
ne samih proizvođača, stanica je prišla nabavi kva
litetnih rasplodnih bikova koje sada koristi u ras
plodne svrhe kao privremeno rješenje, dok umjet
no osjemenjivanje ne dobije puno pravo građan
stva.

svrhu poboljšanja pasminskog sastava i po
većanja proizvodnje jaja, Veterinarska stanica
je 1961. godine investirala 3 milijuna dinara, o- 

premivši se tako za proizvodnju najkvalitetnijih 
kokoši-nosilica raznih linija pasmine Leghorn. U i- 
sto vrijeme vršila je pokusni tov brojlera. Za ovih 
nekoliko godina proizvedeno je više od 100 tisuća 
komada brojlera, a isto toliki broj rasplodnih ko
kica za okolno područje. Prve godine zainteresira
nost je bila tako mala da je stanica oko tisuću ko
mada kokica morala besplatno podijeliti po okol
nim selima. Danas kapacitet inkubatorske stanice 
ne može podmiriti potrebe za rasplodnim pilićima 
u špici potražnje.

Zahvaljujući takvom radu stanice, danas veći-' 
na okolnih sela uzgaja uglavnom samo Leghorna, 
čija proizvodnja jaja godišnje po jednoj nosilici 
zna preči 250 komada jaja.

Osim toga, u zadnje vrijeme pojavilo se neko
liko proizvođača jaja koji to čine na potpuno su
vremen — industrijski način. Izgradnjom mješao
nice smjesa za perad u Kninu, uklonjena je i po
sljednja prepreka za intenzivan uzgoj peradi kod 
nas. Zbog toga je interes za proizvodnju jaja i 
brojlera iz dana u dan sve veći. U cilju što bržeg 
razvijanja ove proizvodnje, u Šibeniku je formira
no i udruženje ovih proizvođača.

Smatramo da će ova korisna inicijativa za go- 
dinu-dvije dovesti do formiranja nekoliko desetaka 
peradarskih farma, koje će imati od 500 komada 
nosilica na više, što će biti gotovo dovoljno da grad 
bude snabdjeven svježim, a i jeftinim jajima. U i- 
stom pravcu razvijat će se i brojlerska proizvod
nja.

Postavljaju mi često pitanje zašto ova peradar- 
ska proizvodnja zauzima sve više maha. U odgovo
ru na to pitanje, osim onoga što sam već naveo o 
postojanju objektivnih uvjeta zbog mogućnosti na
bave rasplodnog materijala, smjesa, pomoći struč
njaka kod izgradnje peradarnika, a i u toku samog 
tehnološkog procesa proizvodnje, odgovor treba 
tražiti i u tome što je u svijetu, a i kod nas, ova 
proizvodnja dosegla — zahvaljujući eksperimental
noj nauci — fantastične rezultate. Mi danas u naj
naprednijim peradarskim farmama imamo godi
šnju proizvodnju po nosilici 300 jaja, ili postižemo 
u tovu 1 kilogram prirasta mesa uz utrošak svega 
1,5 kg hrane. Tehnološki proces je takav da to više 
ne predstavlja nekakvu poljoprivrednu proizvod
nju, već je to takva industrijska proizvodnja u ko
joj je završen proces mehanizacije i automatizacije 
kao da se ne radi o biološkim jedinkama koje čo
vjek koristi za proizvodnju. Eto, zahvaljujući baš 
tome, da u toj proizvodnji gotovo više nema nepo
znanica, da se može ekonomski izračunati na po
sljednju paru čitava proizvodnja, koja nimalo ne 
ovisi o elementarnim faktorima, da zdravstvena 
zaštita garantira sigurnost u proizvodnji — dovela 
je i dovodi do vrlo nagle ekspanzije ove proizvod
nje. Završio bih ovo sa jednim praktičnim primje
rom: netko tko želi da uzgaja 500 komada nosilica 
uz 3 sata rada dnevno može sebi obezbijediti neto- 
mjesečna primanja od preko 150.000 starih dinara, 
isključujući tu investiciona ulaganja koja mogu bi
ti različita, a cijena prodanih jaja bila bi 60 dinara 
po komadu.

N a kraju bih želio da iznesem kakvo je stanje u
vezi sa zdravstvenom zaštitom stoke na našem
području.
Veterinarska stanaca sa svojih 6 veterinara, 

kao i sa osobljem koje ima srednju i nižu stručnu 
spremu — u potpunosti može obaviti kompletnu 
zaštitu.

Stočne zarazne bolesti, zahvaljujući preventivi 
koja se sastoji u redovnom cijepljenju svih vrsta 
stoke protiv najopasnijih stočnih zaraza — ne pred
stavljaju nikakvu opasnost po stočni fond. Na ža
lost, ima još pojedinaca u nekim selima koji ne 
shvaćaju značaj tih preventivnih mjera koje treba 
provoditi na njihovoj stoci, pa su nam često oni 
krivi što dođe do manjih pojava nekih zaraza. N ji
hova zaostalost i neznanje kažnjavaju u prvom re
du njih same, pa je i takvih sve manji broj, jer ka
da im se dogodi šteta, onda im to predstavlja opo
menu da tako više ne čine.

Od najopasnijih zaraza spominjem svinjsku 
kugu i kugu peradi. Ova posljednja u zagorskom 
dijelu opčine pravi nam svake godine znatne štete, 
pa i pored toga proizvođači sa potcjenjivanjem 
gledaju na ovu granu stočarstva, pa onda i na nje
nu zaštitu. U zadnje vrijeme posebno nastojimo da 
zaštiti podredimo svu perad na općini, kako bi se 
moglo peradarstvo nesmetano razvijati i na širem 
dijelu komune.

Od ostalih problema zdravstvene zaštite stoke 
treba istaći veliki broj bolesti metabolizma, poseb
no kod svinja i goveda, zatim bolesti vimena usli
jed nehigijenskog držanja i njege, te razne indige- 
stije i trovanja uslijed nepravilne ishrane.

Veterinarska stanica pruža naročite usluge pro
izvođačima kod kastracije životinja. Samo u ovoj 
godini izvršeno je više od 1.500 kastracija.

Stanica se bavi i znatnim poslovima inspekcij
skog karaktera, o čemu će biti riječi na drugom 
mjestu.

Kako vidimo, kod nas postoje velike objektiv
ne mogućnosti za intenziviranje nekih grana sto
čarske proizvodnje, a posebno peradarstva. Ovaj 
proces je već započeo i sve se više širi. On, među
tim, zahtijeva preorijentaciju u gledanjima, navi
kama i tehnološkom procesu stočarske proizvod
nje. Poznavanje ove problematike, a posebno teh
nološkog procesa svake pojedinačne grane stočar
ske proizvodnje i njenih specifičnosti, olakšat će 
rad onih koji se žele time baviti. Veterinarska sta
nica i njeni stručnjaci stajat će takvim proizvođa
čima ra  stalnoj usluzi, kao što su to bili i do sada.



,,ElERTRfl“ - PROSUJETI TELEGRAMI
Svi su izgledi da će se pitanje povećanja osobnih dohodaka rad

nika u prosvjeti na području naše komune povoljno riješiti. Kako je poz
nato, apelira se na radne organizacije da potpomognu rješavanju toga 
problema. Odaziv je relativno veoma dobar.

Na primjer, na posljednjoj sjednici Radničkog savjeta »Elektro- 
dalmacije« —  pogon »Elektra« Šibenik —  odlučeno je da se fondovima 
za školstvo komuna Drniš, Knin i Šibenik dodijeli 10 milijuna starih dina
ra. Do tih sredstava došlo se ovako: 7 milijuna starih dinara i materijal
nih sredstava za školstvo i 3 milijuna starih dinara iz sredstava zajed
ničke potrošnje —  odvojenih za tu svrhu iz osobnih dohodaka, a što iz
nosi 10 posto od osobnih dohodaka članova šibenske »Elektre« za pro
sinac ove godine.

Od tih 10 milijuna starih dinara. Fond za školstvo opčine Šibenik 
dobit če 7,730.000 starih dinara. Fond za školstvo opčine Knin 1,190.000 
starih dinara, dok če Fond u Drnišu dobiti 1,080.000 starih dinara. (B)

s u s r e t

S itmac (Dukobrai
Ako ikada putnik namjernik zađe desnim koritom rijeke Krke 

između proplanaka debelog brda u ubavoj dolini, kad u majskim 
jutrima osjeti let ševe i buđenje sela, nema razloga da se ne upita: 
kada se ljudske duše bude i umiru?

Povezan život sadašnjeg čovjeka sa ciklusom sudbina prohu- 
jalih ovim krajem, može da probudi osjećaj jedne epopeje koju 
će tko zna kada romansijer moći izraziti. Samo onaj koji nikne iz 
zbira svih života usredotočenih u ovom kamenjaru, moći će da 
stvori siže za jedno pisano djelo ćiji su autori obični ljudi, sa naj- 
suptilnijim osjećajima — kao fenomeni i jedinke u spletu etno
grafskog .smještaja ili rase.

Jednoga izrazitog čovjeka sreo sam i ja. Zove se Simac Knc- 
Žević-Vukobrat, oličja bure, života od 1912. godine, vojnika austro
ugarske monarhije, učesnika Kalvarije i puta sa svim putešestvi- 
jima do Zlatnog Praga, da bi kao rekonvalescent budni pratio svoj 
i ratni hod velesila sa svim opterećenjima — bez dekora i epole
ta -7-  i opet stigao živ i zdrav u svoj ubavi kraj pored rijeke Krke 
i tu skrasio svoj život u kraljevini Jugoslaviji, da bi znojem i žu
ljevima hranio svoje devetoro djece, opijen brigama i trudom, 
ali i strahom za rast i život te svoje porodice.

Poznat po trudu i muci, a treba vidjeti njegov dlan i kažiprst 
— ogroman i teretan, medveđe snage i naravi. Svome ponosu i ri
ječi dao je značenje svetinje. Ali, dočekao je i treću nedaću, dru
gi svjetski rat. Njegovo poštenje sukobilo se sa strašnom stvar
nosti. U navali mnogih vojska biva proganjan i tražen. Nema o 
tome pisanih riječi, nego je svjedok — samo njegov lik, njegov iz
raz i suza. Kako bi poeta mogao izraziti sve to kad bi zavirio i slu
šao priču stvarnu; gorku i istinitu! Ali kada?

U kasnu noć sjeća se Simac svoje mladosti, svoje poodmakle 
dobi muža, i svježe su mu uspomene na provlačenja stranih voj
ska ovim krajem — i on obuhvaćen vihorima i zatvaran radi po
štenja i čestitosti. I  danas Simac budno prati sve svjetske razvo
je — od Pariza do Rajne — i često ponavlja: »Čovjek, koliko je 
vrijedno to biti!«

Dočekao je starost smiren u svome spokojstvu. I  sada često 
sugovorniku nametne svoju misao o tome da je »čovjek kao sje
me na vjetru« i da u svome žiću provede svoje radosti u najma
njoj mjeri, a da je sve ono drugo tuđi život i tuđa radost.

U svome selu je nikao, i čitav svoj život žrtvovao za čovjeka, 
lomio svoju snagu i mladost, prohodao u ratnim vihorima sred
nju Evropu i opet se skrasio tu, u svoje ubavo selo, okružen svo
jim dragim i najbližima, i sada iskazuje radosti i holi toga života.

Krepki starac Simac Vukobrat dočekuje svakog gosta s jed
nakom pažnjom, ali u početku, kad nije siguran u samog sebe, s 
malo podozrivosti. Onda odjednom izlije svoje osjećaje i uz čašu 
krepkog vina posvećenog čovjeku i njegovoj istini, priča i priča: 
priča o Evropi i svome malom selu i naglašava da je sve ono dru
go »tuđi život i tuđa radost«.

Mile Grgurević

Specijalna škola 
sa internatom
Izgleda da su sazreli svi potrebni uvjeti da se u Šibeniku o- 

tvori specijalna osnovna škola sa internatom za djecu koja su za
ostala u svome razvoju. Rehabilitacija djece i omladine zaostale 
u fizičkom i psihičkom razvoju jedno je od ključnih pitanja ne 
samo socijalne zaštite nego i organizacija i društva u cjelini.

Prije nekoliko godina i na šibenskom području obavljena je 
kategorizacija takve djece, koja su pohađala ili još danas poha
đaju specijalne škole. Do kraja lipnja ove godine evidentirano je 
187 takve djece, od čega 62 posto čine psihički zaostala djeca, u 
56 slučajeva radi se o kombiniranim smetnjama, dok su ostali slu
čajevi lakše naravi.

Od 187 djece kategorizirane u 
Šibeniku, 20 ih se nalazi na pro
fesionalnom osposobljavanju, 62 
djeteta na osnovnom školova
nju, od kojih 47 u specijalnim 
odjeljenjima IV osnovne škole, 
dok 56 djece čeka na školova
nje ili rehabilitaciju. Uzgred 
treba spomenuti da sva djeca 
koja pohađaju specijalna odje
ljenja IV osnovne škole nemaju 
status učenika specijalnih ško
la, pa je upravo zato njihovo 
školovanje tri puta skuplje od 
redovnog školovanja.

Međutim, raspoloživi podaci 
o kategorizaciji ne odražavaju 
stvarno stanje broja djece zao
stale u razvoju na našem po
dručju, jer detaljna ispitivanja 
nije provodila nijedna služba. 
Ali, ako bismo se poslužili pro
sjecima drugih republika, koji 
od ukupnog broja djece i omla
dine iznose do 7 posto djece 
zaostale u razvoju, onda znači 
da je dosadašnjom kategoriza
cijom obuhvačeno samo 1 po
sto.

novne škole internatskog tipa. 
Predloženo je da bi za te svrhe 
najbolje odgovarao đački dom 
»Ruža Vukman«, u čijem bi jed
nom dijelu djelovala takva ško
la s internatom. Prema posto
jećim propisima, troškove za 
školovanje takve djece snosile 
bi općina i Republika. Izvjesna 
sredstva u podmirenju troško
va participirat če zavodi za so
cijalno osigairanje i korisnici 
dodatka na djecu.

Smještajne mogućnosti za 
rad takve institucije veoma su 
idealne. Pored osam učionica, 
dva kabineta i prostorije za 
rekreativne vježbe, škola če ra
spolagati radionicom, ambulan
tom i prostorijom za dnevni bo
ravak, te sa 22 sobe sa po četiri 
ležaja i vlastitim restoranom.

Takva škola bit će obavezna 
i zauzimat će posebno mjesto u 
sistemu specijalnog školstva, a 
od ostalih škola razlikovat će se 
po odgojnim ciljevima, organi
zaciji rada i nastavnom pro
gramu.

Prvenstvena je briga zajedni
ce da takvu djecu nakon reha
bilitacije uključi u društveni ži
vot. S tim u vezi, nadležni or
gani u komuni ispitali su mo
gućnost otvaranja specijalne os-

Imajući u vidu značaj i ko
rist takve školske institucije, 
predloženo je nadležnim organi
ma da izvrše sve potrebne pri
preme kako bi škola počela što 
prije djelovati, ( j j )

Za njega se govorilo da je ne
obično pronicljiv čovjek i da 
mu diskusija uvijek sliči (ko 
jaje jajetu) diskusiji šefa. Za 
jedne burne diskusije skinuo je 
neoprezno jaketu i svi su mu 
ispod vrata ugledali mali — 
magnetofon!

Posljednja vijest (primljena 
teleksom): U jednoj šibenskoj 
konobi iznenada je preminulo u 
cvijetu mladosti petnaest hek
tolitara crnog vina. Stručnjaci 
su utvrdili da je »umrlo« vino 
od rođenja bolovalo od — še
ćerne bolesti!

Suvremena anegdota glasi o- 
vako: Na satu slavistike profe
sor je, ušavši u prepunu dvora
nu i videći gdje na jednom sto
lu sjedi nekoliko lijepih dje
vojaka, rekao: »Staro slavensko 
pravilo glasi: »Što je na stolu 
— ponuđeno je!«

U trenutku zaključenja lista 
dobili smo slijedeći telegram: 
»Velika mesna konzerva tužila 
je Šlicu za prekršaje svoju su
sjedu, jer okolo pričaju — da 
je pokvarena!

Pozajmljeni telegram: Na Po
ljani dvije vespe ogovaraju jed
nog fiću: »Nema ništa od njega, 
odao se piću. Stalno visi — na 
Benzinskoj stanici!«

VESELIć

Od početka ove godine Odjel 
za privredu Skupštine općine Ši
benik dao je dozvolu za otvara
nje 37 privatnih ugostiteljskih 
radnja u našoj komuni. Obavije
šteni smo da će Odjel za privre
du ovih dana raspravljati i o da
vanju suglasnosti za otvaranje 
još pet novih privatnih ugosti
teljskih radnja, koje bi trebale 
biti locirane u Sonkoviću, Šibe
niku (3), Skradinu i Vodicama.

Nova gradska tržnica u Dragi 
počela se graditi prije deset go
dina. Međutim, iz ovih ili onih 
razloga njeno konačno dovršenje 
stalno je odgađano. Sada je ipak 
i tom dugogodišnjem iščekivanju 
došao kraj. Naime, Jadranska 
banka u Šibeniku odobrila je 150 
milijuna starih dinara kredita, a 
Tržna uprava uložit će 15 miliju
na starih dinara, te će tim sred
stvima tržnica u Dragi, napokon 
biti dovršena.

Zakonom je predviđeno da u- 
čenici moraju obavezno polaziti 
osnovnu školu. Roditelji nekih u- 
čenika, međutim, ne misle tako: 
svoju djecu ne upućuju da pola
ze osnovnu školu. Takvih sluča
jeva ima više, u prvom redu na 
području Vrpolja, Pirovca i Ciste 
Male. Zbog toga je Odsjek za 
prosvjetu prošlih dana podnio 
sucu za prekršaje prijavu protiv 
49 roditelja čija djeca ne poha
đaju školu u Vrpolju. (B )

Na maslinarskom području ši
benske općine završena je ovogo
dišnja berba. Urod je sasvim do
bar i na murterskom i na primo- 
štenskom terenu. U toku je ot
kup maslina, za koji su najviše 
zainteresirani uvoznici iz Italije! 
Računa se da će biti otkupljeno 
oko 50 tona. Talijanski uvoznici 
plaćat će poljoprivrednoj zadru
zi »Slanica« kilogram maslina po 
100 lira.

Organizacije društva »Naša dje
ca« u Šibeniku počele su se pri
premati za doček Nove godine i 
Djeda Mraza. U tu svrhu organi
zira se pribavljanje sredstava za 
poklone, te pripremanje progra
ma za različite priredbe. Povo
dom praznika Dana dječje rado
sti upriličit će se predstave u 
Centru za scensku kulturu i festi
val djeteta, kao i prigodne sveča
nosti u osnovnim školama i 
predškolskim institucijama.

U Primoštenu je završeno sni
manje kratkometražnog igranog 
filma »Mornarica pobjeđuje«, što 
ga je pripremilo beogradsko po
duzeće »Zastava — film«. Scena
rij je napisao Mihajlo Sekulić, 
koji je ujedno i režiser. U filmu 
nastupaju članovi dramske sek
cije TLM »Boris Kidrič«, te ne
koliko bivših šibenskih glumaca, 
među kojima i Josip Vikario i 
Branko Matić. U filmu se priča 
o jednom brodu vodonoscu koji 
za vrijeme sušnih ljetnih dana 
opskrbljuje vodom stanovništvo 
na otocima, ( j j )

Sa roditeljskog sastanka u Vrpolju

Uspjeh loš
položaju prosvjetnih radnika 
na šibenskoj ■ komuni. Upozna 
je skiip o nedavno održanom 
zboru prosvjetnih radnika u Ši
beniku i njihovim zahtjevima u 
pogledu povećanja osobnih do
hodaka,

U nedjelju su prosvjetni radnici Osnovne škole Vrpolje održali ro
diteljski sastanak, kojem je prisustvovalo oko tri stotine roditelja iz Danilo 
Birnja, Danila Gornjeg, Boraje, Podina, Vrsnog i Vrpolja. Sastanku je 
prisustvovao i naš suradnik, koji izvještava o materijalnim prilikama škole, 
položaju prosvjetnih radnika i uspjehu od jiočetka školske godine do 
danas.

Osnovnu školu u Vrpolju po
hađa više od 700 učenika. Šez
deset učenika odustalo je od 
školovanja, iako još nisu navr
šili petnaest godina života. Na 
skupu je primijećeno i to da su 
urednost i higijena učenika na 
niskom stupnju. S ciljem po
boljšanja uvjeta rada, zaključe

no je da od prvog prosinca poč
ne radom i školska kuhinja. 
Roditelji su se obavezali da će 
za to davati 400 dinara mjeseć- 
no po učeniku.

Interes roditelja za uspjeh 
djece do sada nije bio velik 
istakao je upravitelj škole Ivo . 
Tomašić. On je dalje govorio o

U Vrpolju je već i do sada bi
la reducirana nastava, a neki 
predmeti nisu uopče bili za
stupljeni. tlkoliko se takvo sta
nje ne uspije sanirati, trećeg 
prosinca' nastava će biti reduci
rana na jednu trećinu — istakli 
su prosvjetni radnici Osnovne 
škole u Vrpolju.

Iz Centra za scensku kulturu

\lekoiiko premijera

U diskusiji je učestvovao i iz- 
vještan broj roditelja. Oni su 
izrazili zabrinutost zbog takvog 
položaja prosvjetnih radnika, a 
još veću zabrinutost zbog svoje 
djece, ukoliko se ne nađe ne
kakav kompromis za rješenje o- 
voga problema na našoj općini. 
Samo jedan roditelj nije bio 
solidaran sa istupom prosvjet
nih radnika, tvrdeći da su se 
prosvjetni radnici ugledali sa
mo na jedan manji broj onih 
koji imaju osobni dohodak ve
ći od 150 tisuća dinara, a ne i 
na one koji fizički rade. u sve 
tri smjene, koji,imaju najniže 
osobne dohotke i kojih je naj-

Nitko ne gaji iluziju da bi 
Centar za scensku kulturu mo
gao nadomjestiti ukidanje pro
fesionalnog kazališnog ansam
bla, ali treba istaći da se ova 
kulturna Institucija trsila da Ši 
benčanima pruži što više kul- 
turno-zabavnog života.
U prilog tome govore utvrđena 

gostovanja eminentnih muziča
ra i muzičkih ansambla, organi
zacije večeri narodnih pjesama, 
gostovanja na području komu
ne, organiziranje gostovanja pi
onirskog kazališta .»Titovi mor
nari« iz Splita, priređivanje 
književno-muzičkih večeri, itd.

Pored toga. Centar za scensku 
kulturu priprema i nekoliko 
premijernih predstava: »San
ljetne noći« od Shakespeare-a 
priprema zagrebački redatelj 
Janko Marinković. On priprema 
i premijeru komada »Gospođi
ce Borderau« — dramatiziranu 
novelu »Aspernova pisma« od 
H. James-a, pisca čuvene »Nas
ljednice«. Kostimograf tih pred
stava je Vanja Žigon. Premijer- 
na predstava komada »Gospođi
ce Borderau« dat će se, po svoj 
prilici, sredinom prosinca. Us
poredo s tim redatelj Dragutin 
Meić uvježbava »Klupko« od Pere 
Budaka, a lutkarska scena pri
prema igrokaz »Baj^ke iz kufera« 
— redatelj je Ivica Musić.

Na kraju treba zabilježiti da 
će Centar za scensku kulturu

ovih dana dati i nekoliko pred
stava u većim mjestima na po
dručju naše komune. Na reper
toaru se, pored ostalog, nalazi 
»Mladost pred sudom« od Han
sa Timajera i »Plavi čuperak« 
od Miroslava Antića, u redatelj- 
skoj postavci' Ante Balina, koji 
je naišao na veoma dobar pri
jem kod gledalaca. (B )

više. '
Poslije sastanka roditelji su 

se razišli po učionicama, gdje 
su im saopćene ocjene njihove 
djece. Općenito se može reći da 
su učenici za prva tri mjeseca 
pokazali loš uspjeh.

Živko Petković

U PRAVNI ODBOR TRG O VINSKO G  PODUZEĆA 
»K O R N A T« —  Š IB E N IK

N a t j e č a j
ZA RADNO MJESTO 
POSLOVOĐE PRODAVAONICE 
»R U K O TV O R IN E « BR. 13 U Š IB E N IK U  

UVJETI:
—  V IS O K O K V A L IF IC IR A N I TR G O V IN SK I 

RADNK
—  K V A L IF IC IR A N I TR G O V IN SK I R AD N IK  

S NAJMANJE 5 GODINA STRUČNE ' 
PRAKSE U TR G O VIN I, A U STRUCI 
KOJOM POSLUJE ODNOSNA PRODAVAO
NICA IL I SRODNOM STRUKOM.

PRIJAVE SE PODNOSE U ROKU OD 15 DANA OD 
DANA OBJAVE OVOG OGLASA, I TO UPRAVNOM  OD
BORU TRGOVINSKOG PODUZEĆA »K O R N A T« Š IBE
N IK .
OSOBNI DOHODAK PREMA PR A V ILN IK U  O RASPO
DJELI OSOBNIH DOHODAKA PODUZEĆA.

i ništa
Stavovi prosvjetnih radnika izne

seni na nedavnom zboru izazvali su, 
bez sumnje, dubok dojam, kako po 
svome sadržaju, tako i po odlučno
sti, jer su bili jasni i nedvosmisleni. 
Ostalo je da se sada o njima kon
kretno raspravi, i to na svim nivoima 
gdje to bude potrebno.

U međuvremenu mogu se zapaziti 
izvjesna reagiranja. Očito je da i 
privreda, kojoj su upućeni mnogi po
zivi za pomoć, ima što reći. U »po
luslužbenim« ili »neslužbenim« raz
govorima iznose se gledišta, pri
mjedbe, pa i neki kontraargumenti 
upućeni prosvjeti. Pri tome postoji 
mnoštvo nijansiranih mišljenja u po
gledu onoga što prosvjetni radnici 
traže. Ona se kreću od razmatranja 
realnih mjerila rada, vrednovanja 
toga rada, sistema financiranja i u- 
ćešća lokalnih izvora —  do metoda, 
efikasnosti i hitnosti ovog problema.

U svemu tome, međutim, prevla
dava iskreno uvjerenje da su traže
nja prosvjetnih radnika duboko o- 
pravdana, da je njihov standard u- 
grožen i njihov rad —  nenagrođen.

To je, čini se, zajednička crta u 
reagiranju na ovaj skup, osobito što 
se tiče reagiranja privrede.

»Njihova traženja duboko su o- 
pravdana i, u stvari, prilično skrom
na« —  rečeno je na jednom mjestu.

»Povišenja koja traže bila bi do
statna za jedan oblik standarda ko
ji još uvijek ne bi bio na zavidnoj 
visini, iako bi poboljšoo njihov polo
žaj.«

»Razumijemo prosvjetne radnike. 
Oni su zakinuti, o tome nema nikak
ve sumnje. Sasvim je shvatljivo da 
treba hitno popraviti njihov položaj.«

Međutim, čuju se i neka periferna 
mišljenja koja polaze od drukčije 
suštine problema. Rezoniranje se 
svodi otprilike na ovo; »Pomoći im 
treba, ali je neophodno da se iz
mjene neki uvjeti rada u prosvjeti. 
Zašto i za njih ne vrijedi sedmosat- 
no radno vrijeme i godišnji odmor 
kao za ostale radnike? Izvanprivred- 
na djelatnost nikad neće moći ići u- 
korak s privredom.«

I još jedan primjer reagiranja na 
zahtjev da privreda dade svoj dio u 
ovom, provizornom, periodu do do

nošenja zakona: da li iz fondova ili 
iz ličnih dohodaka? Jedan je pri
vrednik (doduše možda samo za se
be) to ovako komentirao: »Zar da ja 
dio onoga što sam zaradio dajem 
drugome?«

Ta dva mišljenja predstavljaju ek
stremna, površna, pa i demagoška 
shvaćanja, ali svakako ukazuju na 
klimu u kojoj rade prosvjetni radnici 
i protiv koje se bore.

To su one »koncepcije vansocija- 
listićkih shvaćanja u ocjeni školstva« 
—  kako je na zboru prosvjetnih rad
nika rekao jedan diskutant —  »koje 
se tobože brane da su u interesu 
principa socijalizma, a u stvari pred
stavljaju čisti oportunizam.«

Dobro je što su to usamljeni i izo
lirani primjeri, jer to pokazuje da js 
ogromna većina radnih ljudi ove ko
mune shvatila prilike u kojima su se 
našli prosvjeta i obrazovanje uopće. 
Ipak, ne treba misliti da su svi jed
nodušni u tome kako to poboljšanje 
ostvariti.

U privredi kažu da nisu realna pri
manja visoka ni toliko koliko se u 
prvi mah čini. Ima mnogo elemenata 
koji utiču na dohodak, pa i onih iz- 
vanekonomskih. Kakvi su, na primjer, 
osobni dohoci radnika nekih poduze
ća u vrijeme totalne redukcije elek
trične energije? Fondovi poduzeća 
za ovu su godinu iscrpljeni, a oba
veza ima još mnogo. Dva i pa posto 
od bruto-osobnih dohodaka, na što 
se računa, nisu neka fiksno određe
na sredstva koja se moraju utrošiti 
za obrazovanje. To su fondovsko 
sredstva, iz kojih su mnogi i u toku 
ove godine izdvojili onih 1,5 posto 
za sanaciju troškova u školstvu. Pi
tanje onih 3,33 posto, koliko se mje
sečno traži iz ličnih dohodaka, ve

oma će teško biti da se izdvoji. To, 
po mišljenju nekih, predstavlja »pu
canj u krivi cilj«, jer da to nije rje
šenje. Raspodjelom na nivou komu
ne, osobito preraspodjelom ličnih 
dohodaka u privredi (pa i izvan nje) 
ne mogu se postići trajnija rješenja 
Preraspodjelu treba vršiti, ali na jed 
nom višem nivou. Osim toga, oba 
vezno je razmotriti mrežu škola. A 
ko je nešto suvišno, nema potrebe ni 
da se održava, već treba školovati 
kadar za one koji će ga moći apsor 
birati, bilo to ovdje ili negdje u Bos 
ni . i Đevđeliji. Jednom odnekuda tre 
ba početi. Tko je danas kriv što po 
stoji hiperprodukcija srednjeg siru 
ćnog kadra kod nas? A  ona se i da 
lje vrši. Ako su potrebe manje, onda 
je i cijena sve niža i niža...

Gotovo da se ne kaže: »I kod nas 
postoji tržište radne snage!«

To su samo neka mišljenja i rea
giranja uoči definitivnih i konkretnih 
zauzimanja stavova o pitanju pomo
ći prosvjeti. Koliko su ona indikator 
općeg raspoloženja, to ćemo ubrzo 
vidjeti.

Ostaje još nešto da kažemo: mož
da su prosvjetni radnici suviše »u- 
prošćeno« postavili rješenje svojih 
materijalnih problema. No, možda 
to samo tako izgleda. Nije ni zlona
mjerno ni nepotrebna da ponovo pod 
vučemo (a što su podvukli i oni sa
mi) kako su u nekim Izvanprivred- 
nim djelatnostima primanja —  začu
đujuće visoka I

Sada se ne treba pitati »zašto?«, 
nego »dokle?«

Preraspodjela mora uzeti učešća u 
rješovanju ove situacije, ma kako to 
nekome teško ili »nelogično« bilo. 
Ona treba do bude pravedna —  i 
niš(a više I J.C.

O G L A S

Biro za prijepise i umnožavanje —  Šibenik, Borisa 
Kidriča 31, tel. 28-97, vrši prijepise ,i umnožavanja na na
šem i stranim jezicima za poduzeća, ustanove, nadle- 
štva i druge organizacije, kao i sve vrste skripti, knjiga, 
snimanja, scenarija, statuta, pravednika i dr, najhitnije 
i stručno pod najpovoljnijim  uvjetima.

L



KOLIKO SU BILI ISKORIŠTENI POJEDINI 
OBJEKTI NA NAŠEM POORUČJU

KOMERCIJALNI - 
NEKOMERCIJALNO!

Iz  strukture smještajnih kapaciteta proizlazi da smo ove 
godine raspolagali sa 14.516 ležaja, što je  za oko 9 posto više 
nego u prošloj godini. Od toga broja ležaja, na kapacitete 
komercijalnog ugostiteljstva odpadalo je  svega 19,34 posto, 
dok je  nk ležajeve u kućnoj radinosti dolazilo čak 63 posto. 
Odmarališta su zapremala 7,99 posto ležaja, a ostale vrste 
9,70 posto. /

Očito je  da je  takva struktura smještajnih kapaciteta 
veoma nepovoljna. To svakako ima vidnog uticaja i na manji 
financijski efekt u turističkom prometu na našem području.

što se tiče učešća noćenja do
maćih i inozemnih turista u po
jedinim vrstama smještajnih 
kapaciteta, proizlazi da domaći 
gosti najviše koriste privatne 
sobe (60 posto), odmarališta 
(15 posto) i kampove, dok ino
zemni turisti koriste i objekte 
komercijalnog ugostiteljstva (32 
posto), i kućnu radinost (35 po
sto), i kampove (31 posto).

Činjenica da inozemni turisti 
sve više koriste kapacitete u 
privatnim sobama i kampovima 
— govori nam da ubuduće na 
tu kategoriju možemo obziljni- 
je računati, uz paralelno podu
zimanje mjera za intenzivniju i 
svestraniju obradu tržišta, jer 
u tom pogledu još nisu iskori
štene sve mogućnosti.

Vrlo je rječit podatak da je u 
sveukupnom prometu turistič
kih noćenja u ovoj godini — 
komercijalno ugostiteljstvo 
(hoteli, pansioni, moteli i turi
stička naselja) učestvovalo sa 
svega 14,34 posto, odnosno da 
je  prosjek korištenja ležaja za 
razdoblje od 9 mjeseci bio 77 
dana, a u prošloj godini 65 da
na. Imamo li u vidu činjenicu 
da su u tom prosjeku obračuna
ti i kapaciteti hotela »Jadran« i 
»Krka«, koji nisu izrazito se
zonskog karaktera, onda je tako 
nizak stupanj korištenja ove 
vrste kapaciteta — više nego 
nezadovoljavajući!

Ipak, i unutar te brojke veo
ma je velika razlika u korište
nju objekata na našem podru
čju. U vremenskom razdoblju 
od svibnja do listopada (5 mje
seci) iskorištenost kapaciteta na 
šibenskom području kretala se 
ovako: dok je hotel »Adriatic« 
(sa vilama) u Primoštenu bio 
iskorišten 131 dan, dotle je, na 
primjer, onih 16 ležaja na slapo
vima Krke bilo iskorišteno sa
mo sa 21,6 dana. Turističko na
selje u Vodicama bilo je kori
šteno 69,2 dana, Jadrija 40,5 da
na, Esperantski kamp u Primo
štenu 31,3 dana, hotel »Koralj« 
u Zlarinu 29,4 dana, »Borovnik« 
u Tijesnu 58,7 dana i depadansa 
hotela »Adriatic« u Primoštenu 
76,4 dana. Tu vidimo kako su 
poslovali oni objekti na našem 
području kojima u sezoni »nije 
išlo«.

Tome treba dodati da je pro
sjek korištenja kapaciteta po
duzeća »Rivijere« u razdoblju 
od 9 mjeseci ove godine bio 58,6 
dana, a da su objekti u Primo
štenu bili iskorišteni sa 82 da
na. Tu treba staviti napomenu 
— da kod obračuna korištenja 
ležaja u komercijalnom ugosti
teljstvu nisu uzeti u obzir po
moćni ležajevi, iako su usred 
sezone i oni korišteni.

To je samo jedna od kompo
nenti koje nam pokazuju gdje 
leže naše mogućnosti i dokle 
smo došli u razvitku turizma.

te, poštujući duh i suštinu priv
redne reforme, gdje bismo mo
rali praviti dublje analize i ocje
ne suvremene turističke potraž
nje i tražiti rješenja za ubrza
nije povezivanje poslovnih dje
latnosti.

Stoga je neminovno potrebno 
da se organizaciono objedini 
čitava ugostiteljska mreža ovog 
područja i tako dovede na sta
bilnije osnove, što će biti od 
interesa i za komunu i za one 
koji u turizmu sagledavaju per
spektivu svoga vlastitog napret
ka. J. C.

Lovni
turizam
unosniji

šumsko gospodarstvo u Šibe
niku tek od prije nekoliko godi
na počelo je da razvija i lovni 
turizam. U tu svrhu osnovana 
su i posebna lovišta, u koja je 
ta radna organizacija do sada u- 
ložila znatna financijska sred
stva. Trud se već počeo ispla
ćivati, jer je interes lovaca iz 
inozemstva za naša lovišta neo
bično velik, naročito za goste iz 
Italije i Austrije.

Da lovni turizam može biti i 
te kako rentabilan, potvrdit će 
i ovih nekoliko podataka; za od
strel svakog fazana ili zeca lo
vac plaća četiri dolara — 5.000 
starih dinara, za odstrel jarebi
ce plaća se tri dolara, a poseb
no se naplaćuje stručni vodič. 
Ako se ti podaci zaokruže, bit 
će sasvim jasno da je orijenta
cija Šumskog gospodarstva na 
razvitak lovnog turizma veoma 
dobra.

Uz to, gosti iz inozemstva, 
pored plaćanja odstrela divlja
či i usluga stručnog vodiča, pri
likom boravka kod nas nužno 
troše devize i na hotelsko-ugo- 
stiteljske usluge. Gotovo redov
na je pojava da oni iz naše ze
mlje ponesu i neki suvenir. Ka
da se sve to »sakupi«, može se 
otprilike izračunati da gost koji 
dolazi iz lovačkih pobuda ostavi 
— pet puta više deviza nego 
prosječni »ljetni turist«!

Informirani smo da je lovišta 
Šumskog gospodarstva u Šibeni
ku od početka ove godine po
sjetilo više od šezdeset lovaca 
iz Italije. Najavljen jc i dola
zak grupe lovaca za Dan Repu
blike, a izvjestan broj lovaca iz 
Italije proboravil će nekoliko 
dana u lovištima ŠTimskog go
spodarstva i za vrijeme novogo
dišnjih praznika. (B )

S K O K U deviz
ne vode

Iako se u planovima za ovogodišnju turističku sezonu na na
šem području predviđalo da će doći do izvjesne stagnacije domti- 
ćeg turizma, nitko nije očekivao da će postignuti rezultati biti čak 

'  ispod tih »planiranja«. Eto, u 1965. godini na našem području bo
ravilo je 56.917 domaćih posjetilaca, a u toku ove godine taj je 
broj opao čak na 44.105 posjetilaca. To je ujedno godina kada do
maći turizam na našem području prvi put u poslijeratnom perio
du doživljava ozbiljnu krizu, u svome najvećem dijelu uvjetova
nu različitim propustima i onim što nazivamo »subjektivnim ne
dostacima«.

Da su ti subjektivni faktori 
djelovali pravilno u vrijeme ka
da su nastupile privremene ob
jektivne teškoće, sigurno je da 
ne bi došlo do tako osjetnog pa
da prometa. To je potrebno na
glasiti upravo zato što bi trebalo 
riješiti niz organizacionih pro
blema koji onemogućavaju po
duzimanje efikasnijih mjera da 
se ublaže ili spriječe teškoće o- 
bjektivne naravi.

Naša turistička društva, goto
vo bez izuzetka, nisu ni pokušala 
da se prilagode nastalo) situaci
ji, već su nastavila sa sistemom 
rada koji jedva da se razlikuje 
od onoga kakav je bio u praksi
— još prije deset godina!

Nije sada sasvim jednostavno 
reći šta je trebalo uraditi da se 
dade jači impuls i zamah tome 
vidu turizma, nije lako ukazivat 
i na mjere koje su možda propu 
štene, ali se iz nedostataka koj 
su uočeni kasnije mogu izvuć 
neke tendencije, zamisli o razvit 
ku masovnog turizma uopće, 
neki zaključci. Istina jc da je tu 
rizam kao fenomen današnjih 
privrednih kretanja jedinstvena 
pojava, koju se ponekad i ne mo
že čvrsto lučiti na nekakve »sa
stavne dijelove« — domaćeg i i- 
nozemnog turizma. I investicio
na izgradnja, i komercijalna stra 
na tih poslovanja, i propaganda
— zahtijevaju jedinstveno istu
panje i jedinstvene pothvate. I a- 
nalize i bilance vrše samo usput
no odvajanje tih dviju vrsta tu
rizma, da bi se kao rezultat vi
djela dinamika jedne i druge vr
ste. Sve je to tačno. Zato se valj
da i govori da nema neke odvo
jene politike za usmjeravanje 
domaćeg ili inozemnog turizma, 
već da situacija, ekonomski za
koni i tržište utiču na ovu poja
vu — kao cjelinu!

Međutim, u svemu tome ipak 
se previše generaliziralo, previše 
su se apstrahirali neki problemi 
u našem turizmu i previše se za
nemarivala jedna njegova realna 
komponenta.

Privredna reforma u prvi mah 
nije pogodovala jačem zamahu 
domaćeg turizma, ali samo dotle 
dok se turističko-ugostiteljske 
organizacije nisu prilagodile no
vim uvjetima poslovanja i traže
nju novih mogućnosti. Ondje 
gdje jc to postignuto, domaći tu
rizam nije nazadovao, već je na
protiv doživio novi poldt. Imamo 
za to primjere na području Bio
grada, Makarske, na Crnogor
skom primorju i sve tamo do 
Skadarskog jezera.

Karakteristično je da je doma
ći turizam bio u opadanju upra

vo u »deficitarnim« komunama. 
To može značiti da su uvjeti bo
ravka u tim područjima bili ne
povoljni za domaćeg posjetioca. 
To je, u stvari, i tačno. Na sa
mom šibenskom području prije 
smo imali nekoliko punktova ko
ji su bili izrazito orijentirani na 
domaći turizam. U zadnje vrije
me oni su učinili »skok u deviz
no« područje, čime su se objek
tivno suzile mogućnosti odmora 
i rekreacije našeg čovjeka.

U slijedećoj sezoni treba imati 
dvije osnovne zamisli koje se 
mogu paralelno ostvarivali: prvo, 
produžetak korištenja kapacite
ta namijenjenih inozemnom tu
rizmu i, drugo, stvoriti mogućno
sti za bolje uvjete ljetovanja do
maćih gostiju, ne zaboravljajući 
pri tome da mnoge turistički ra
zvijene zemlje svoju uspješnu tu
rističku bilancu zahvaljuju upra
vo domaćem turizmu. U mnogim 
mjestima našeg područja ima za 
to još dosta mogućnosti. Nitko 
tu neće moći više učiniti od sa
mih turističkih društava na tere
nu, koji jednom domišljatom po
litikom mogu postići zaista mno- 
go-

J.C.

Sezonski karakterDOKLE?
Vremenski raspored odvijanja turističkog prometa i ove 

godine pokazuje iste karakteristike kao i prošlih godina. Do
voljno je  samo da izvršimo nekoliko uspoređenja za prošlu 
i ovu godinu pa da se uvjerimo kakvi su odnosi u postotku 
noćenja u pojedinim mjesecima.

U svibnju 1966. godine ostvareno je inozemnih noćenja 
2,15 posto (2,34 posto 1965), u lipnju 9,63 posto (9,13 posto 
1965), dok je  postotak noćenja u srpnju 1966. iznosio čak 
45,97 posto (44,37 posto 1965). Slična je  stvar i sa noćenjima 
domaćih posjetilaca.

Usprkos tome što su vršeni iz
vjesni napori da se turistička se
zona proširi, za sada iz toga još 
nema ozbiljnijih rezultata (ako 
izuzmemo Primošten). Postignu
to povećanje inozemnog turistič
kog prometa u predsezoni nije i- 
malo u cjelini jačeg uticaja na 
ublažavanje izričito sezonskog 
karaktera toga prometa, što jc 
ozbiljan problem turizma sred
nje Dalmacije, a posebno šiben
skog područja. Postoje još uvi
jek mogućnosti da se u predsezo
ni i posezoni postigne daleko vi
še, ali bi trebalo dalje uporno ra
diti na stvaranju boljeg asorti
mana i kvalitete turističkih uslu
ga, što bi uz odgovarajući sistem 
popusta i pojačanu propagandu 
moglo jače uticati na veći priliv 
gostiju u ovim periodima.

Izgleda da su razlozi koji dovo
de do tako izrazito sezonskog ka
raktera domaćeg turističkog pro
meta vrlo jaki i da zahtijevaju 
korjenite promjene čak i u siste

mu godišnjih odmora u privredi, 
školstvu i ustanovama — uz u- 
vođenje sistema stimulativnih 
mjera koje bi utjecale na pro
mjenu turističkih navika.

To su, naravno, nastojanja ko 
ja idu za tim da domaći posjeti
oci »popune« one mjesece koji 
ne spadaju u »strogu« turističku 
sezonu, odnosno da se načini bo
lji raspored za produženje borav
ka inozemnih turista.

Ali, za sve to potrebne su još 
mnoge mjere i nova ulaganja, 
potrebna su kompletiranja obje
kata i njihovo prilagođavanje ra
da u proljetnim, odnosno jesen
skim mjesecima. Ipak nam se či
ni da je daleko više potrebno uči
niti u samoj organizaciji turiz
ma, jer gornji podaci činjenično 
govore da u svim mjesecima iz
van sezone (srpanj i kolovoz) ra
spolažemo velikim rezervama 
slobodnih kapaciteta.

J.C.

Zasad
najviše
dolaze
Mijemci

NEKA M O U I DRUe

EMCI
Povećanje inozemnih noćenja na našem području za 90 

posto takvo je  da ga je  teško zamisliti u turistički razvijeni
jim područjima, gdje je  baza srazmjerno visoka. Tako visoki 
porast postotka, naročito na našem području, pokazuje da 
smo ipak u fazi početnog razvoja i da zbog toga stopa rasta 
iz jedne u drugu godinu može biti tako velika.

Interesantno jc da inozemni 
turistički promet na našem po
dručju pokazuje veći stupanj 
porasta u noćenjima nego u 
broju turista, što ukazuje na 
potrebu i mogućnosti jačeg ak
tiviranja na razvoju izletničkog, 
lovnog, nautičkog i drugih vido
va turizma.

Nacionalna struktura inozem
nog turističkog prometa poka
zuje da u sveukupno ostvarenom 
turističkom prometu u prošloj i

ovogodišnjoj sezoni — turisti 
iz SR Njemačke i Austrije uče
stvuju sa 50 posto noćenja, dok 
je velik stupanj povećanja ino
zemnog turizma ostvaren i kod 
posjetilaca iz Francuske, Ceho- 
slovačkc, Italije, Velike Brita
nije, Belgije i Švedske.

Time sc postepeno počinju 
realizirati naši višegodišnji na 
pori da postignemo što povolj
nije nacionalne strukture u ino

zemnom turističkom prometu, 
jer upravo tu leže velike, dosad 
neiskorištene, mogućnosti, a i 
sami inozemni partneri stavlja
ju nam primjedbe na uskoću 
turističkog tržišta izvan naše 
zemlje. Sada se vrše napori da 
sc u tom pogledu nešto izmije
ni, pa se upravo pristupa obra
di nekih tržišta (osobito engle
skog). Sjeverne zemlje postaju 
i za srednju Dalmaciju sve inte
resantnije. Tome je osobito po
godovala izgradnja aerodroma 
»Split«.

Dakle, nešto se ipak mijenja. 
Koliko ćemo od toga mi iskori
stiti, uglavnom zavisi od na:', 
samih i od ozbiljnosti kojom 
budemo prilazili tom pitanju. 
@ 1 '^  J. C.

'^ako, drugovi
Osamnaestog studenog u 8 sati bio je u dvorani Turističkog 

saveza općine zakazan sastanak predstavnika saobraćajnih podu
zeća, zatim predstavnika TLM »Boris Kidrič«, Skiijrštine općnie 
'iibenik i Gimnazije — na kojem je trebalo da se diskutira o pr
vom prijedlogu novog voznog reda za 1967. godi)ui.

Iako jc sedam učesnika ovog sastanka bilo na vrijeme poz
vano, do 9 sati došla su samo trojica, i to predstavnik TLM »Bo
ris Kidrič«, predstavnik poduzeća PTT i predstavnik željeznice, 
koji je trebao dati objašnjenja o novom voznom redu. Iz Skujt- 
štine općine, »Jadrolinije«, Autotransportnog jtoduzeća i Dalmaci- 
jaturista nije došao nitko.

Nema sumnje da smo u pripremama za turističku sezoitu — 
dobro počeli!

J.C.

RAZGOVOR SA M ILOŠEM  VRLJEVICEM

Domarom Vijećnice
u Gradskoj vijećnici, porušenoj u ratu i obnovljenoj 

1955. godine, posjetili smo ovih dana Miloša Vrljevića, doma
ra ovog objekta. Sredovječan čovjek, ži\ih pokreta, ljubazno 
je  pristao na našu molbu da porazgovaramo. Šjor Miloš govori 
polagano, odmjereno. O poslu i stvarima koje ga okružuju 
priča s velikom ljubavi.
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— Dok je Gradska vijećnica 

još bila u izgradnji, otprilike tri 
godine prije njezina svečanog o- 
tvorenja, ja sam nadzirao različi
te zanatske radove, pa i dan-da- 
nas, kad šc za to ukaže potreba, 
kao stolarski majstor ponešto 
dotjerujem i usavršavam. Več 
.sam tada stekao puno povjerenje

kod arhitekta ovog objekta inž 
Bilinića i organa opčine, pa se 
otada sve do danas nalazim na 
dužnosti domara ove reprezenta
tivne zgrade.

Kažite nam koliko se godišnje oba
vi prijema i drugih svečanosti?

— Moram u početku da istak

nem — da dosad nisam vodio 
knjigu prijema i drugih stečano- 
sti, ali od Nove godine to će biti 
uvedeno. U pr\im godinama na
kon obnove godišnje se obavlja 
lo do 25 prijema, skupova i pri
godnih manifestacija. Međutim, 
u posljednje vrijeme njihov se 
broj nešto povećao.

Da li i građani posjećuju ovaj o- 
bjekt?

— VTječniea je dostupna sva
kom našem gi'ađaninu. Osim 
njih, u lietnoj sezoni posjećuju 
je i oni naši sugrađani koji žive 
u drugim gradovima. Inače, vra
ta su za s\e otvorena — svakog 
dana od 9 ilo II ,30 i od 15 do 18 
sati.

Kako se osjećate na dužnosti do
mara?

— Kao u svojoj kući. Boravim

ovdje gotovo cijeli dan i sa užit
kom pripovijedam svakome ka
da me zajvita o postanku ovog o- 
bjekta, o njegovu bombaicliranju 
u drugom svjetskom ratu i po
slijeratnoj obnovi. Sa velikom 
ljubavi brinem se cla ga održa
vam na V isini i kada se ukaže 
potieba — sam vršim eventualne 
popravke.

Da li bi se Vijećnica mogla koii- 
stiti i u druge svrhe, osim ove ko
ja joj je određena?

— Po mome ličnom uvjerenju 
smatram da se ovaj objekt ne
može koi'istiti u druge svrhe. P(j- 
i'cd ostalog, i zbog toga što se o- 
vaj objekt ne može mjeiili sa 
drugim ili sličnim zdanjima u na
šem gladu. Nas suradnik u razgovoru sa M. Vrljevicem



»ŠIBENSKI LIST«

Kad govorimo o rijeci Krki, 
mi tada imamo svoju logiku, 
koja je upravo lišena logike — 
kad se logično pogleda!

Zašto uskrsavati »vječnu te
mu« vječne rijeke, kad nam je 
ionako već »sve poznato«? AH, 
da li nam je doista SVE PO
ZNATO, izuzevši probleme, teš
koće i poznate brojke.

^  ko godine 1890. počelo se 
raspravljati i o gradnji hidro
centrale, i stvar je došla čak do 
bečkog parlamenta. Vlasnicima 
mlinica data je koncesija za 
gradnju prve električne centra
le. Već nakon šest godina ona 
je bila i sagrađena (1896), i to 
male snage od 500 KS, što je 
bilo dovoljno za rasvjetu gra
da. Ruševine te centrale vide se 
još 1 danas, zarobljene bujnim 
zelenilom.

Radila je do 1904. godine, ka
da je bila sagrađena današnja 
»Jaruga 1«. Do te realizacije 
došlo je zato što se za iskorišta
vanje energije zainteresirala i 
firma »Fosfati Romani« iz Ri
ma, koja je već bila sagradila 
u blizini tvornicu karbida (gdje 
su danas radnički stanovi). 
Tvornica je nakon jedne eks
plozije uništena. Od stare firme 
nastala je nova: Soccieta Utiliz- 
zazioni Forze Idraullche Della 
Dalmazia (skraćeno SUFID), 
koja je imala šire planove o 
iskorištavanju naših bogatsta
va. Firma SUFID sagradila je 
tvornicu u Crnici 1 onu u Du
gom Ratu (karbid). Za te dvije 
tvornice SUFID je izgradila i 
centrale Manojlovac na Krki i 
jezgro današnje centrale »Tito« 
na Cetini (Gornja Brela).

Godine 1932. »Jaruga« je, pre
stankom SUFID-a u Dalmaciji 
i dolaskom francuskog kapitala, 
ostala bez svoga glavnog potro
šača — tvornice — i davala je 
svoju energiju samo za rasvje
tu grada Šibenika i Skradina. 
To je trajalo do 1936. godine, 
kada je u pogon puštena nova 
tvornica aluminija u Lozovcu. 
Tada je Izvršena i rekonstrukci
ja »Jaruge«.

rvi turistički zahvati na 
Krki (slapovi) datiraju iz 1926. 
godine. Tada su uređeni neki 
putevi, stepeništa, plato s ma
lom terasom, a kasnije je otvo
ren i prvi restoran (»Pećine«). 
U stvari, to 1 nije bio turizam 
u modernom smislu riječi, jer 
su i prilike bile druge. Ali, bilo 
je posjetilaca, i stranih i doma
ćih izletnika. Putevi i komuni
kacije bili su veoma loši, a mo- 
torizacija nikakva. Na slapove 
se iz Lozovca, pa i iz građa, do
lazilo u »đardinjerama« i fija
kerima, prema tome koliko je 
tko u džepu imao.

Tadašnja organizacija »Put
nik« nastojala je da morskim 
putem proširi izletnički turi
zam. Stariji Šibenčani sigurno 
se sjećaju starog »Tommasea« 
koji je prevozio izletnike kanjo
nom Krke.

Prije rata počelo se razmiš
ljati o većem korištenju prirod
nih ljepota rijeke. Postojao je 
i plan za veći restoran nad vo
dom, sa povezanim i osvijetlje
nim starim mlinicama, restau
riranim 1 preuređenim u kona- 
čišta, ali je rat omeo i te pla
nove. No, već tada, pa i mnogo 
prije, Krka je bila nadaleko 
poznata.

Nakon rata prvi ozbiljniji 
zahvali na slapovima počeli su 
tek 1960. godine, kad se općina 
pojavila kao investitor za grad
nju suvremenog ugostiteljskog 
objekta (restoran, vikend-lcući- 
ce i adaptacija mlinica u pan
sion), čime se trebalo dobiti 34 
ležaja. AH, radovi su tekli druk
čije, mimo plana. Izgrađen je 
restoran (120 sjedala u zatvore
nom i 400 sjedala na otvorenom 
prostoru), kuhinja kapaciteta 
200 obroka 1 16 ležaja u adapti
ranom svratištu. Planirana su
ma investicija iznosila je 
31,502.000 starih dinara, ali je 
prekoračena čak za 20,170.000 
starih dinara (građevinski ra
dovi 1 ostalo). Prekoračenja su 
kasnije pokrivena zajmom. Još

je sagrađen i drveni most i sa
nitarni čvor, a asfaltiran je i 
put do slapova, što je tada zna
čilo mnogo. AH, na žalost, na to
me se i ostalo.

^  to nam Krka danas daje i 
što bi u današnjim uvjetima 
mogla dati?

U 1964. godini novi objekti 
korišteni su samo 3 mjeseca. Za 
to vrijeme na slapovima je bo
ravilo svega 12 gostiju (3 do
maća i 9 stranih), sa ukupno 30 
noćenja. U 1965. godini: 179 po
sjetilaca (73 domaća), sa 259 
noćenja. Za 10 mjeseci ove go
dine 289 posjetilaca (131 doma
ći), sa 363 noćenja. »Stacionira
ni turizam« praktički je, dakle, 
još uvijek nerazvijen.

Može se postaviti pitanje: ka
ko to da se ni onih 16 ležaja 
nije moglo iskoristiti bolje, a 
na drugoj strani se pledira za 
mnogo šire zahvate? U tome i 
leži veliki dio problema. Čitav 
turizam na slapovima i Krki 
uopće — postavljen je danas na 
već primitivne osnove!

Izletnički turizam u »vrućoj« 
sezoni zaista je masovan. Gle
dajući promet za posljednje 
dvije godine (za 1964. nema evi
dencije!), vidi se da je taj pro
met 1965. godine iznosio 27 mi
lijuna dinara (za 9 mjeseci 24 
milijuna), a za razdoblje od si
ječnja do listopada, ove godine 

' — 58 milijuna starih dinara.
Sve je to još previše skromno 

i nerentabilno. U ovom zahuk

talom usponu, turizam na tome 
ne može ostati. I zato treba 
stvoriti jednu jasnu koncepciju 
turističkog iskorištavanja Kr
ke. Ima ljudi koji bi ponudili 
rješenja čak i besplatno. A što 
se tamo sve može napraviti i 
kakve su mogućnosti, kazali 
smo i čuli već stotinu puta.

Sjetimo se što su danas Plava 
laguna. Zelena laguna. Crvena 
luka, itd. Sve su to bila pusta 
mjesta, ni po čemu poznata. A 
danas za njih zna čitava Evro
pa. Istina, zna i za Krku, ali se 
njoj slabo okreće.

Naravno, ne mislimo da ko
muna može dati neka sredstva i 
njima ići u velike planove. Ne 
može čak ni Republika. AH, 
najnovije prilike na međuna
rodnom turističkom tržištu i 

. naši novi Instrumenti omogu
ćuju drukčiji prilaz tome pro
blemu. Zato smo i naveli gor
nje primjere.
Prema nekim mišljenjima, po

stoje ozbiljne indicije da se za 
Krku zainteresira grupa finan
cijera iz Italije. Ako se jednom 
to pojavi kao konkretan prijed
log, da H će netko odmahnuti 
rukom? Šibenik i njegovo po
dručje nekako su se do sada 1 
suviše zaobilazili.

Zahuktala rijeka Krka čeka 
svoje nove dane, čeka da nam 
pruži na korištenje svoje ljepo
te, svoju snagu i svoja bogat
stva.

Tekst 1 snimci;
Joško Čelar



SA SKUPŠTIKE KOMUNALNE ZAJEDNICE SOCIJALNOG OSIGURANJA

Neće biti deficita
Komunalna zajednica socijalnog osiguranja mijenjala je polovinu svojih članova 

poslije četiri godine izvršenog mandata. U predizbornoj aktivnosti, koja je trajala 12 
dana, izbori su imali dvije faze: održavanje zborova osiguranika po radnim organizaci
jama, na kojima su birani kandidati, i sastanci izbornih tijela koji su birali članove 
Skupštine. U 20 izbornih jedinica održano je 29 zborova, na kojima je učestvovalo 4.173 
osiguranika ili 26,5 posto svih radnika. Zborovi su predložili 61 kandidata. Izborna tije
la činili su organi upravljanja organizacija koje su pripadale izbornoj jedinici. Tim sa 
stancima bi)o je prisutno 790 članova organa Skupštine Republičke zajedniee izabran je 
su 23 člana Skupštine. Zbog te izmjene, na Skupštini je izvršen izbor organa i odbora 
Skupštine. Za predsjednika i ujedno za člana (ili 64 posto) i od 61 kandidata izabrali 
Pero štrbinić, sudac.

U okviru sve ozbiljnijih i kon- 
kretnijih diskusija o socijalnom 
oisguranju u Jugoslaviji vrijed
no je zabilježiti i nekoliko poda- 
ka s te Skupštine, koja je odr
žana 15. XI o. g. Sta je s defici
tom u Komunalnoj zajednici? 
Iako bilančni pokazatelji za de
vet mjeseci iskazuju deficit u 
zdravstvenom osiguranju od 
oko 50 milijuna starih dinara, 
nadanja su ružičastija. Evo ne
koliko podataka.

Broj zaposlenih smanjio se 
za 823 ili za 3,59 posto (Šibenik 
548, a Drniš 275). Osobni doho
ci ostvareni su sa 15 i po mili
jardi dinara (Šibenik 13,5, a Dr
niš 2 milijarde), što je za blizu 
tri milijarde više nego u 1965. 
ili za 23 posto (Šibenik za 24, a 
Drniš za 18 posto). Prihodi Fon
da zdravstvenog osiguranja, ko
jim raspolaže Komunalna zajed
nica, povećani su za 15 posto u 
odnosu na prošlu godinu, ali u 
odnosu na plan manji su za 1,5 
posto, ili za oko_ 35 milijuna 
starih dinara, što kazuje da će 
se plan prihoda ipak ostvariti.

Dinamika rashoda uglavnom 
je u okvirima plana, a u odnosu 
n i razdoblje prošle godine ras
hodi su veći za 13 posto. U ap
solutnom iznosu oni iznose bli
zu dvije milijarde dinara.

Potrošnja zdravstvene zašti
te, koja čini oko 72 posto svih 
troškova zdravstvenog osigura
nja i iznosi ukupno blizu 1 i po 
milijardu dinara, kretala se ta
kođer po planu. A nije ni mogla 
drukčije, jer su se sredstva za 
zdravstvenu zaštitu paušalno u- 
govorila za cijelu godinu. Ta po
trošnja u odnosu na prošlu go
dinu veća je za 10 posto, ili za 
oko 216 milijuna, i to na šiben
skom području 156, na drniš
kom 60 milijuna dinara. Najvi
še su porasli putni troškovi, i to 
za" 69 posto (Šibenik 84 posto, a 
Drniš 24 posto), ortopedska po
magala (za 63 posto), ambu
lantno liječenje (za 23 posto) i 
bolničko liječenje (za 63 posto), 
ambulantno liječenje (za 23 po
sto) i bolničko liječenje (za 20 
posto), dok je potrošnja lijeko
va nešto niža. Od drugih vidova 
troškova ozbiljno su porasle 
novčane naknade za bolovanja 
preko 30 dana, i to iznosi 60 
milijuna, ali u postotku 43 po
sto. Bolovanja su, međutim, u 
danima ozbiljno manja. Od 
prosjeka 4,3 posto u 1965. godi
ni smanjena su na 3,8 posto, ili 
u danima — bolovanja je manje 
za 37.685, i to do 30 dana 37.228, 
a preko 30 dana 457 dana. To je 
velika vrijednost. Neke radne 
organizacije strše s bolovanji
ma; Sipad 7,4 posto. Luka 6,9 
posto, Jadran 6,1 posto, Krka 
6,6 posto, Kamenolom Drniš 8,4 
posto i Boksitni rudnici 8 po
sto.

Konačni rezultat je deficit od 
50 milijuna, a upravo toliki iz

nos postoji u rezervi s kojom 
se pokriva deficit. Iako rashodi 
nisu potpuno kompletni, nada
mo se- i većim prihodima u sli
jedeća tri mjeseca, pa će se gu
bitak vjerojatno pokriti osigu
ranom rezernvom Fonda zdrav
stvenog osiguranja.

U raspravi o izvještajima i 
kretanju potrošnje, članovi 
Skupštine pozitivno su ocijenili 
suradnju zdravstvene službe i 
službe Zavoda za socijalne osi
guranje naročito na pitanjima 
pojedinih vidova potrošnje i o- 
stvarivanja prava osiguranika. 
Iz Centra su obećali da će na
stojati da riješe neka dosad ne
riješena pitanja, kao npr. reorga
nizaciju rada nekih ambulanta, 
otklanjanje čekanja, hitnu po
moć, i drugo.

Posebno je naglašeno da je 
na našem području osnovni uz
rok velike potrošnje u relativno 
velikom broju bolničkih ležaja 
— više od 1.300. »O tome treba 
ozbiljno razmisliti« — rekao je

direktor Zavoda, a posebno alu
dirajući na drugove iz Drniša u 
odnosu na njihov stacionar. O- 
sim toga, treba već jednom pri
ći ozbiljnijem radu na preven
tivi, i to ne samo s općom prak
som nego i sa specijalističkom 
službom, kako to već radi anti- 
tuberkulozni dispanzer i očni 
dispanzer u gradu.

Poslanik Socijalno-zdravstve- 
nog vijeća Sabora tražio je izja
šnjavanje Skupštine o novim 
mjerama, odnosno restrikcija
ma koje se predlažu u oblasti 
prava iz zdravstvenog osigura
nja, a o kojima će se uskoro 
raspravljati u Vijeću. O tome je 
diskutiralo više skupštinara. 
Općenito uzevši, svi su se su
glasili da te mjere osiguranici 
neće olako prihvatiti, zapravo 
da će reagirati, a u svakom slu
čaju da bi bilo negativno tome 
pristupiti, a da se prethodno ne 
razgovara sa osiguranicima i 
organizacijama.

I. Ramljak

RAD PRODAVAONICA ZA VRIJE

ME PRAZNIKA
Odjel za privredu Skupštine općine Šibenik odredio je rad tr

govinskih prodavaonica, ribarnice i tržnice za praznik Dana Re
publike. Donosimo dane i vrijeme kada će biti otvorene pojedine 
prodavaonice.

PRODAVAONICE ŽIVEŽNIH
NAMIRNICA
U ponedjeljak, 28. studenog, 

prodavaonice živežnih namirnica 
posluju od 7,30 do 12 i od 16,30 
do 19 sati. Na Dan Republike 
prodavaonice neće poslovati. U 
srijedu, 30. studenog, posluju 
samoposluge broj 4 i 15 poduze
ća »Ishrana« od 6 do 11 sati.

PRODAVAONICE INDUSTRIJ
SKE ROBE
U ponedjeljak, 28. studenog, 

prodavaonice industrijske robe 
poslovat će od 7,30 do 12 sati i 
od 16,30 do,19 sati. 29. i 30. stu
denog prodavaonice neće biti 
otvorene.

PRODAVAONICE VOĆA
I POVRĆA
U ponedjeljak, 28. studenog, 

prodavaonice posluju od 7 do 
12 sati i od 16 do 19 sati. Na 
Dan Republike prodavaonice 
voća i povrća neće raditi. U sri
jedu, 30, studenog, posluju pro
davaonice »Plavine« od 7 do 10 
sati, i to prodavaonice broj 4, 
5, 6, 8, 10, 13 i 16.

PRODAVAONICE MESA
U ponedjeljak, 28. studenog,

U PRUOn PLAHU
Šibenska trgovinska mreža iz 

godine u godinu sve više pruža 
svoje usluge i stanovnicima pe
rifernih predjela našega građa. 
Intencija je da se to postigne 
formiranjem takozvanih opskrb
nih centara, koji bi pod svojim 
okriljem imali prodajne punkto
ve gotovo svih trgovinskih bran
ši. Takav opskrbni centar formi
rat će se krajem ove godine i u 
gradskom predjelu Subićevac.

Na Subićevcu danas živi oko 
3.000 osoba, koje, da bi se opskr
bile potrepštinama, moraju odla
ziti čak u centar grada. Da bi se 
to izbjeglo, zajedničkim naporom 
»Mesoprometa«, »Plavine«, indu
strije »Krka« i još nekih radnih 
organizacija — na Subićevcu će 
se postaviti prodajni kiosk. U 
njemu će stanovnici Subićevcu 
moći kupiti mlijeko, kruh, meso, 
voće, povrće, cigarete, novine, i- 
td. Za »instaliranje« toga kioska

utrošit će se oko 20 milijuna.sta- 
rih dinara.

Sličan opskrbni centar šiben
ske trgovinske organizacije for
mirat će i u Crnici. Naime, tamo
šnji stanovnici su prisiljeni da i 
za najmanju sitnicu odlaze u 
centar grada. Doda li se tome da 
se neobično naglo razvija i nase
lje Njivice, onda je formiranje 
opskrbnog centra u Crnici još 
neophodnije.

U Odjelu za privredu Skupšti
ne općine Šibenik dobili smo in
formaciju da se radi i na formi
ranju opskrbnih centara na Oba
li i u Novom naselju, prema 
Mandalini, gdje će, prema urba
nističkom planu razvitka grada, 
već za nekoliko godina živjeti cj- 
ko 8 tisuća Šibenčana. Za formi
ranje tih opskrbnih centara tr
govinske radne organizacije ulo
žit će znatna materijalna sred
stva. (B)

prodavaonice poduzeća »Slje
me« i »Mesopromet« posluju 
kao svakog radnog dana. U uto
rak, na Dan Republike, proda
vaonice će biti zatvorene. U 
srijedu, 30. studenog, posluju 
prodavaonice »Mesoprometa«, 
to broj 6, 7, 8, 10 i 11 od 6 do 10 
sati. Istog dana posluje i proda
vaonica »Sljemena«.

PRODAVAONICE MLIJEKA
U ponedjeljak, 28. studenog, 

ove prodavaonice posluju kao i 
svakog radnog dana. U utorak 
na Dan Republike, prodavaonice 
ne posluju, a u srijedu, 30. stu 
denog, posluju kao nedjeljom.

PRODAVAONICE KRUHA U
DRUŠTVENOM I PRIVAT
NOM sek to r u
U ponedjeljak, 28. studenog 

ove prodavaonice posluju uobi 
čajeno — kao svake subote. Na 
Dan Republike prodavaonice ne 
rade, a u srijedu, 30. studenog 
prodavaonice kruha posluju kao 
i nedjeljom, tj. od 6 do 10 sati

PRODAVAONICE VINA
Nan Dan Republike prodava 

onice ne posluju. U srijedu, 30, 
studenog, ove prodavaonice po 
sluju od 7 do 12 sati.

TRAFIKE I PRODAVAONICE
NOVINA
Poduzeće »Duhan« i ispostava 

»Vjesnika« organizirat će redov
nu opskrbu potrošača duhanom 
i dnevnom štampom preko svo 
jih prodavaonica i kioska za 
praznike Dana RcpubTike.

TRŽNICA I RIBARNICA
Da Dan Republike tržnica i 

ribarnica neće poslovati. U sri
jedu, 30. studenog, tržnica i ri
barnica posluju od 6 do 10 
sati.

PRODAVAONICE NA SELU
Sve prodavaonice poduzeća 

»Sloga« i poljoprivrednih zadru
ga na području komune poslo
vat će u ponedjeljak, 28. studenog 
kao svakog radnog dana u tjed
nu. U utorak, na praznik Dana 
Republike, prodavaonice neće 
raditi. U srijedu će prodavaoni
ce poslovati od 7 do 13 sati.

BRIJACKapRIZERSKE
RADNJE
U ponedjeljak ove radnje po

sluju kao i svake subote. Na 
Dan Republike, neće raditi, a 
u srijedu, 30, studenog, Brijač- 
ko-frizerska zadruga i privatni 
brijačko-frizerski zanatlije spo
razumno će odrediti rad dežurnih 
brijačkih radnji. (B)

»VODOVOD I KANALIZACIJA« OSNOVALI KRVNI FOND

MOGU LI TAKO I DRUGI KOLEKTIV
Saobraćajni udesi, elementarne nepogode i nesreće na 

poslu danas više nisu rijetke pojave. U njima često strada 
samo jedno-dva lica, ali i na desetke ljudi. Tada je spasonosna 
i samo »slamka« rezervne krvi. No, šta činiti kad nje nema 
ni u bolničkim rezervama. O tome su često razmišljali čla
novi kolektiva »Vodovod i kanalizacija« u Šibeniku. Napokon 
su odlučili da osnuju Krvni fond kolektiva, i to na dobrovolj
noj osnovi. O čemu se radi?

U pravilniku o Krvnom fon
du, koji je usvojila sindikalna 
podružnica poduzeća »Vodovod 
i kanalizacija«, među ostalim

stoji i ovo: »Krvni fond formi
raju radnici zaposleni u ovom 
kolektivu, i to tako da na slijede
ćem periodičnom obračunu sva-

Iz Gimnazije
»MARINER« — PRVAK
Nakon 90 utakmica i gotovo 

dva mjeseca igranja, u Gimna
ziji je završen turnir u malom 
nogometu. Poslije niza uzbudlji 
vih i do kraja neizvjesnih su
sreta, u kojima je u 30 ekipa 
nastupilo više od 130 učenika, 
prvo mjesto osvojila je ekipa 
»Mariner«, sastavljena od uče
nika IV-b razreda. Iza njih pla
sirali su se »Inter«, »Karioke« 
i »Flamengo«. Pobjednici su i- 
grali u sastavu: Baranović, Šu- 
perba, Crnogaća, Bašić i Bum- 
bcr. Najbolji strijelci turnira 
bili su Crnogača sa 42 i Šuper- 
ba i Popović sa 37 postignutih 
golova.

U utješnoj grupi najbolji su 
bili »A1 Stars« i »Standard«, a 
među strijelcima Milošević, 
Smerdel i Košuljandić. Organi
zaciju ovog turnira pomogao je 
i NK »Šibenik«, dodijelivši po
moć od 150 novih dinara.

TURNIR U KOŠARCI
U Gimnaziji je započeo 

demonstracioni turnir u košar
ci, u kojem učestvuje osam eki
pa. Kako košarka u Gimnaziji 
uživa najveću popularnost, oče
kuju se vrlo zanimljive borbe i 
dobar kvalitet, jer u gotovo sva
koj ekipi nastupa igrač KK 
»Šibenika«. Košarkaška sekcija 
Gimnazije broji više od 140 čla
nova. Oni vježbaju u 12 grupa, 
pa je mogućnost izbora ekipa 
prilično velika.

ki radnik od svojih primanja 
izdvoji po 10.000 starih dinara. 
Radnik koji jedanput u toku 
kalendarske godine dade krv — 
dobija od sindikalne organiza
cije iz sume već uplaćenih sred
stava spomenuti novčani iznos. 
Nadalje, svaki radnik koji po
novo dade krv u toku iste ka
lendarske godine, dobija novča
nu nagradu od Krvnog fonda i 
jedan dan plaćenog izostanka s 
posla«.

Predviđeno je također da se 
sredstva fonda daju isključivo 
za krv članova kolektiva i 2ta 
članove njihove uže porodice. 
Fond krvi bit će deponiran kod 
Odjela za transfuziju krvi ši
benske bolnice, koja će te re
zerve moći koristiti, ali pod u- 
vjetom da ih u slučaju potrebe 
stavi na raspolaganje članovi
ma kolektiva i njihovih porodi
ca.

Pravilnikom je predviđeno i 
to da sindikalna podružnica u- 
spostavi kontakt za Zavodom 
za transfuziju krvi u Zagrebu i 
da toj ustanovi eventualno sta
vi na raspolaganje dio novča
nog dijela Krvnog fonda, uz iz
vjesne obaveze. Krvni fond »Vo
dovoda i kanalizacije« za sada 
raspolaže jednom litrom i 400 
grama krvi i 1,5 milijuna sta
rih dinara. Početak zaista vri
jedan hvale! (B)

STK »ŠIBENIK« — »ORKAN« 
3:2 i 5:2

Za prosvjetu

IPAK RJEŠENJE
u UTORAK, 22. o. m. U DVORANI DRUŠTVENOG DOM A O DR

ŽANA JE ZAJEDNIČKA SJEDNICA SVIH VIJEĆA SKUPŠTINE OPĆINE 
ŠIBENIK, NA KOJOJ JE DONESENO VIŠE ODLUKA, RJEŠENJA I PRE
PORUKA IZ RAZLIČITIH OBLASTI PRIVREDNOG I DRUŠTVENOG ŽI
VOTA KOMUNE.

U prostorijama šibenskih stol- 
notenisera održan je susret sa 
»Orkanom« iz Dugog rata. U 
ženskoj ekipi »Šibenika« nije 
nastupila Bolanča, jedna od naj
boljih mladih igračica Hrvatske, 
ali njen izostanak nije bio pre
sudan. Domaće igračice uspjele 
su pobijediti sa 3:2, zahvaljuju
ći boljoj igri u parovima, jer 
su obe igračice po jećtan susret 
dobile, a po jedan izgubile. Kod 
muškaraca, zahvaljujući stan
dardno dobrim igrama Toholja, 
koji je dobio sve tri partije, do
maćini su slavili pobjedu od 
5:2. Preostala dva poena dobili 
su Deković i Zorić, kojemu je 
ovo prvi nastup u prvoj ekipi, 
jer je još pionir.

U centru pažnje odbornika 
nalazili su se zaključci sa zbora 
prosvjetnih radnika i nedavno 
održanog sastanka Političkog 
aktiva o položaju školstva i ma
terijalnom stanju prosvjetnih 
radnika. U uvodnoj riječi pred
sjednik Skupštine općine Šibe
nik Jakov Grubišić naglasio je 
težak materijalni položaj pro
svjetnih radnika, a isto tako i 
teškoće u kojima se nalazi op
ćinski budžet. Pri tom je podr
žao stav prosvjetnih radnika o 
povećanju njihovih osobnih do
hodaka, prezentirajući odborni
cima mjere koje bi trebalo po
duzeti da bi se njihov položaj 
poboljšao.

Nakon svestrane diskusije, u 
kojoj je sudjelovalo više odbor

nika, zaključeno je da se uputi 
preporuka svim radnim organi
zacijama na području šibenske 
općine — da u što skorije vri
jeme ispune svoju obavezu, tj. 
da 1,5 posto od bruto-osobnih 
dohodaka izdvoje u Fond za 
školstvo. Posebno je preporuče
no onim kolektivima koji do 
danas u taj fond nisu uplatili 
ni jedan dinar.

U nastavku sjednice, pored o- 
stalog, usvojena je odluka o 
proširenju mreže osnovnih ško
la, s tim da se u Šibeniku osnu
je osnovna škola za djecu koja 
su zaostala u fizičkom i psihič
kom razvoju. Kao što je pozna
to, ta bi škola trebala da započ
ne s djelovanjem 1. veljače idu
će godine, (jj)

OVOLIKO
DOBIVATE

^  BESPLATNO

š m a  STROJ
K U P U JE TE  ZA D EVIZE

O V O L IK O
DOBIVATE BESPLATNO
A  K O  K U  P U t l E T E

BAGAT
Š I V A Ć I  Š T R O a  ZA

D E V I Z E

Sve informacije dobit ćete 

u prodavaonicama 
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Sibenik-Rudar 1:0 Trî rostale utakmice Sportski mozaik
_ . . . .  . . . .  . . .  J. 1. u  u okviru Radničkih sportskih cara. Borbe se vode na Gi

U pretposljednjoj utakmici, koju je u nedjelju odigrao pred 
svojom publikom, »Šibenik« se sastao sa kakanjskim »Rudarom«, 
kojeg je pobijedio sa tijesnim rezultatom od 1:0. Jedini pogodak 
postignut je u 22. minuti. Strijelac je bio Žepina. Pred oko tisuću 
gledalaca sudio je Zaninovič iz Zadra.

»Šibenik« je nastupio u standardnoj postavi: Bižaca, Podrug, 
Superba, Marenci, Miljevič, Grgić, Žaja (Stiirijev), Aralica, Žepina, 
Marinić i Ninić.

Bila je to vrlo zanimljiva i 
temperamentna, ali vrlo fer u- 
takmica, u kojoj su se oba tima 
dobrano oznojila. Vrlo težak i 
blatnjav teren u više je navrata 
onemogućavao da se akcije do
maće ekipe završe sa uspjehom. 
Naprosto je čudnovato da od 
bezbroj zrelih prilika koje je ši
benski drugoligaš imao pred pro
tivničkim vratima nije iskoristio 
nijednu, osim one u 22. minuti. 
U prvih petnaestak minuta do
maća ekipa je dva puta uzastop
ce pogodila vratnicu, a nekoliko 
oštrih udaraca Marinića, Žepine, 
Aralice i Ninića postalo je plijen 
izvrsnog vratara Dautbegovića.

Ni u drugom poluvremenu sli
ka se na terenu nije bitno izmije
nila. »Šibenik« je stalno opsje
dao protivnička vrata. Upućivani 
su oštri udarci na gol, ali se sve
jedno rezultat nije mijenjao do 
kraja. Zahvaljujući poplavljenom 
terenu, gosti su se vratili kući 
samo sa jednim golom u mreži.

Unatoč tijesnoj pobjedi, publi
ka je zadovoljno napustila stadi
on. Posebno ju je obradovala vr
lo dobra igra domaćina, čije su 
sve linije odlično funkcionirale. 
Od pojedinaca ipak je potrebno 
istaći sigurnog Podruga, vrlo po
kretljivog Grgića i u napadu žu
strog Ninića, koji je lako izlazio 
na kraj s protivničkim braniči
ma.

U redovima gostiju najbolju o- 
cjenu zaslužio je vratar Dautbe- 
gović. Osim njega istakao se još 
i Dizdarević.

Sudac Zaninovič vrlo autorita
tivno je vodio ovaj susret, ( j j )

U nedjelju je na teritoriju Ši
benskog nogometnog podsaveza 
odigrano posljednje kolo jesen
skog dijela prvenstva. Rudar je 
u Siveriću glatko pobijedio Ko- 
lektivca sa 4:1 i na taj način 
postao službeni prv'ak jesenskog 
prvenstva.

Drugoplasirana momčad Me
talca gostovala je u Skradinu, 
te je u susretu sa Požarom iz- 
vojevala pobjedu od 3:0. Susret 
u Skradinu između SOŠKA i A- 
luminija završio je neriješeno

DALMATINSKA RUKOMETNA 
REGIJA

Visok poraz „Galeba*^
Kako je poznato, odlukom 

Takmičarske komisije Dalma
tinske rukometne regije igrali
šte »Galeba« je suspendirano. 
Radi toga je jedini naš pred
stavnik u tom natjecanju pri
moran da igra izvan područja 
šibenske komune. Prošlonedjelj- 
ni susret sa splitskom »Nadom« 
odigran je u Trogiru. Na toj u- 
takmici nije nastupio kažnjeni 
Bašič.

»Galeb« je izgubio susret sa 
10:18. Igrači »Galeba« nisu po
kazali rukomet kakvog oni ina
če mogu igrati. Bili su neefikas
ni i jedino se istakao Antunac.

»GALEB«: Čoko, Plavčič I, 
Radić, Ban, Spahija, Čobanov, 
Mamužić 1, Gončin, Bubrić, An
tunac 8, Plančič II.

»NADA«: Alujević, Tomič,
Stankovič, Pogorelič, Donkov 8,

U  N E D J E L U U

TREŠtlJEUKA - flBEHIK
Šibenskog drugoligaša očekuje u nedjelju još jedno teško go

stovanje. »Šibenika« ugošćuje zagrebački ligaš »Trešnjevka«, koji, 
u sasvim novoj formaciji, dosad nije postigao neke zapažene u- 
spjehe, te se pri kraju jesenskog dijela prvenstva nalazi u sredini 
tablice zapadne skupine. I  prošle nedjelje »Trešnjevka« je u su
sretu sa »Lokomotivom« izgubila bod, koji jo j je omogućio da se 
upusti u borbu za vrh tablice.

Sudeći po dosadašnjim susre
tima, iz vremena kada su Zagrep
čani igrali u drugoligaškom raz
redu, »Šibenik« je rijetko kad o- 
svajao bodove. Međutim, otada 
pa do danas snage su se bitno iz
mijenile i »Šibenik« će svakako 
predstavljati ravnopravnog tak
maca. Za to dovoljno govore i 
dobre igre u gostima, posebno u 
Mariboru i Kidričevu, gdje je ši
benskoj ekipi uspjelo da iznena
di protivnike i oduzme im dra
gocjene bodove.

Da li će se to i ovoga puta do
goditi, zavisit će u prvom redu o 
maksimalnom zalaganju cijele e- 
kipe, o dobro provedenoj taktici, 
te o organiziranim napadima i 
obrani vlastite mreže.

Uoči odlaska »Šibenika« u Za
greb razgovarali smo sa Slavkom 
Mariničem, koji nam je izjavio 
slijedeće:

— Bez obzira na dosadašnje 
rezultate, Zagrepčani su oduvi
jek znah da u datim momentima 
iskoriste greške protivnika i o- 
duzmu im bodove. Ovoga puta 
polazimo u Zagreb sa velikim re- 
spektom i nadom da pred broj
nim našim simpatizerima prika- 
žemo dobar nogomet i tako o- 
pravdamo naš visoki plasman na 
tablici. Borit ćemo se kao i u do
sadašnjim susretima, kroz čita
vih 90 minuta, i vjerujem da će
mo se vratiti u Šibenik bar sa 
jednim osvojenim bodom. Na taj 
način zadržali bismo korak sa 
trojicom vodećih ekipa: sa »Ma
riborom«, »BSK« i »Lokomoti
vom«. U momčadi po svoj prilici

Štampa
TEF
VP 9999
Krka
Jadranka
TLM
M. centar 
D. Rončević 
Elektra

6 
4
4 0 1 
3 0 2 
2 1 3 
2 0 3 
1 1 2 
0 0 5 
0 0 5

Rojčević 2, Lozovina 7, Majcev 
1, Stijanov, Martinović.

Sudac Vuletič iz Trogira sudio 
je s manjim greškama, koje ni
su utjecale na konačan rezul
tat. (B )

2:2, a susret u Biogradu pobje
dom domaćina od 3:0.

Do konačnog završetka jesen
ske etape preostale su još da se 
odigraju tri utakmice, i to: Alu
minij — Mladost, Kolektivac — 
Aluminij i Metalac — SOSK. 
Neodigrana utakmica između 
Mladosti i Požara riješit će se 
za zelenim stolom Takmičar
ske komisije Šibenskog nogo
metnog podsaveza.

Poredak na tablici nije ,se bit- 
. no izmijenio. Rudar je osvojio 
prvo mjesto sa 14 bodova. Me
talac je drugi sa 9 bodova, a 
zatim slijede tri ekipe: SOSK, 
Aluminij i Kolektivac sa po 6 
bodova, šesti je Biograd sa 3, 
sedma Mladost i osmi Požar, 
svaki sa po 2 boda.

Konačni izgled tablice je
senskog dijela prvenstva objavit 
ćemo zajedno sa komentarom 
kada se odigraju zaostale utak
mice. ( j j

Prošlih dana održane su zavr
šne borbe u kuglaškom natje
canju u okviru Radničkih sport
skih igara. U borbi za prvo 
mjesto susreli su se »Štampa« 
i »Velimir škorpik«. S jednim 
čunjem razlike pobjeda je pripa
la »Velimiru Škorpiku«. Naime, 
rezultat je 291:292 u korist »Ve- 
limira Škorpika«.

»ŠTAMPA«: Paškvalin, Marti- 
novTč, Grčić, Skorič, Erceg, Co- 
banov, Sarin, Bolanča, Antunac, 
Vukičevič.

»VELIM IR ŠKORPIK«: Alek- 
sič, Marić I, Grbac, Dragović, 
Jurkovič, Marić II, Perica, Bi- 
landžija, Junakovič, Lauri.

U borbi za treće mjesto sa
stale su se ekipe »Luke« i »Kr- 
ke«. Sasvim zasluženo pobjeda 
je pripala spremnijim igračima 
»Luke«, koji su pobijedili sa 
359:267.

Pitanje petog, odnosno šestog 
mjesta trebalo je da u među
sobnom susretu riješe »Medi
cinski centar« i SUP. Međutim, 
momčad SUP-a nije došla, pa je 
taj susret registriran sa 50:0 u

korist Medicinskog centra. Odi
gran je također i susret između 
»Autotransporta« i »Sipada«. 
Pobjeda je pripala sa 289:271 
ekipi »Autotransporta«. (B )

PRODAJU SE KOLICA talijan
ske marke, dupla. Za infor
macije obratiti se u Higijen
skoj stanici.

JAVNA ZAHVALA
U teškoj boli koja nas je za 

desila naglom smrću našeg oca
STOŠIĆ LUKE pok. KRSTE

najtoplije se zahvaljujemo ko
lektivu i Sindikali^j podružnici 
trgovačkog poduzeća »Meso- 
promet«, radnoj organizaciji 
Medicinskog centra i ostalima 
— na ukazanoj pažnji, upuće
nim vijencima i ispraćaju po
kojnika.

Svima skupa toplo zahvalju
jemo na iskrenom saučešću u 
našoj teškoj žalosti.

OBITELJ STOŠIC

neće doći do većih promjena, i- 
zuzevši Sterijeva — koji će zai
grati na desnom krilu, ( j j )

MALI NOGOMET

„ŠTAIWPA“ PRVAK?
Ovih dana odigrat će se zao

stale utakmice u malom nogo
metu u okviru Radničkih sport
skih igara, koje organizira Op
ćinski odbor za rekreaciju i fi
zički odgoj. Prema onome što 
su ekipe do sada pokazale, naj
veći favorit je momčad »ŠTAM
PE«. Naime, »Štampa« do kraja 
prvenstva ima odigrati utakmi
ce sa Medicinskim centrom i 
VP 9999. Vjeruje se da će mla
da ekipa »štampe« iz ta dva su
sreta sakupiti sva četiri boda.

Tablica prvenstva u malom 
nogometu ima sada ovakav iz
gled:

0 0 18:6 12 
0 1 28:8 8 

19:12 8 
20:12 6 
11:17 5 
19:23 4 
11:14 3 
9:23 0 

11:31 0

Natječajna komisija Poljoprivredne zadruge Vodice, temeljem 
člana 367 Statuta zadruge, raspisuje

N A T J E Č A J
ZA RADNA MJESTA:

1. komercijalnog direktora,
2. šefa računovodstva,
3. referenta za ugostiteljstvo i
4. dva mesara 

UVJETI:
Pod 1. Završen ekonomski fakultet i jedna godina prakse na 

komercijalnim poslovima, ili srednja stručna sprema i 5 
godina prakse na komercijalnim poslovima.

Pod 2. Da kandidat posjeduje visoku ili višu stručnu spremu 
i 2 godine prakse u struci, ili srednju ekonomsku školu i 
10 godina prakse u struci.

Pod 3. Da kandidat posjeduje visoku ili višu stručnu spremu 
i jednu godinu prakse u struci, ili srednju stručnu spremu 
i 5 godina prakse u struci.

Pod 4. Da kandidat ima zvanje kvalificiranog radnika mesar
ske struke i 3 godine prakse u struci.

Osobni dohoci prema Pravilniku o raspodjeli osobnih doho
daka.

Stanovi nisu osigurani.
Molbe na natječaj primaju se u roku od 10 dana od dana nje

gove objave i dostavljaju se Poljoprivrednoj zadruzi Vodice.

Pobjedničkoj momčadi u na
tjecanju u malom nogometu 
predat će se pehar — dar Op
ćinskog odbora za rekreaciju i 
fizički odgoj. (B )

SVIM AKTIVNIM  SPORTAŠIMA, SPORTSKIM FORUMIMA 
I ORGANIZACIJAMA, PODUZEĆIMA I USTANOVAMA, TE RAD
NIM LJUDIMA — ČESTITAMO PRAZNIK

D A N A  R E P U B L I K E

Nogometni klub »Šibenik«

U okviru Radničkih sportskih 
igara počela su natjecanja u ša
hu u kojima učestvuje osam e- 
kipa, i to: Medicinski centar, 
TLM »Boris Kidrič«,,--»Velimir 
Škorpik«, VP 9999, »Luka«, Tvor
nica elektroda i ferolegura, SUP 
i »Elektra«. U svakoj ekipi na
stupa po pet natjecatelja. Meče
vi se održavaju u šah-dvorani 
Doma JNA.

Šibenski proizvođači natječu 
se i u gađanju. Prijavljene su sli
jedeće ekipe: »Luka«, »Velimir 
Škorpik«, Medicinski centar, Au- 
tomobilija, SUP, »Šipad«, VP 
9999, »Dane Rončević«, TLM »Bo
ris Kidrič« i industrija »Krka«. 
Svaka ekipa broji po pet takmi-

JAVNA ZAHVALA

U povodu smrti našeg dragog 
supruga, oca, djeda i svekra

LUKE ŠARICA pok. LUKE
toplo zahvaljujemo svima oni
ma koji su nam izrazili saučeš- 
če, ispratili dragog pokojnika 
na njegovu zadnjem putu i oki
tili mu grob cvijećem.

Posebnu zahvalnost dugujemo 
svima onima koji su pokušali 
sve da spase život našeg dragog 
pokojnika.

Iskreno zahvaljujemo kolekti
vu i studentima Pedagoške aka
demije Šibenik na vijencu i na 
ispraćaju dragog nam pokojni
ka db njegova zadnjeg počin
ka.

Obitelj Šarič, Dmdič, 
Sizgoreo

MALI OGLASNIK
MAŠINU za pranje rublja, mar

ke »Alba cygnus« prodajem. 
Za informacije obratiti se u 
redakciji lista.

čara. Borbe se vode na Gradskoj 
streljani.

(B )

PRODAJEM CESTICU ZEMLJE 
POVOLJNU ZA GRADNJU O- 
BITELJSKE KUĆE ILI V I
KENDICE, veza sa magistra
lom i morem, južno od Šibe
nika. Za informacije, adresa u 
uredništvu lista.

Kup - utakmice
Prošlih dana počela su natje

canja za rukometni kup na po
dručju šibenske komune. Odi
grana su dva susreta. »Radnik« 
iz Vodica pobijedio je momčad 
»Autotransporta« sa 20:11, a 
član Dalmatinske rukometne 
regije »Galeb« ekipu »Mladosti« 
sa 20:9. Ta dva susreta dobro je 
vodio Leo Ernjak, a odigrana su 
na igralištu u Crnici.'

AUTOTRANSPORT — RAD
N IK  11:20
Autotransport: Cosić, Pema 1, 

Rora, Vlahov I 3, Višić, Ležajič, 
TošTć, Perkov, Ilič 5, Jakuc 2, 
Vlahov II.

Radnik: Šain, Juričev G. 7, 
Juričev.V. 4, Cupin, Juričev R. 
4, Kosic I 4, Dunat, Košić I I  1, 
Mihič.

Iako su igrali pred svojom 
publikom, mladići »Autotrans
porta« nisu pružili jači o tpor. 
Radniku iz Vodica, koji je bio 
premočniji i prikazao bolji ru
komet. Pobjedi Radnika nema 
prigovora. U pobjedničkoj eki
pi istakli su se G. Juričev i Ko
šić I, dok su kod »Autotrans
porta« najbolji bili Ilič i Jakuc.

MLADOST — GALEB 9:20
Mladost: Šare, Jurkovič, Ća

ćina 3, šupe, Ardelič, Balaban 
6, Lakoš, Culič.

Galeb: Coko, Antunac 2, M a-; 
mužić 2, Radić 8, Marlovič 3, i 
Bubrić, Cobanov 5, Planić I, 
Gončin, Ban, Plavčič II.

Član Dalmatinske rukometne 
regije »Galeb« i bez nekoliko 
najboljih igrača lako je savla
dao borbenu, ali neiskusnu e- 
kipu »Mladosti«. Puleni Branka 
Bukića mogli su izvojevati i ve
ću pobjedu. Kod »Galeba« su se 
svidjeli Radić, Mamužić i Mar- 
lov. Od igraća »Mladosti« najvi 
še su pokazali Balaban, Gaćina 
i Ardelič. (B )

Komisija za zasnivanje radnog odnosa 
pri OSIGURAVAJUĆEM ZAVODU ŠIBENIK, 

raspisuje 

N A T J E Č A J

za popunjenje jednog radnog mjesta u računovodstvu. 
USLOVI:

srednja stručna sprema.
Natječaj ostaje otvoren 15 dana od dana objavljivanja.

»STAN« — PODUZEĆE ZA GOSPODARENJE STAMBENIM 
ZGRADAMA ŠIBENIK, oglašava

P R E T P L A T U

za stanove u stambenoj novogradnji uglovnice u Ulici bratstva i 
jedinstva i Zadarske ulice u Šibeniku.

Stanovi u toj novogradnji bit će useljivi:

1. V II 1968. godine

Za pravo raspolaganja stanovima, potrebna je uplata učešća 
kako slijedi: 
za dvosobni

stan ako se uplati učešće do januara 1967. N din 37.000 
za trosobni

stan ako se uplati učešće do januara 1967. N din 48.000 
za dvosobni

stan ako se uplati učešće do jula 1967. N din 46.250
za trosobni '

stan ako se uplati učešće do jula 1967. N din 60.000
za dvosobni

stan ako se uplati učešće do decembra 1967. N din 55.500 
za trosobni

slan ako se uplati učešće do decembra 1967. N din 72.000 
za dvosobni

stan ako se uplati učešće do maja 1968. N din 74.000
za trosobni

stan ako se uplati učešće do maja 1968. N din 96.000
Za sve pobliže informacije obratite se na adresu: »Stan« — 

poduzeće za gospodarenje stambenim zgradama Šibenik, Beograd
ska ulica bb, telefon br. 25-90.

OD SRIJEDE 
DO SRIJEDE

KINEMATOGRAFI

»Šibenik«: premijera američkog 
filma — SPARTAK — (do 28. 
X I)
Premijera američkog filma — 
CRNE MAMUZE — (29. XI — 
4. XI I )

»20. APRILA«: premijera američ
kog filma — KRALJICA KOLO- 
RADA — (do 4. X in

»Tesla«: premijera američkoc fil
ma — PRIČA O JEAN KAR
LOV — (do 30. X I)
Premijera francuskog filma — 
GERMINAL — (l - 4. X II)

DEŽURNE LJEKARNE

Do 2. X II — Varoš — Ulica brat
stva i jedinstva.

Od 3. do 9. X II — Centralna — 
Ulica Borisa Kidriča.

ROĐENI

Jelica, Stipe i Davorke Brani
ča; Mira, Ante i Pavice Franič; I- 
gor. Ive i Rine Sladoljev-Jolič; 
Božidar, Ante i Tereže Kaleb; Mi- 
Ijenko, Ante i .Milice Vukičevič; 
Gojislav, Marka i Zorke Musić; 
Mirjana, Krste i .Milke Corkalo; 
Milivoj, Špire i Zorke Miodrag; 
Neven, Ante i Vjere Juričev-Bar- 
bin; Šaša, Eđvardov i Jasminke 
Janežič; Željko, Stevana i Jelke 
Vuković; Vinko, .Mile i Ane Višić; 
Nikica, Jose i Zorke Bukič; Ja
dranka, Jere i .Mileve Erceg; Ne- 
da, Ante i Danice Sučič; Ivica,

Tome i Cecilije Unič; Željko, Ce- 
domira i Ljubice Gladovič; Vale- 
rija, Nike i Zorke Labor; Mirja
na, Rade i Zorke škugor; Melita, 
Stajka i Ive Bilič; Radenko, Rat- 
ka i Ljubice Baljak; Marina, 1- 
vana i Kristine Govič; Miranda, 
Vinke i Božice Bilič; Sandra, Sta- 
nislava i Sirnice Desnica i Katia, 
Pere i Sonie Sperko.

VJENČANI

Vojislav Ilič i Šonja Girin; 
Pero Sperko i Sonia Stipcevich; 
Tomislav Markovič i Rajna Gru- 
bišič; Milenko Sare i Zorka Živ- 
ković; Ante Juras i Marija Kala- 
uz; Marko Pelajič i Milka Živko- 
vić i Joso Šupe i Ivanka Laća.

UMRLI

Blaž Livakovič, star 66 godina; 
Bartul Damjanič, star 62 godine;

Anđelko Belamarič, 49 godina; 
Luka Šarič, star 82 godine; šime 
Zaninovič, star 74 godine, Ana 
Vrbičič, 59 godina i Ivan Rak, 
star 77 godina.

SAOBRAĆAJNE VEZE 

VLAKOVI

ZA ZAGREB u 9.49, 19.04 (pri
jelaz u Perkoviću — preko 
Like) i 22.42 sati (preko Bos
ne — direktna kola).
ZA BEOGRAD u 19.04 sati 
(direktna kola).
ZA SPLIT u 3.11, 6.51, 14.49,
19.04 i 22.42 sati.
ZA KN IN  U 6.51, 9.49, 14.49,
19.04 i 22.42 sati.

BRODOVI

RIJEKA — DUBROVNIK 
(brza)

dolazak iz Rijeke četvrtkom u 
3.25 sati,
odlazak za Rijeku nedjeljom 
u 21.35 sati (vrijedi do 18. o- 
žujka 1967. godine).

AUTOBUSI
ZA ZAGREB u 19 sati (preko 
Rijeke).
ZA DUBROVNIK u 5.15, 9.30 i 
11.30 sati.
ZA RIJEKU u 5.45, 7.45, 9.15, 
9.45, 10.45, 13, 14.30, 16.30, 19, 
22 i 23.30 sati.
ZA SPLIT u 5.15, 6, 6.30, 7,
7.30, 8, 8.30, 9.30, 10, 10.30, 11,
11.30, 12, 12.30, 13.30, 14, 14.45,

16, 17, 17.15, 18.15, 18.30, 20.30, 
i 23.15 sati.

»ŠIBENSKI LIST«

Izdaje i štampa: Novinsko izda
vačko poduzeće »štampa« 

Šibenik
Direktor: MIRKO KNEŽEVIĆ
List uređuje redakcijski kolegij
— Glavni i odgovorni urednik —
JOSIP GRBELJA —
Uredništvo: Šibenik — Ulica Pe
tra Grubišiča 3 — Telefon ured
ništva 25-62 — Rukopisi se ne 
vračaju.
— Mjesečna pretplata za SFRJ 
200 (2) dinara, za inozemstvo 400 
(4) dinara — Tekući račun: Ko
munalna banka Šibenik 346-1-8 — 
Telefon štamparije 22-28 i 29-53._



T V O R N I C A  L A K I H  M E T A L A

»BORIS KIDRIČ«
Š I B E N I K

sa svojim kvalitetnim proizvodima poznata je i 
izvan granica naše zemlje, a naročito privredni
cima Evrope, Amerike, Azije i Afrike.

Č E S T I T A

svim radnim ljudima, 
radnim kolektivima i 
narodima SFR Jugoslavije D&N REPUBLIKE

svim radnim kolektivima, ustanovama i nadleštvi
ma, te narodima socijalističke Jugoslavije. Ujedno 
želi mnogo uspjeha u socijalističkoj izgradnji zemlje.

Skupština
općine
Šibenik

č e s t i t a

2 9 . XI DAN  
REPUBLIK E

OPČIMSKi ODBOR SSRN ŠIBENIK

S V IM  N A R O D IM A S O C IJA L IS T IČ K E  
JU G O S L A V IJE  I S V IM  Č LA N O VIM A  
I O R G A N IZ A C IJ A M A  S S R N J

Č E S T I T A M O

D A H  R E P U B L IK E

OPdINSKi KOMITET SAVEZA OMLADINE ŠIBENIK

MLADIM
LJUDIMA
KAŠE
SOCIJALISTIČKE
JUGOSLAVIJE

Č E S T I T A M O
DAIV R E P U B L IK E

OPĆINSKI KOMITET SK ŠIBENIK

— Organizacijama SK,

— Radnim ljudima naše zemlje

— Svim kolektivima, ustanovama i 
nadleštvima

29 . X I
*Đoh f^epublike

Skupština općine DRNIŠ

Č E S T I T A

^ ) a w  f^epublike
I ŽELI VAM DALJNJE 
USPJEHE U IZGRADNJI 

NAŠE ZEMLJE

OPĆINSKO SINOIKALNO VIJEĆE ŠIBENIK

► RADNIM LJUDIMA,
► RADNIM KOLEKTIVIMA I
► SVIM SINDIKALNIM 

ORGANIZACIJAMA

č es t i t amo

Dan Republike



PODUZEĆE „L U K A"" . Š I B E I\ 1 K

O B A V L JA  sve vrste  p o s lo va  o ko  izvo za  - u v o za  i razvo za , te s k la d iš 
te n ja  i o s ig u ra n ja  svih v rs ta  robe

S v i m  k o l e k t i v i m a  i r a d n im  l j u d im a  n a š e  z e m lje  

č e s t i t a

DAN REPUBLIKE

Koinuniilnl zovod zo  
zocljfllno oziiuronje

Š I B E ]\ I K

Radnim ljudima socija
lističke Jugoslovije želi 
mnogo uspjeha u radu
povodom

D A N A
REPUBLIKE

OBRTNO PODUZEĆE
„ D A N E  R O N Ć E V IĆ ^ "

Š I B E N I K  

Radnim ljudima šibenske općine 

č e s t i t a

DAN REPUBLIKE

Poljoprivredna zadruga „Jedinstvo” 

Š i b e n i k

svim zadrugama i poslovnim prijateljima, kao i svim 

trudbenicima č e s t i t a m o

Dan Republike

Šibenik
POGON „ELEKTRODALMACUE“ S P L I T

S vo jim  p o tro š a č im a  

i sv im  rad n im  ljud i

m a  š ib en ske  k o m u 
ne

č e s t i t a

R epub like

m ed ic in sk i cen tar
Š i b e n i k

POVODOM

D A N A

REPUBLIKE
želi radnim ljudima mnogo 

uspjeha u socijalističkoj 
izgradnji zemlje

„Slobodna plovidba"
Š i b e n i k

R a d n im  lju d im a  naše  
k o m u n e , sv im  n aš im  
p o m o rc im a  i n jih o 
v im  o b ite ljim a

č e s t i t a

R epu b like

»TEHNOMATERIJAL«
TRGOVAČKO PODUZEĆE - ŠIBENIK  

č e s t i t a

DAN REPUBLIKE
i želi m n o g o  u s p jeh a  u radu

- komunar -
zanatsko uslužno poduzeće Šibenikza građanstvo i radne organizacije vršimo sve zanatske usluge 

čestitamo vam

DAN REPUBLIKE

„P L A V IIN A "^
trgovačko poduzeće Šibeniksnabciijeva područje grada i općine \~oćem, povrćem i jajima
Svim radnim organizacijama 

i sindikalnim podružnicama

č e s t i t a

D A N  R E P U B L I K E

CENTAR ZA SCENSKU KULTURU I FESTIVAL 

DJETETA ŠIBENIK

radnim ljudima šibenske općine

č e s t  i t a

Dan Republike

Tvornica elektroda i ferolegura Šibenik

Svim  radnim ljudima 
i kolektivima naše zemlje

č e s t i t a

Dan Republike
Jadranska banka 
Š i b e n i ksvim građanima našeg grada i građanima socijalistićbe Jugoslavijesvim korisnicima naših usluga i radnim organizacijama
č e s t i t a m o

Dan Republike

Osiguravajući zavod Šibenik

osigurajte kod nas vašu 
Imovinu i vaše živote 

čestita vam

DAtl REPUBLIKE



M E Đ U  N A  R O D N A  S P E D I C I D A

F B L . I J A L . A  S I B E N I & C

MEĐUNARODNO OTPREMNIŠTVO, 
PREUZIMA:

sve otpremničke poslove u uvozu i izvozu, tran
zitne i prekomorske transporte — sve otpreme 
u tuzemnom prometu. Posreduje: kod poslova 
osiguranja transporta — kod carinjenja robe — 
unajmljivanjem brodskog prostora i ageneij- 
skog poslovanja. Korespondenti i poslovne veze 
u svim zemljama sa kojima SFRJ obavlja raz
mjenu robe.

Svim radnim ijudima i svojim 

komitentima čestita

Dan Republike

^,vinoplod‘
^  vinarija Šibenik

proizvodi, dorađuje i prodaje sve vrste dal

matinskih vina i rakije na veliko, i preko 

svojih prodavaonica u Šibeniku, Rijeci i Za

grebu na malo. Prerađuje višnje, smokve i o- 

stale plodove.

č  e s t i t a

*Đ om t<epublike

»mesopromet«
S N A B D I J E V A

Šibenik povodon, Dana Republike
potrošače preko svojih prodavaonica mesom i 
mesnim prerađevinama svih vrsta. Na veliko Svojim mušterijama 1 radnim kolektivima želi
snabdijeva ustanove i 
Šibeniku i okolici.

ugostiteljske objekte u daljnje uspjehe u socijalističkoj Izgradnji

,ISHRA1\A«
Š I B E N I K  

čestita praznik rada

29. novembar - Dan Republike

PODUZEĆE. ZA IZVOZ DRVETA Sarajevo

» s  i p £1 d «
S A M O S T A L N I  P O G O N  Š I B E N I K

č e s t ita

O B A V L J A

sve manipulacije drvetom i drvenim prerađevi
nama oko uskladištenja i otpreme u inozemstvo 
za račun »ŠIPADA« Sarajevo i ostalih komitena- 
ta. Raspolaže velikim skladišnim prostorom.

Dan Republike

VETERINARSKA STANICA
ŠIBEI%IIK

čestita DAN REPUBLIKE
svim poslovnim prijateljima šibenske komune

„STOLAR" obrtno poduzeće Šibenik

Č E S T I T A  V A M

29. X I  D a n  R e p u b H b e

„JADRAN"
transportno poduzete Šibenik

^  P  ^ T  i  T  A

D A N  REPUBLIKE
želeći daljnje radne uspjehe
O B A V L J A M O
poslove oko utovara, istovara i uskladištenja 
svih vrsta robe. Primamo i otpremamo svako
vrsnu robu kopnom i morem, raspolažemo vla
stitim pokrivačima, te obavljamo prijevoz ka
mionima i traktorima.

9 9 Zelenila^
ŠIBENIK

KOMUNALNA USTANOVA ZA HORTIKULTURU

Čestita

Dan Republike

„ R I V I J E R A «
hotelsko - turističko poduzeće Šibenik

Svim svojim poslovnim prijateljima i građanima S F R J čestita
D A N  R E P U B L I K E

Zanatska radnja

EleMrođinomelianika
Šiben ik, D obrić bb

D o m a ć i c e !

R a d n e  o r g a n i z a c i j e !

NOVOOTVORENI SERVIS U ŠIBENIKU

~~~ Vršimo popravke svih kućanskih aparata I opreme u roku 
garancije I izvan roka garancije

' KONTAKT - SERVIS

Vršimo popravke pisaćih i računskih mašina, niklovanje 
elektromotora I popravak frižidera I ostalih elektro-usluga

~  ZA SVE SVOJE RADOVE DAJEMO GARANCIJU

Svim svojini poslovnim prijaleljima i hon'snicima naših 

usluga ČESTITAMO

<Đ a n R e  p U h l i k e

trgovačko poduzeće Šibenik
snabdijeva na veliko preko svojih skladišta, 
uz najpovoljnije uvjete, maloprodavačku 
mrežu bogatim asortimanom industrijske i 
prehrambene robe, te reprodukcionim mate
rijalima za poljoprivredu.

Svim radnim kolektivima i narodima 

Jugoslavije čestita

D A N  R E P U B L IK E

poduzeće za metalne li l-l< konstrukcije - Šibenik

p o v o d o m

Dana Republike
želi radnim Ijudima mnogo uspjeha u socijalističkoj izgradnji naše zemlje

PODUZEĆE ZA CESTE 
ŠIBENIK

SVIM RADNIM LjUDIMA I KOLEKTIVIMA 

NAŠE SOCIIALISTIČKE DOMOVINE

Č E S T I T A

d a n  r e p u b l i k e

SOBOSLIKARSKA ZADRUGA - ŠIBENIK

—  vršimo sve usluge soboslikarskih radova —  

čestita vam O A N  R E P U B L I K E



Poduzeće »KAMEIVAR« 
Š i b e n i k

P odu zeće  za n iskogradn ju

Svim radnim ljudima Šibenika

č e s t i t a

Dan Republike
.vodovod i kanalizacija'

Š I B E N I K

OBAVLIA
sve radove na vodovodnim insta '̂ 
lacijama, banalizacijama za treća li" 
ca i uvodi nove priključke preko 
svoje servisne slušbe

Svim  radnim kolektivima i narodu  
š ibenske  općine

č e s t i t a

DAN REPUBLIKE

l̂lhipOUSlP^  ̂ ' Ôostiteljsko 
,,aUUIbCfdb poduzeće

Š i b e n i k

čestita vam

Dan Republike
poduzeće

V  ^  ^ A U

f f

V  ^  I  A «

cistoca
Š i b e n i k

svim radnim ljudima naše zemlje č e s t i t a

Dan R e p u b lik e

„ s o b i r o f  lib en lk
želi radnim ljudima daljnje uspjehe  
u izgradnji zemlje i čestita im 
29. N O V E M B A R

Dan Republike

AUTOTRAHSPORTHO PODUZEĆE - SIBEM
PODUZEĆE ZA PREVOZ PUTNIKA I ROBE. č e s t i t a
Koristite naše udobne autobuse za putova^ 
nja. Za sve informacije putničke slušbe ob

ratite se na telefon 26-28 Dan Republike

19 1* n a  t
TRGOVAČKO PODCZECE - SIBEIVIK
N A  VELIKO I M A L O

POSLUJE; tekstilom, aparatima i potrepšti
nama za domaćinstvo; namještajem, 
šivaćim strojevima, biciklama, bo
jama, lakovima i priborom, te ga- 
lanterijskom robom

Radnim  kolektivima i na rod im a  
n aše  zemlje

čestita

Dan Republike
i želi m n o g o  u sp jeha  u radu

,,k rka“ M k

poduzeće za promet 
i preradu žitarica

č e s t i t a

Dan Republike

// K e v i } a

koristite naše proizvode 
i naše uslugePO D U ZE ĆE  ZA IZRADU I P R O D A JU  O D JEVN IH  PREDM ETA čestitam o vam

Š I B E N I K

Dan Republike

„Primošten" privredno 
poduzeće Primošten
koristite naše  turističke i d ruge  

us luge  uz pristupačne cijene
Č estitam o va m

DAN REPUBLIKE

RIBARSKI KOMBINAT .KORNAP Šibenik

Svo jim  p o trošač im a  I g rađ an im a  
n aše  zemlje čestita

29. novembar
DAN REPUBLIKE

A  ^  JL Me AA J SL ^
građev insko  p od u zeće  Šibenik

IZVODI
sve vrste građevinskih radova-vi- 
sokogradnje, niskogradnje, indus- 
trogradnje, hidrogradnje, te projek
tira u vlastitom projektnom birou

svim  radnim ljudima n a še  zem lje  
č e s t i t a

Dan Republike

kino poduzeće - Šibenik
r a d n im  lj u d im a  i s v o j im  p o s je t io c im a  

č e s t i t a

DAN REPUBLIKE

. t k a n in a '  trgovačko poduzeće
Š i b e n i k

Svim  svojim  potrošačim a

č e s t i t a

Dan Republike
„IVO V0D0PIJA-SREĆK0“ BETINASvim poslovnim prijateljima i građanima naše zemlje čestita

Dan Republike

„Brodoservis“ zanatsko poduzeće
Š i b e n i k

s v im  g r a đ a n im a  š ib e n s k e  o p ć in e  

č e s  t  i  t  a

D an R e p u b lik e


